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- To jest punkt 
wyjścia, do 
zastanowienia 
się nad tym, 
jak funkcjonuje 
ochrona zdrowia 
w Polsce 
- mówi dyrektor 
oławskiego szpitala 
Andrzej Dronsejko. 
- To, że w tej chwili 
w jakiś sposób 
z tej sytuacji 
wybrnęliśmy, nie 
świadczy o tym, że 
coś naprawiliśmy. 
NIE! Sytuacja 
w ochronie zdrowia 
w kraju jest 
dramatyczna od 
wielu lat. Trzeba 
głośno o tym 
mówić! Bo to mogą 
zmienić tylko 
politycy.
- Skala problemu 
zaskakuje - dodaje 
starosta Zdzisław 
Brezdeń

Personel pożegnał lekarzy, którzy przepracowali 30 lat!
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- Piłka nożna to emocje potężne i pozytywne, 
a 75 lat istnienia Burzy to historia dobrej 
energii - tymi słowami prowadzący powitali 
gości na gali 75-lecia klubu 

Burza Bystrzyca świętuje
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Węgiel (nie) dla wszystkich?

Choć premier chętnie ogłasza sukces, rzeczywistość nie jest tak kolorowa, jak mogłoby 
się wydawać. Zakup preferencyjny węgla lada moment będzie możliwy także w powiecie 

oławskim, ale... niektóre samorządy otrzymają go mniej, niż wynika z zapotrzebowania. 
- My jesteśmy już gotowi - mówi wójt Artur Piotrowski

Pożegnanie na oddziale 
wewnętrznym

s.14-15

3 miesiące temu lekarze tego oddziału złożyli 
wypowiedzenia. Jak sytuacja wygląda teraz? 
Jest stabilnie, ale to nie oznacza, że problemy 
się skończyły.
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OŁAWA 
Prawo 

Czytelnik pyta, my 
staramy się odpowiedzieć, 
co jednak wcale nie 
jest takie proste, choć 
korzystamy z podpowiedzi 
fachowców

- W Oławie na skrzyżo-
waniu ul. 3 Maja w rejonie 
ulic Sportowej i Żeromskiego 
dochodzi często do stłuczek 
i przepychanek pomiędzy 
kierowcami na drodze - pisze 
do redakcji Zbigniew Mazur. 
- Jest to według mnie tzw. 
skrzyżowanie łamane i wie-
lu kierowców ma problemy 
z ustaleniem pierwszeństwa 
przejazdu i prawidłowego 
używania kierunkowskazów. 
Czy redakcja w porozumieniu 
z Policją mogłaby na łamach 
gazety opisać to skrzyżowanie 
i wyjaśnić zasady pierwszeń-
stwa i używania kierunkow-
skazów?

Kierownik oławskiej dro-
gówki Tomasz Jarzębski po-
twierdza, że skrzyżowanie jest 
skomplikowane, przez co kon-
fl iktogenne. Nawet niedawno 
doszło tam do kolizji, sprawa 
trafiła do sądu, a na temat 
tego skrzyżowania musiał się 
wypowiadać biegły. 

- Kierowcy muszą się tu kie-
rować oznakowaniem, które 

Kto ma pierwszeństwo na tym skrzyżowaniu?

Konia z rzędem temu, kto jadąc od Sportowej przepuszcza auta wyjeżdżające z Żeromskiego, a tak byłoby prawidłowo. Kluczowe jest uznanie 
tego miejsca za jedno skrzyżowanie poprzez sposób jego oznakowania - od strony ulicy 3 Maja tabliczka T6a, a od strony Sportowej i 
Żeromskiego T6c
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Szef oław-
skiej drogówki 
przypomina, że 

z analogiczną 
sytuacją mamy do czy-
nienia na skrzyżowaniu 
ul. Strzelnej z Andersa 
i Placem Zamkowym. Choć 
wielu myśli, że mamy tu 
dwa skrzyżowania, jest 
ono traktowane jako jedno, 
więc jadąc ze Strzelnej na 
Plac Zamkowy formalnie 
jedziemy prostą, dlatego 
nie możemy skorzystać 
z zielonej strzałki, która 
zezwala jechać jedynie 
w prawo.

na tym skrzyżowaniu funkcjo-
nuje - mówi kierownik Ogni-
wa Ruchu Drogowego KPP 
w Oławie asp. sztab. Tomasz 
Jarzębski. - Przed każdą drogą 
podporządkowaną jest usta-
wiony znak A7 i znak, który 
informuje o przebiegu drogi. 
Znak A7 obowiązuje na ca-
łym skrzyżowaniu. Wszyscy, 
którzy z ulicy Sportowej chcą 
wjechać na ul. 3 Maja, ustępu-
ją pierwszeństwa wszystkim, 
czyli przejeżdżają jako ostatni. 

Muszą wpuścić jadących ul. 
3 Maja, bo ci są na głównej, 
i tych wyjeżdżających z Że-
romskiego, bo choć jadą też 
z podporządkowanej, to są 
z prawej strony. Natomiast 
pojazd jadący z kierunku 
Wrocławia ulicą 3 Maja, gdy 
skręca w ulicę Żeromskiego, 
to ustępuje temu jadącemu 3 
Maja, która jest drogą głów-
ną, ale nie ustępuje jadące-
mu od ul. Sportowej, choć 
ma go z prawej, bo tamten 

jest na podporządkowanej. 
Jeżeli auto wyjeżdża z ulicy 
Żeromskiego i jedzie prosto, 
musi ustąpić pierwszeństwa 
pojazdom jadącym 3 Maja 
z lewej i prawej, choć nie tym, 
jadącym od Sportowej, bo ci 
są również na podporządko-
wanej, ale z ich lewej strony.

Czyli patrząc na dołączone 
do tekstu rysunki, w obu przy-
padkach pierwszeństwo ma 
pojazd B przed pojazdem A. 

Co do kierunkowskazów 
na obu rysunkach, to na rys. 
1 pojazd A powinien dać kie-
runkowskaz w lewo, bo zmie-
nia kierunek jazdy w lewo, 
a pojazd B jedzie na wprost, 
więc nie musi używać kie-
runkowskazu. Na rysunku 
2 oba pojazdy powinny dać 
kierunkowskazy w lewo.

(CK)
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OŁAWA 
Pracowita niedziela 

16 ton ziemniaków 
wysypało się na drogę. 
Kierowca dostał mandat, 
ale to nie koniec proble-
mów. Dmuchnął w alko-
mat i okazało się, że jest 
pod wpływem alkoholu

Prawidłowy załadunek 
i jego zabezpieczenie to pod-
stawa bezpiecznego trans-
portu. Określają to przepisy, 
zasady oraz regulacje zawarte 
w dziale dot. warunków uży-
wania pojazdów w ruchu dro-
gowym (art. 61 Ustawy Prawo 
o ruchu drogowym). Nagłe 
przemieszczenie się ładunku 
i wypadnięcie z auta może 
stanowić poważne zagrożenie 
dla bezpieczeństwa w ruchu. 

Niektórzy jednak zapominają 
o podstawowych zasadach, 
których przestrzeganie po-
może uniknąć problemów. 
Kierowca ciągnika w niedzielę 
4 grudnia około godziny 11:00 
na ul. Kutrowskiego zgubił 
ładunek.

- 16 ton ziemniaków roz-
sypało się na jezdnię blo-
kując pas ruchu w kierunku 
Wrocławia - mówi Wioletta 
Polerowicz z KPP w Oławie. 
- 60-letni kierowca został uka-
rany mandatem, ale w trakcie 
interwencji na jaw wyszły inne 
okoliczności. Podczas badania 
stanu trzeźwości okazało się, 
że kierowca, mieszkaniec 
powiatu milickiego, wsiadł za 
kierownicę ciągnika, mając 
ponad 0,6 promila alkoholu 
w organizmie. Odpowie zatem 
za kierowanie pojazdem w sta-
nie nietrzeźwości, za co grozi 
mu kara do 2 lat pozbawienia 
wolności.

(AH)

Zmienił ULICĘ w „Ziemniaczaną”, 
ale ma większy problem

60-latek dostał mandat za niewłaściwe zabezpieczenie ładunku. Odpowie też za jazdę po alkoholu
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POWIAT 
Ostrzegamy! 

Czytelnicy ostatnio lawi-
nowo dostają takie SMS-y. 
Nie można reagować na te 
wiadomości

Sposób jest znany od daw-
na, ale oszuści nadal trafi ają 
na osoby, które dają się po-
dejść. Wszystko zaczyna się 
od SMS-a z fałszywym lin-
kiem. Dolnośląscy policjanci 
cały czas dostają zgłoszenia 
od poszkodowanych. Oszuści 
uzyskują dostęp do rachun-
ków bankowych w momencie 
kliknięcia w link. Następ-
nie generują kody blik lub 

wchodzą na konto i dokonują 
wypłaty pieniędzy z banko-
matów.

Policjanci ostrzegają. Wia-
domości mogą zawierać proś-
bę o dopłatę za energię elek-
tryczną czy gaz, ale mogą 
być to również SMS-y od 
osób podszywających się np. 
pod fi rmy kurierskie czy sieci 
sklepów. Przekonała się o tym 
mieszkanka, która otrzymała 
informację o konieczności 
wykonania dopłaty do pacz-
ki - 2,50 zł. Kobieta weszła 
w przesłany link. W ten spo-
sób oszuści uzyskali dostęp 
do konta bankowego 43-latki 
i wykonali nieautoryzowaną 
transakcję na kwotę blisko 
4000 zł.

(AH)

UWAGA!
Tak wyglądają wiadomości od oszustów. Nie chcesz mieć problemów, 
zignoruj taki SMS
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GMINA OŁAWA 
Jubileusz 

Tymi słowami Michał 
Rado i Klaudia Białek 
- prowadzący jubileuszową 
galę bystrzyckiego klubu 
piłkarskiego - powitali 
gości. Wśród nich byłych 
i obecnych piłkarzy, a tak-
że trenerów i działaczy 
klubu oraz zaproszonych 
gości

- Ten wieczór spędzimy 
w gronie osób, które od dawna 
tworzą rodzinę, zwaną Burzą 
- kontynuował Rado. - Prze-
żyjemy jeszcze raz pamięt-
ne mecze, sukcesy i bramki. 
Uśmiechniemy się do bohate-
rów i uhonorujemy nagrodami 
najbardziej zasłużonych. 

Zgodnie z piłkarskim pra-
widłem wieczór podzielono 
na dwie części. W pierwszej 
zaprezentowano trochę historii 
klubu w formie fi lmu łączące-
go stare zdjęcia z wypowie-
dziami tych, którzy dobrze 
znają dzieje lokalnej drużyny. 
Wśród nich jest obecny prezes 
Dariusz Leniak.

- Zaczęło się w 1947 zaraz 
po wojnie na urokliwym bo-
isku w lesie - przypomniał. 

- Ten pięknie położony obiekt 
nie zawsze jednak nas roz-
pieszczał. Często był zalewany 
i musieliśmy korzystać z in-
nych boiska np. w Janikowie, 
gdzie po powodzi w roku 1997 
graliśmy przez parę sezonów. 
Niezapomniane mecze roze-
graliśmy też w Dobrzyniu czy 
w Oławie. Ale to grając na 
naszym obiekcie w lesie awan-
sowaliśmy do klasy A. W la-
tach 80. biliśmy się o awans 
do klasy okręgowej. Była też 
trzecia możliwość awansu, ale 
wtedy nie graliśmy u siebie 
i nam się to nie udało. 

Prezes przypomniał też klu-
bowe anegdotki i ciekawe 
wydarzenia - jak m.in. stan-
dardowy psikus, którzy starsi 
gracze robili nowym, prosząc 
by zapalili światło w paka-
merze, gdzie nigdy nie było 
prądu. Albo niezapomniany 
mecz o mistrzostwo klasy 
A, rozgrywany w Podgaju 
z drużyną, która broniła się 
przed spadkiem. 

- Przyjechaliśmy na mecz, 
a tam boisko nie do końca 
przygotowane i nikogo prócz 
prezesa, który oświadczył, że 
mecz zakończy się walkowe-
rem - opowiada. - Jak to w ta-
kich sytuacjach bywa, sędzia 
musiał jednak odczekać regu-
laminowe minuty. W pewnym 
momencie na obiekcie zaczęli 
się jednak pojawiać zawodnicy 
Podgaju i stanęli do gry, żeby 
nie płacić za walkower. Po-
czątkowo grali w dziewięciu, 
łącznie z prezesem. Widząc to 

nasi zaczęli sobie dopisywać, 
ile bramek strzelą. Pierwsza 
połowa zakończyła się po 
naszej myśli. Wygrywaliśmy 
5:2, ale po przerwie, jak to 
w piłce, stało się coś nieprze-
widywalnego. W przeciwnej 
drużynie wszedł na boisko 
chłopak, który grał w ataku 
i strzelił nam chyba 9 bramek. 
Ostatecznie mecz zakończył 
się wynikiem 11:7 dla Pod-
gaju. Dziwny mecz, dziwny 
wynik i uwierzcie - piłka jest 
przewrotna.

O historii i przeszłości opo-
wiadali też byli trenerzy i za-
wodnicy. Po wspomnieniach 
nadszedł czas na podziękowa-
nia. W imieniu klubu tym, któ-
rzy tworzą go od lat, wyrazy 
wdzięczności składał Dariusz 
Leniak - działaczom, Zbignie-
wowi Białkowi - najdłużej 
grającemu zawodnikowi Bu-
rzy, który zasilał szeregi klubu 
od ligi juniorskiej, a dziś gra 
w oldbojach - oraz Władysła-
wowi Serediukowi za szcze-
gólne osiągnięcia sportowe. 

W gronie wyróżnionych 
znaleźli się także trenerzy: 
Zbigniew Isel, Krzysztof Ko-
non, Sebastian Sobczak, Jacek 
Sorbian, Andrzej Leszczyński, 
Romana Płachta oraz Dawid 
Pożarycki, czyli ci, którzy - jak 
powiedziała Klaudia Białek, 
zapraszając ich na scenę - 
otwarcie mówią piłkarzom to, 
czego nie chcą słyszeć, widzą 
to, czego nie chcą widzieć, po 
to, żeby byli kimś, kim zawsze 
chcieli być. 

Dziękowano też sponsorom, 
czyli ludziom o biało-niebie-
skich sercach (barwy klubu), 
bez których klub nie mógłby się 
rozwijać, a także organizatorom 
gali jubileuszowej i starszym 
zawodnikom, na których za-
wsze klub może liczyć, a którzy 
obecnie grają w drużynie old-
bojów. Szczególne podzięko-
wania popłynęły do Mariusza 
Czajkowskiego, który od 40 lat 
dba o to, by wszyscy należący 
do Burzy czuli się jak w jednej 
wielkiej rodzinie. 

*
W uroczystości oprócz by-

łych i dawnych piłkarzy oraz 
trenerów i działaczy klubu 
wzięli udział zaproszeni go-
ście: wójt gminy Oława Artur 
Piotrowski, sekretarz gminy 
Maria Bożena Polakowska, 
przewodniczący RG Oława 
Mariusz Michałowski, wielo-
letni sołtys Bystrzycy, radny 
Paweł Bubała oraz Rafał Pilch 
- przedstawiciel marszałka 
województwa dolnośląskiego, 
a także przedstawiciele świata 
sportu: delegat PZPN Dariusz 
Witkowski i Marek Mazur, 
przedstawiciel PZPN, a z 
nim Bogdan Zieliński, ojciec 
Piotra Zielińskiego, piłkarza 
polskiej drużyny narodowej, 
którzy przybyli na galę wprost 
z mistrzostw świata piłki noż-
nej w Katarze. 

W drugiej części spotkania 
to oni gratulowali i dziękowali 
klubowi. 

- Macie wspaniałych za-
wodników, trenerów, piłkarzy 

i sponsorów - mówił wójt Artur 
Piotrowski. - Życzę wam, by 
w przyszłych mistrzostwach 
świata jakaś perełka z Burzy 
Bystrzyca zasiliła kadrę naro-
dową. Życzę wam też wytrwa-
łości. Jesteście na pierwszym 
miejscu, macie najmniej pusz-
czonych bramek i oby tak dalej. 

Dotychczasowych osiągnięć 
gratulował też Rafał Pilch: - 
Burza Bystrzyca to nie tylko 
klub. To też grupa przyjaciół, 
która animuje i wspiera lokal-
ną społeczność. To nie tylko 
drużyna na boisku, ale też 
poza nim, która wspólnie po-
trafi  przetrwać trudne chwile. 
Życzę, aby następne pokolenia 
kontynuowały tę tradycję. 

Kolejnego równie pięknego 
jubileuszu w imieniu swoim 
oraz prezesa Dolnośląskiego 
Związku Piłki Nożnej życzył 
klubowi Dariusz Witkowski. 
- Ale za 25 lat będziecie ob-
chodzić 100-lecie i już dzisiaj 
wpraszam się na tę imprezę 
- żartował i dodał: - Znam 
wielu zawodników Burzy. 
Często graliśmy przeciwko 
sobie i zawsze była to wyjąt-
kowa przyjemność, bo Burza 

zawsze miała coś, czego nie 
miało wiele zespołów - cha-
rakter i ludzi, którzy wokół 
tego klubu chodzili. Jak było 
źle, wiedzieli, jak znaleźć 
rozwiązanie. Zawsze też miała 
szczęście do prezesów. 

Gratulował też Mariusz 
Michałowski i podobnie jak 
inni podarował klubowi pre-
zent. - Wiem, że 14 stycznia 
drużyna jedzie na obóz, więc 
przyniosłem wam piłki, byście 
mieli czym trenować do rundy 
wiosennej, ponieważ ona musi 
należeć do Burzy Bystrzyca.

Gratulowali też znani i lu-
biani ze świata sportu poprzez 
nadesłane do klubu fi lmiki. 

Jak przystało na jubileusz, 
część ofi cjalna spotkania za-
kończyła się okolicznościo-
wym tortem, ufundowanym 
przez gminę Oława. 

Podczas uroczystości chwilą 
ciszy uczczono też pamięć 
nieżyjących już piłkarzy Burzy 
Bystrzyca. 

Galeria zdjęć na TuOlawa.pl 

TEKST I FOT.: 
WIOLETTA KAMIŃSKA
wkaminska@gazeta.olawa.pl

75 lat Burzy Bystrzyca to HISTORIA dobrej energii
Obecny skład Burzy Bystrzyca wraz z prezesem, wójtem i prowadzącą galę Klaudią Białek

Zasłużeni dla "Burzy"

Szczególne podziękowania popłynęły do Mariusza Czajkowskiego 
(z prawej), który od 40 lat dba, by wszyscy należący do Burzy czuli się 
jak w jednej wielkiej rodzinie

  Drużyna marzeń 75-lecia Burzy Bystrzyca
Powstała w wyniku głosowania uczestników gali jubileuszowej. Oto jej skład: 
bramkarz -Piotr Majgier, prawa obrona - Marcin Bojakowski, lewa obrona - Bartosz 
Prokopowicz, środek obrony - Zbigniew Białek i Robert Korczowski, środek pomocy 
- Leszek Świegot i Łukasz Budzowski, prawoskrzydłowy - Mirosław Jabłoński, lewo-
skrzydłowy - Patryk Dobrzański, ofensywny pomocnik Marek Dąbrowski napastnik 
- Michał Gałaszewski

Składam serdeczne podzię-
kowania wszystkim tym, któ-
rzy pomogli w zorganizowa-
niu obchodów 75-lecia istnie-
nia klubu piłkarskiego Burza 
Bystrzyca, a w szczególności 
Klaudii Białek, Marcinowi 
Bojakowskiemu i Michałowi 
Rado 

PREZES 
DARIUSZ LENIAK  

  Podziękowania
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POWIAT 
Polityka 

Ruch Samorządowy 
Tak Dla Polski - Dolny 
Śląsk kilka tygodni temu 
opublikował w mediach 
społecznościowych 
fotografie prezydenta 
Wrocławia w towarzy-
stwie Piotra Stajszczyka 
i Artura Piotrowskiego. 
To zapowiedź wspólnych 
działań? A może chodzi 
już o wybory?

Zaczęło się od wpisu o tre-
ści: - Ważne jest w życiu, 
by się wzajemnie wspierać. 
Z całą pewnością jesteśmy 
wierni tej zasadzie w naszej 
dużej, samorządowej rodzinie 
- Ruch Samorządowy Tak Dla 
Polski - Dolny Śląsk Wspólna 
Sprawa. Z Arturem Piotrow-
skim - wójtem gminy Oława 
oraz Piotrem Stajszczykiem 
- radnym z Jelcza-Laskowic, 
rozmawialiśmy o wyzwaniach 
aglomeracyjnych. O potrzebie 
uchwalenia ustawy metropo-
litarnej, która zapewniłaby 
fi nansowanie i umożliwiłaby 
rozwój transportu publicznego 
w całej Aglomeracji Wro-
cławskiej, a także spójne po-
nadgminne planowanie prze-
strzeni i usług publicznych. 
Współpraca samorządów 
jest niezbędna dla lepszego 
współdziałania, zrozumienia 
wzajemnych potrzeb, dla two-
rzenia nowoczesnej aglomera-
cji. Rozmawiamy, działamy, 
współpracujemy! Artur Pio-

trowski - witamy cię w naszej 
samorządowej rodzinie.

I choć zabrzmiało to jak 
ofi cjalne przedstawienie wójta 
gminy Oława jako nowego 
członka stowarzyszenia, to 
Artur Piotrowski szybko zde-
mentował, by gdziekolwiek 
dołączał. Przyznał, że chętnie 
przyjął zaproszenie na spo-
tkanie z prezydentem Jackiem 
Sutrykiem, co w jego opinii ma 
być potwierdzeniem tego, że 
chce rozmawiać i współpra-
cować ze wszystkimi. 

Jeszcze w październiku 
informowaliśmy jednak, że 
Piotr Stajszczyk dołączył do 
tej organizacji już kilka mie-
sięcy wcześniej. Dziś mówi 
o tym więcej: - Gdyby ktoś 
prześledził moje wcześniejsze 
działania, to zobaczyłby, że 
zawsze uważałem, iż bliskość 
i współpraca z dużym mia-
stem, czyli w naszym przy-
padku z Wrocławiem, gminie 
i jej mieszkańcom się opłaca. 
Jesteśmy w jednej aglomeracji 
i wiele spraw można rozwiązy-
wać wspólnie. Tak też działo 
się w przeszłości, na przykład 
przy okazji rewitalizacji linii 
kolejowej 292 (Jelcz Miło-
szyce - Wrocław Osobowice) 
i uruchomieniu na nowo połą-
czenia kolejowego ze stolicą 
województwa.. Temat pozy-
skania funduszy dla tej inwe-
stycji zaczął się w 2012 albo 
2013 roku, a rozmawialiśmy 
o tym z Wrocławiem w ramach 
Zintegrowanych Inwestycji 
Terytorialnych. Zastanawia-
liśmy się wtedy, czy uda się 
pozyskać na ten cel pieniądze 
z puli ZIT-u za zgodą wszyst-
kich gmin, należących do ZIT. 
Oprócz Wrocławia i Jelcza-
-Laskowic, zainteresowany 
był też Czernica i Siechnice. 

Udało się i uważam, że dobre 
relacje z Wrocławiem warto 
pielęgnować. Od pracujących 
tam samorządowców może-
my się uczyć, a przy okazji 
korzystać z doświadczenia 
różnych wrocławskich in-
stytucji. To na pewno będzie 
miało dobry wpływ na naszą 
gminę. Dlatego, gdy zaprzy-
jaźniony wójt zaproponował 
mi spotkanie z prezydentem 
Jackiem Sutrykiem, zgodziłem 
się bez wahania. Po pierw-
szych rozmowach wiedziałem, 
że mamy zbieżne poglądy 
w wielu w kwestiach, podob-
nie patrzymy na samorząd, 
więc chętnie przyłączyłem się 
do Ruchu Samorządowego 
Dolny Śląsk Wspólna Sprawa 
(potem zmienił on nazwę, 
o czym piszemy niżej - przyp. 
red.), który dziś skupia około 
150 prezydentów miast, bur-
mistrzów, wójtów i radnych 
z całego województwa. 

  „Wierzę, 
że możemy 
zyskać”

Pełna nazwa tego tworu to 
obecnie Ruch Samorządowy 
Tak Dla Polski - Dolny Śląsk 
(choć pierwotnie Dolny Śląsk 
Wspólna Sprawa), co w spo-
sób jednoznaczny nawiązuje 
do organizacji „TAK! Dla 
Polski”, której przewodzi 
prezydent Sopotu Jacek Kar-
nowski, a jednym z liderów 
jest prezydent Warszawy Rafał 
Trzaskowski. Wśród członków 
znajdziemy szefa wrocław-
skiego magistratu - Jacka Su-
tryka, który jednocześnie jest 

prezesem Ruchu Tak Dla Pol-
ski - Dolny Śląsk. Trudno się 
połapać? Spróbujemy prościej: 
są dwie organizacje - jedna 
zrzesza głównie prezydentów 
miast i stara się działać w szer-
szym, ogólnopolskim zakresie, 
a drugą tworzą dolnośląscy 
samorządowcy. I choć obie nie 
są od siebie formalnie zależne, 
to łączy je osoba Jacka Sutry-
ka i zbieżna wizja tworzenia 
samorządu. 

- Jesteśmy mieszkańca-
mi Dolnego Śląska, którym 
współobywatele powierzyli 
troskę o swoje małe wspólno-
ty - mówił podczas spotkania 
inauguracyjnego prezydent 
Sutryk. - Czujemy się od-
powiedzialni za ten piękny 
region. Jesteśmy po to, by 
służyć mieszkańcom - naszym 
wspólnym miastom, gminom, 
powiatom, całemu regionowi. 
Działamy wspólnie! Chcemy 
Polski samorządnej i soli-
darnej, w której mieszkańcy 
sami decydują o losach swoich 
lokalnych wspólnot.

21 postulatów, o których 
możemy przeczytać na stro-
nie internetowej, pokazuje, 
że członkowie Ruchu stają 
w kontrze do partii rządzącej. 
Są tam bowiem m.in. hasła 
takie jak budowa solidarnej 
i otwartej społeczności lokal-
nej, przeciwdziałanie wyklu-
czeniom, odpolitycznienie me-
diów publicznych, skuteczna 
ochrona środowiska, walka ze 
smogiem czy decentralizacja 
służby zdrowia. 

- Prezydent Jacek Sutryk jest 
wiceprezesem zarządu ogólno-
polskiego Ruchu i jednocze-
śnie prezesem dolnośląskiego 
- tłumaczy Piotr Stajszczyk. 
- Działa w obu organizacjach 
z uwagi na to, że problemy 

samorządów lokalnych na 
Dolnym Śląsku nie różnią 
się zasadniczo od problemów 
w innych częściach kraju. Dla-
tego w całej Polsce powstały 
podobne organizacje. Wszyst-
kie skupiają samorządowców, 
których łączy podobna wizja 
tworzenia i funkcjonowania 
samorządu. Możemy sympa-
tyzować z różnymi partiami, 
mieć różne poglądy na wie-
le spraw, ale w tej jednej, 
niezwykle istotnej kwestii 
dla mieszkańców myślimy 
podobnie. Wierzę, że gmina 
Jelcz-Laskowice na bliskiej 
współpracy z Wrocławiem, 
ale też z całym regionem, 
może tylko zyskać. Uważam, 
że powinniśmy rozmawiać 
i wspólnie podchodzić do 
rozwiązywania problemów 
mieszkańców. Wtedy jest też 
większa szansa, że uda się 
pozyskać środki zewnętrzne 
na inwestycje, szczególnie te 
wspólne, np. dotyczące trans-
portu publicznego, a nawet 
zdrowia, ochrony środowiska, 
oświaty czy rekreacji. 

  „PiS niszczy 
Polskę, 
samorządowcy 
to widzą”

Piotr Stajszczyk w przeszło-
ści był wiceburmistrzem, dziś 
jest radnym Rady Miejskiej. 
Trudno powiedzieć, jakie ko-
rzyści z jego członkostwa 
w Ruchu gmina Jelcz-Lasko-
wice miałaby czerpać w naj-
bliższym czasie, ale on sam 
prawdopodobnie spogląda 
już w nieco bardziej odległą 
przyszłość. Choć nie chce 
oficjalnie tego potwierdzić, 
wymienia się go wśród moż-
liwych kandydatów w wybo-
rach na burmistrza. O tę posadę 
walczył już w 2018 roku, ale 
wtedy nie udało mu się wejść 
do drugiej tury. Wiele wskazu-
je na to, że niebawem spróbuje 
ponownie i być może będzie 
mógł liczyć na wsparcie prezy-
dentów, burmistrzów i wójtów 
zrzeszonych pod szyldem „Tak 
Dla Polski”. 

- Nie chciałbym wybiegać 
tak daleko w przyszłość, do 
wyborów samorządowych 
jest jeszcze prawie 1,5 roku 
- mówi. - Na podejmowa-
nie decyzji przyjdzie jeszcze 
czas, ale na pewno będzie pan 
o tym wiedział. Przed nami 
jeszcze wybory parlamentarne 
jesienią 2023. Proszę jednak 
pamiętać, że nie jesteśmy par-
tią polityczną, tylko ruchem, 
który skupia doświadczonych 
samorządowców. Są wśród 
nas przedstawiciele różnych 
sympatii politycznych. Łączą 
nas sprawy typowo samorzą-
dowe. Zarówno teraz jako 
radny Rady Miejskiej, jak 
i wcześniej Rady Powiatu czy 
jako wiceburmistrz uważam 
i uważałem, że warto rozma-
wiać z prezydentem Wrocła-
wia i innymi prezydentami 
miast, burmistrzami, wójtami 
czy radnymi. Chodzi o współ-
pracę, wymianę doświadczeń 
i dyskusje na temat tego, co 
można dla całego regionu 

zrobić i co takie samorządy 
jak gmina Jelcz-Laskowice 
mogłyby lokalnie zyskać. 

Nie da się jednak całkowi-
cie uciec od polityki, gdy na 
czele Ruchu stoją prezydenci, 
mniej lub bardziej związani 
z partiami opozycyjnymi. Oni 
zresztą nie ukrywają swojego 
stosunku do Prawa i Sprawie-
dliwości. 

- PiS niszczy Polskę i za-
czynają to widzieć także ci 
samorządowcy, którzy do tej 
pory nie byli z nami - mówił 
prezydent Sopotu Jacek Kar-
nowski podczas zjazdu samo-
rządowców, cytowany przez 
dolnyslaskwspolnasprawa.
pl. - Widzieliśmy to kilka dni 
temu na Śląsku, a przed nami 
kolejne regiony i miasta. Jeste-
śmy otwarci na wszystkich, dla 
których najważniejsze są: sa-
morząd, decentralizacja, pań-
stwo prawa i Unia Europejska. 
Czekamy na was, zapraszamy 
do Ruchu Samorządowego. 
Bo my nie patrzymy na po-
glądy polityczne, ale liczy 
się dla nas samorząd i dobro 
każdego obywatela w naszych 
lokalnych wspólnotach. Na 
Dolnym Śląsku wiecie bardzo 
dobrze, jak ważny jest samo-
rząd województwa i jak źle 
on tutaj działa. Trzymajmy się 
razem, dziękuję za zaproszenie 
i cieszę się, że jeszcze bardziej 
będziemy pracować razem. 

A tak wypowiedział się 
prezydent Warszawy Rafał 
Trzaskowski: - Cieszę się że 
Ruch Samorządowy TAK! 
Dla Polski się wzmacnia, że 
tworzy struktury regionalne. 
Cieszę się z tego, co wydarzyło 
się na Śląsku. Nie można trzy-
mać i współpracować z tymi, 
którzy niszą samorząd. My też 
musimy odbić Dolny Śląsk 
z rąk PiS-u i tzw. Bezpartyj-
nych Samorządowców. 

  A co z wójtem 
Piotrowskim? 

Radnego z J-L zapytali-
śmy też o obecność Artura 
Piotrowskiego na spotkaniu, 
opisywanym przez Ruch Sa-
morządowy w mediach spo-
łecznościowych. 

- Takim organizacjom jak 
nasz ruch samorządowy za-
leży, by współpraca samo-
rządowców, którzy chcą coś 
zmienić, była jak najszersza 
- tłumaczy Stajszczyk. - Z Ar-
turem znam się od wielu lat, 
po wygranych wyborach po-
gratulowałem mu osobiście 
i z tego, co wiem, gratulacje 
przysłał też m.in. prezydent 
Jacek Sutryk. Powiedziałem 
mu więc, że planuję spotkanie 
z prezydentem Wrocławia 
i jeśli byłby zainteresowany, 
mógłby w nim uczestniczyć. 
Warto rozmawiać, bo to osta-
tecznie może się przełożyć na 
profi ty dla lokalnej społecz-
ności. Artur wychodzi z po-
dobnego założenia, że warto 
rozmawiać, więc skorzystał 
z zaproszenia. Faktem jest 
jednak, że do naszego ruchu 
dolnośląskiego nie należy.

KAMIL TYSA 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Co ich ŁĄCZY z Jackiem Sutrykiem?

W środku prezydent Wrocławia Jacek Sutryk. Obok niego m.in. wójt gminy Oława Artur Piotrowski i radny z Jelcza-Laskowic Piotr Stajszczyk
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Wstępniak, czyli...

Czy można w dyskusji 
politycznej nazwać kogoś 
gnidą? Czy można polityka, 
który nigdy nie był skazany 
i nie siedział w więzieniu, 
nazwać kryminalistą? Czy 
w rozmowie o gospodarce 
można wytknąć komuś „po-
chodzenie chrystusowe”, 
bo „przecież z tego samego 
narodu”? Czy można w dys-
kusji nazwać kogoś chamem, 
prostakiem i gówniarzem? 
Tak. Można. To wszyst-
ko przykłady z oławskiego 
podwórka. Ryzykując, że 
sprawa się skończy w sądzie, 
wszystko można powie-
dzieć. Tylko po co? 

Mało nam podziałów 
w kraju? Nawet we wła-
snej małej ojczyźnie nie 
możemy ze sobą normalnie 
rozmawiać? Przecież można 
się pięknie różnić. Można 
się nie zgadzać bez inwek-
tyw, bez brnięcia w osobiste 
prztyczki, bez wyzywania, 
insynuacji, bez zadawania 
bólu i siania nienawiści do 
drugiego. Czy naprawdę 
ktoś myśli, że w ten sposób 
zabłyśnie w sieci i przetrwa? 
Że wyborcy chcą takich 
obecnych czy przyszłych re-
prezentantów? Że ktoś zwy-
cięży z takimi liderami? Nie. 
Przeciętny człowiek, który 
rzadko publicznie zabiera 
głos, chce merytorycznej 

dyskusji, z której coś wyni-
ka. Chce pozytywnej pracy 
i jej efektów. 

Nie potrafi sz przekonać? 
Ustąp z klasą, bez obrzu-
cania oponenta błotem. Nie 
udało ci się zebrać więk-

szości? Spróbuj raz jeszcze, 
zamiast wietrzyć wszędzie 
mafi jne spiski kast czy grup 
przestępczych. Nie masz do-
wodów, nie oskarżaj. Masz 
je? Dostarcz komu trzeba, bo 
nie ty jesteś od wymierzania 

sprawiedliwości, a dopiero 
gdy będzie wyrok skazujący, 
ogłaszaj go światu i ciesz się, 
że miałeś rację. Krytykuj 
zachowanie, decyzję, opinię, 
a nie osobę, bo źle się ubiera 
czy wygląda jak wygląda. 

Ad rem, nie ad personam - 
jak już dawno wymyślili to 
mądrzejsi od nas.

Życie społeczne nam scha-
miało. Nie najlepszy przy-
kład idzie z góry. Ale czy 
naprawdę musimy wchłaniać 

wszystko co najgorsze tyl-
ko dlatego, że przychodzi 
z góry? 

Wprawdzie kolega rad-
ny Przemysław Pawłowicz 
zauważył na FB, że tą ak-
cją „zawężamy przestrzeń 
hejtu”, która jest znacznie 
większa, ale na początek 
niech każdy stara się sprzą-
tać na swoim podwórku. My 
możemy zadbać o nasze, 
więc jako dwa lokalne porta-
le - TuOlawa.pl i Olawa24.pl 
- ogłosiliśmy grudzień mie-
siącem szczególnej wal-
ki z nienawiścią w sieci. 
Zobowiązujemy się w tym 
miesiącu zwracać jeszcze 
więcej uwagi na komentarze 
i reagować na te, które nie 
tylko w sposób oczywisty 
przekraczają prawo, ale też 
psują dobry obyczaj, smak, 
nie wnosząc nic do dyskusji 
poza inwektywami, osobi-
stymi atakami czy po prostu 
agresją. Wszyscy mamy 
prawo do krytyki, ale róbmy 
to merytorycznie! 

Pewnie to naiwne i złudne, 
że jeszcze da się zawrócić 
tę napierającą brudną rzekę 
internetowej nienawiści. 
Coś jednak trzeba próbować 
robić, by nie usłyszeć od 
młodego pokolenia, że nas 
starszych nienawidzi, bo... 
nauczyliśmy je nienawidzić.

JERZY KAMIŃSKI

A ty, Japycz, jak długo 
oglądasz piłkę? - zapytał So-
lejuk. Za długo - westchnął 
Japycz - ja nawet Ernesta 
Wilimowskiego widziałem na 
żywo. Byłeś na Mistrzostwach 
Świata w 1938 we Francji? 
- zapytałem z niedowierza-
niem. Nie, byłem na robotach 
u Niemca, pod Chemnitz. 
Kibic był z niego, tyle że się 
lubił napić na meczu, to mnie 
jako wozaka zabierał, żebym 
go przy schodzeniu z trybun 
w pionie utrzymywał. Ach, 
jak ten Wilimowski grał, aż 
serce bolało, że zdrajca taki 
dobry. Jak grali z Brazylią i on 
strzelał bramkę za bramką, 
to myśmy z bratem na placu 
pod głośnikiem radiowym, co 
na słupie był, stali i marzyli, 
że kiedyś też pojedziemy na 
mistrzostwa i że poznamy Wi-
limowskiego, bo sami będzie-
my sławni. Nie przyszło mi 
do głowy, że go poznam, bo 
w niewoli byłem. Ech, szko-
da gadać. Jakiś taki skurcz 
mu po twarzy przeszedł, jak 
mnie trakcie meczu z Argen-
tyną. To znaczy Japyczowi 
przeszedł, bo mnie został. Do 
Wezóła mnie musiała Jola 
wieźć po nocy, a u Wezóła to 
samo. Skurcz. Doktor mówi, 
że to skurcz upokorzeniowy. 
Że mózg tego nie procesuje, 

że grali beznadziejnie, a po 
awansie trza się cieszyć, gdy 
człowiekowi wstyd. W ogóle 
ta nasza piłka to szkoła cha-
rakteru jest, ale nie piłkarzy, 
tylko kibiców. Trzeba po ko-
rek cierpliwości mieć, żeby 
to oglądać; opanowania, żeby 
w telewizor czymś ciężkim 
nie rzucić; wyrozumiałości, 
co by nadal ich lubić i patrio-
tyzmu, żeby przeciwnikom 
nie kibicować. Kończ Waść, 
wstydu oszczędź - krzyczał 
do sędziego Ksiądz Proboszcz 
tak głośno, że zrozumiałe jest 
czemu Michałowa, do trans-
misji na plebanii zawsze korki 
do uszu zakłada.

Powiedz, Japycz, czemu 
oni tak grają? - zapytałem 
bezradnie. Grosika kojarzysz? 
- zapytał Japycz. No jak mam 
nie kojarzyć, jak to podstawo-
wy kibic disco polo jest. Raz 
nawet był na koncercie, gdzie 
my z Jolą grali - cheba mu się 
podobało, bo podrygiwał. Ja 
nie o gust muzyczny pytam 
- powiedział surowo Japycz 
- ale o granie. Szybko do 
boku, drybling i centra. 9 goli 
Lewandowski z jego podań 
strzelił, najwięcej w historii. 

I gdzie ten Grosik jest? Na 
ławie. Boiska nie powąchał. 
To jaka to wina Lewandow-
skiego, że on nie strzela, jak 
jemu nikt nie podaje? Jakby 
mnie kto pytał, to ja bym 
klasyfi kację trenerów zrobił, 
którego drużyna najwięcej 
średnio w meczu ma podań ze 
skrzydła na pole karne i tego, 
co ma najwięcej - trenerem 
kadry zrobił. A tego co teraz 
jest, to do mięsnego wysłał, 
bo naszych do maszynki do 
mielenia mięsa wkłada i jesz-
cze durny dumny, że inni tak 
zagrali, że mimo klęski awans 
był. W ogóle jak bramkarz 
najlepszy na boisku jest, to nie 
ma się z czego cieszyć, bo to 
znaczy, że drużyna źle grała 
i bidok sam musiał ratować 
kolegów. A dla mnie najlepszy 
mecz bramkarza, to taki, co 
go widzisz tylko wtedy jak 
się cieszy, że koledzy kolej-
ną bramkę zdobyli. A u nas, 
co mistrzostwa to najlepszy 
bramkarz, bo dziesięć wybro-
nił, ale cztery wpuścił.

No nie ma co ukrywać - 
ponuro się zrobiło. Taka pau-
za długa, jak reprezentacji 
w dotykaniu piłki w meczu 

z Argentyną: na dziesięć mi-
nut. Jak dla mnie mogłaby 
trwać dłużej, ale Hadziuk nie 
odpuścił: A co będzie jak oni 
tak grając, awansują dalej? 
Cóż za straszliwa myśl. Nie, 
niemożliwe. Okropne. Aż jak 
na rozkaz wszyscy my pić 
przestali i popatrzyli my na 
siebie. Sytuacja ostateczna, 
to i rozwiązanie musi być 
radykalne. Nie było wyjścia. 
Poszliśmy do Babki. Opierała 
się, ale jak powiedzieliśmy, że 
to kwestia dumy narodowej 
i zdrowotności społecznej, bo 
skurcz upokorzeniowy całej 
wsi grozi, to uległa. Zaparzyła 
ziół, nalała źródlanej wody do 
zwierciadlanej misy, pomam-
rotała coś pod nosem, a potem 
powąchała, zajrzała, ba, nawet 
się napiła i mówi: Będzie do-
brze. Spojrzeliśmy po sobie 
zdumieni. Wygramy?! Babka 
popukała się w czoło: Gdzie? 
Przegramy, ale bez wstydu.

Wracali my do wsi uspoko-
jeni, zraniona duma narodo-
wa powoli się goiła i byłoby 
naprawdę fajnie, gdyby nie 
Hadziuk: Trzeba było zapytać 
Babki, kiedy zagramy bez 
wstydu i jeszcze wygramy. 
Hadziuk wiadomo przyjaciel 
nasz, ale i tak zęby musiał po 
ciemku zbierać.

PIETREK

Czytelnicy wciąż 
przynoszą do redakcji ryż, 
makarony czy konserwy 
dla podopiecznych księdza 
Władysława z Odessy - 
za wszystko serdecznie 
dziękujemy. Dary dotrą 
na Ukrainę w połowie 
grudnia

Akcja pomocy trwa do 9 
grudnia. Produkty żywnościo-
we można przynosić do redak-
cji „Gazety Powiatowej” przy 
ul. B.Chrobrego 19, codziennie 
w godz. 8.30-14.00. Przekaże-
my je gminie Domaniów, a ona 
ks. Władysławowi z Odessy. 
Z góry dziękujemy wszystkim 
darczyńcom, a wyjątkowo 
państwu Wójcikom z Bystrzy-
cy za znicze, które na pewno 

przydadzą się tam, gdzie nie 
ma ani prądu, ani ogrzewana.

Ksiądz Władysław to ukra-
iński pallotyn polskiego po-
chodzenia, który od kilku 
lat posługuje w Odessie. Do 
Odessy trafi ł z Saren w wo-
jewództwie wołyńskim. Miał 
tu stworzyć i prowadzić kato-
lickie centrum informacyjne 
dla księży i sióstr. Niestety, 
plany najpierw pokrzyżowała 
pandemia. Teraz wojna.

Parafi a, którą przydzielono 
księdzu Władysławowi, od 
początku była nieduża jak 
większość parafi i katolickich 
w tamtym rejonie. Szybko 
poznał wszystkich parafian 
i nawiązał z nimi współpracę. 
Pojawiły się plany na przy-
szłość. Wraz wybuchem wojny 
wszystko się jednak zmieniło, 
a posługa kapłańska nabrała 
zupełnie innego znaczenia. 
Pomaga przeżyć.        (CK)

Pomagamy. Zapasy się 
skończyły, a nadchodzi zima

R
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...ile jeszcze takich kartek?

N a s z e  Wi l k o w y j e . 
R o z m o w y 
o ˜ z m i e rz c h u .

Duma narodowa
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Powiat 

- Mamy klęskę urodzaju, 
węgiel jest - ogłosił kilka 
dni temu radośnie premier 
Mateusz Morawiecki. 
Rzeczywistość nie wygląda 
jednak tak kolorowo, choć 
są i dobre informacje

Wszystkie gminy powiatu 
oławskiego przystąpiły do 
rządowego programu preferen-
cyjnego zakupu węgla. Ozna-
cza to, że osoby korzystające 
z tego źródła ciepła mogą do 
31 grudnia 2022, a potem do 
30 kwietnia 2023 kupić węgiel 
za cenę nie wyższą niż 2000 
zł za tonę. Wcześniej należy 
jednak złożyć wniosek - na 
każdy z nich można nabyć do 
1500 kg w 2022 i tyle samo 
w 2023 roku. 

5 grudnia wiceminister Ak-
tywów Państwowych poin-
formował, że w całej Polsce 
umowy na dystrybucję węgla 
podpisało już w sumie 2100 
samorządów. To około 90 
proc. gmin, które zgłosiły 
chęć udziału w programie. Do 
mieszkańców, według Karola 
Rabendy, trafiło już ćwierć 
miliona ton węgla. - Dys-
trybucja przebiega sprawnie 
- stwierdził. - Jest to paliwo 
o dobrych parametrach. Pocho-
dzi ze sprawdzonych źródeł, 
a jego jakość jest dokładnie 
sprawdzana i certyfikowana.

Wróćmy jednak do powiatu 
oławskiego. Mamy 7 grudnia 
(dzień wysłania gazety do 
druku) i gdy czytasz ten arty-
kuł, a jednocześnie czekasz na 
możliwość zakupu węgla po 
preferencyjnej cenie, to albo 
już ją masz, albo będziesz ją 
miał w najbliższych dniach. 
W teorii proste, ale w praktyce 
nie możesz po prostu pojechać 
do wyznaczonego składu, za-
płacić i odebrać surowiec (lub 
zlecić jego transport). Musisz 
czekać na telefon urzędnika, 
który na podstawie kolejności 
złożonych wniosków stwierdzi, 
że to już czas na ciebie. Złoży-
łeś go późno? Istnieje ryzyko, 
że węgla nie dostaniesz. Ale 
o tym za chwilę... 

Kto pierwszy  
wnioskował,  

ten węgiel kupi

Porozmawialiśmy z samorzą-
dowcami z naszego powiatu. 
Jeszcze pod koniec listopada 
temat na sesji podjął burmistrz 
miasta i gminy Jelcz-Laskowice 
Bogdan Szczęśniak: - Otrzy-
maliśmy informację z Polskiej 
Grupy Górniczej, że łącznie do 
końca roku otrzymamy 917 ton 
węgla, a na bazie wypłaconych 
dodatków węglowych nasze 
zapotrzebowanie wynosi 3150 
do końca roku (i tyle samo od 
stycznia do kwietnia 2023). 
PGG zasugerowała, by współ-
pracować z kwalifikowanymi 
dostawcami. Na naszym terenie 
funkcjonują dwa takie punkty, 
jeden z nich przy ul. Inżynier-
skiej w Jelczu-Laskowicach. 
Jesteśmy po trzech rundach 
rozmów z PGG i oczywiście 
podpisałem już umowę, choć 
jej treść jest jednostronna i nie 
podlega negocjacjom. Węgiel 
będzie u nas sprzedawany po 
1980 zł za tonę wraz z trans-
portem, co udało się wynego-
cjować z dostawcą. Niezależnie 
więc, czy chodzi o mieszkańca 
miasta czy Grędziny, koszt 
będzie dla niego ten sam. Cena 

za workowanie wynosi 150 zł 
za tonę (czterdzieści worków). 
Dopłata za jeden worek to 4 
zł. W systemie mamy dane na 
temat tego, kto kiedy złożył 
wniosek i według tej kolejno-
ści będziemy działać, bo nie 
wyobrażam sobie innych kry-
teriów, jeśli węgla ostatecznie 
może być mniej, niż wynosi 
zapotrzebowanie. Proszę też 
pamiętać, że wnioski cały czas 
do nas spływają...

6 grudnia w rozmowie z nami 
burmistrz przedstawił więcej 
szczegółów. 

- Niewykluczone, że dziś 
będzie pierwszy transport - 
stwierdził. Chodziło o samo 
dostarczenie surowca do składu, 
nie do konkretnych mieszkań-
ców. - Musieliśmy przyjąć jakiś 
klucz, więc według kolejności 
składania wniosków będziemy 
powiadamiać mieszkańców. 
Do każdego będziemy dzwo-
nić i informować, że ma już 
możliwość zakupu węgla po 
niższej cenie. Podejrzewam, 
że będą też tacy, którzy osta-
tecznie z różnych powodów 
nie skorzystają. Mogli np. ku-
pić wcześniej i wiedzą, że na 
razie im wystarczy. Niemniej 
jednak ci, którzy się zdecydu-
ją, będą zobowiązani wpłacić 
na konto urzędu odpowiednią 
kwotę i dopiero wtedy będą 
mogli się umówić z dostawcą na 
transport surowca. W naszym 
imieniu dostawcą będzie firma 
Szczepański z Oławy, która 
ma również siedzibę w Jelczu-
-Laskowicach. Założyliśmy, 
że ktoś, kto złożył wniosek 
o wypłatę dodatku węglowego, 
będzie potencjalnym kupcem. 
Na tej podstawie wyszło nam, 
że zapotrzebowanie w gmi-
nie Jelcz-Laskowice, wynosi 
3150 ton do końca 2022 roku. 
Prawdopodobnie realnie będzie 
ono mniejsze, ale nie ulega 
wątpliwości, że może dojść do 
takiej sytuacji, że dla niektórych 
węgla w preferencyjnej cenie 
zabraknie, bo na razie wiemy, 
że otrzymamy znacznie mniej. 
Obecnie musimy opierać się na 
tym, co w ofercie przedstawiło 
nam PGG, ale jeśli będzie taka 
możliwość, by pozyskać więcej, 
to będziemy starali się to robić. 

„Połowa z tego,  
o co prosiliśmy”

6 grudnia za pośrednictwem 
strony internetowej Urzędu 
Gminy Oława poinformo-
wano, że samorząd realizuje 
już sprzedaż węgla na pre-
ferencyjnych warunkach. 
Do dyspozycji w pierwszej 

transzy przyszło 25 ton orze-
cha i 25 ton ekogroszku. 
Kolejne dostawy są spodzie-
wane w przyszłym tygodniu. 
W pierwszej kolejności kupić 
węgiel będą mogły osoby, 
które otrzymały na konto 
dodatek węglowy. W tym 
przypadku dostawcą również 
będzie firma Szczepański, 
a cena za tonę wyniesie równe 
2000 zł. 

- Osoby, które otrzymały 
3000 zł dodatku węglowego, 
chodzi o tych mieszkańców, 
którzy pierwsi złożyli wnio-
ski do gminy, będą mogły 
najszybciej zakupić węgiel - 
mówi wójt Artur Piotrowski. 
- Co istotne, z 17 milionów 
zł otrzymaliśmy dopiero 4 
miliony pierwszej transzy, 
więc niektórzy denerwują 
się, dlaczego jeszcze nie mają 
pieniędzy, ale powód jest 
prosty - bo my jako gmina 
wciąż na nie czekamy. Daty 
wydawania tych dodatków 
będą naszą kolejnością sprze-
dawania węgla. Pracownik 
urzędu będzie dzwonił do 
tych, którzy dodatek już do-
stali, a potem oni będą mogli 
przyjść do gminy, wpłacić 
określoną sumę pieniędzy 
(lub przelać na konto), otrzy-
mać fakturę, na podstawie 
której będzie można ustalić 
ze składem opału ewentualny 
transport, który nie wchodzi 
już w koszt gminy. Dostawa 
czy ewentualne workowanie 
zostaje po stronie osoby ku-
pującej. 

Czy wystarczy dla wszyst-
kich? 

- Wnioskowaliśmy o ponad 
1000 ton, a mamy deklarację, 
że otrzymamy połowę z tego 
- podkreśla wójt. - Mam 

nadzieję, że niektórzy miesz-
kańcy, którzy zabezpieczyli 
się wcześniej, nie będą brali 
po półtorej tony (tyle można 
kupić maksymalnie), tylko 
mniej, oraz że ten węgiel 
będzie wydobywany na bie-
żąco i w przyszłym roku 
dostaniemy go więcej. Nie 
jestem jednak w stanie okre-
ślić, jakie będzie wydobycie 
w kopalniach, więc sytuację 
będziemy analizować na bie-

żąco. Dobrą wiadomością 
niewątpliwie jest fakt, że 
przyjeżdża do nas węgiel 
z polskich kopalni, bardzo 
dobry jakościowo. 

Są gotowi, ale węgla 
jeszcze nie mają

O tym, że sytuacja jest dy-
namiczna, doskonale świadczą 
wypowiedzi samorządowców 
z Oławy i gminy Domaniów. 

Wiceburmistrz Andrzej Mi-
koda podkreśla, że więcej szcze-
gółów będzie mógł przekazać 
w najbliższych dniach, czyli 
w momencie, gdy gazeta będzie 
już w sprzedaży. 

- Precyzyjnej wypowiedzi nie 
jestem jeszcze w stanie panu 
udzielić - mówi. - Węgiel praw-
dopodobnie jest już w drodze, 
ale czy dojechał już na miejsce, 
tego w tym momencie nie wiem. 
Podpisaliśmy wszystkie wyma-
gane zgody, natomiast myślę, 
że najpóźniej w czwartek będę 
mógł rozmawiać o szczegółach. 

Dobrą informacją jest fakt, 
że w przypadku Oławy węgla 
raczej wystarczy. Wszystko 
przez to, że w mieście zapo-
trzebowanie nie jest aż tak 
duże, jak na wsiach. Tłumaczy 
Mikoda: - Nie powinniśmy 
otrzymać za mało, ponieważ 
aż tak strasznie dużo go nie 
potrzebujemy. Co do samego 
asortymentu, to najpierw do-
staliśmy jedną propozycję, ale 
potem ona się zmieniła, więc 
ze spójnym komunikatem wo-
lałbym poczekać. Jak zobaczę 
węgiel fizycznie na placu, to 
potwierdzę, co mamy i ile go 
przyjechało. 

Zastępca Tomasza Frisch-
manna dodaje, że urzędnicy 
będą się kontaktować bezpo-
średnio z mieszkańcami w ko-
lejności ustalonej na podstawie 
wniosków, które wpływają do 
UM. Procedura będzie więc 
taka sama, jak w przypadku 
innych gmin naszego powiatu. 

W Domaniowie wciąż cze-
kają. Wójt Wojciech Głogulski 
mówi, że wszystko jest goto-
we, ale węgla jeszcze nie ma. 

Kiedy będzie? Po odpowiedź 
na to pytanie odsyła nas do 
sekretarz Doroty Sali, która 
nadzoruje temat. Ona również 
czeka na wieści z Polskiej 
Grupy Górniczej, ale ma inne, 
dobre informacje: - Zgłaszając 
zapotrzebowanie, wskazaliśmy 
je z pewną górką. Byliśmy 
przekonani, że PGG nie da 
nam tyle, ile zamówimy, więc 
woleliśmy się zabezpieczyć. 
Dziś wiemy, że mamy otrzy-
mać 1026 ton, a wniosków na 
chwilę obecną, bo cały czas je 
przyjmujemy, mamy na około 
970 ton. Mówimy oczywiście 
o tym roku, do końca grudnia. 
W teorii mamy więc więcej 
niż potrzebujemy, choć mniej 
niż to, co zgłosiliśmy (z górką) 
w zapotrzebowaniu. Przewi-
dzieliśmy, że PGG trochę nam 
ze wskazanej wartości obetnie. 
Jeżeli węgiel się pojawi, to 
powinno go wystarczyć. 

Urząd Gminy Domaniów 
zgodnie z kolejnością wpływu 
wniosków będzie dzwonił 
do poszczególnych osób. Po 
zaksięgowaniu wpłat sporzą-
dzana będzie lista osób upraw-
nionych do odbioru węgla. 
Szczegóły powinniśmy poznać 
w najbliższych dniach. 

„Węgiel tak naprawdę  
jest na kartki”

Kilka pytań zadaliśmy rów-
nież właścicielowi jednego 
z lokalnych składów węgla, 
który nie kryje rozgoryczenia 
całą sytuacją, ale prosi, by nie 
cytować go z nazwiskiem. 

- Gminy dostają przydział, 
my jesteśmy tylko ostatnim 

elementem, który będzie wy-
dawał lub dowoził produkt 
klientom - mówi. - Nie mamy 
żadnego wpływu na limity 
wskazane w kopalniach. Część 
węgla już do nas dojechała, 
czekamy na listy osób upraw-
nionych do odebrania i będzie-
my go rozwozić. Oczywiście 
dla nas, przedsiębiorców, od lat 
prowadzących składy opału, to 
sytuacja trudna. Podpisujemy 
umowy z samorządami, bo co 
innego moglibyśmy zrobić, 
ale tracimy. Kupowaliśmy 
węgiel w dużo wyższej cenie 
niż ta, która będzie teraz dla 
klientów. Dla wszystkich skła-
dów, które zrobiły jakikolwiek 
zapas w momencie, gdy węgla 
nie było, to jest duży problem. 
Dla wielu to nawet wizja ban-
kructwa, dla innych straty 
dużego dochodu. Rząd zrobił 
nas w konia. 

Można było to rozwiązać 
inaczej? Tak, by obniżyć hor-
rendalnie wysokie ceny i jed-
nocześnie nie skazywać przed-
siębiorców na duże problemy? 

- Rząd nie bierze pod uwagę 
zdania ludzi z branży - sły-
szymy w składzie opału. - Od 
początku mówiliśmy, żeby dać 
możliwość sprowadzania wę-
gla prywatnym spółkom, a nie 
zrzucać to na samorządy, które 
nie mają w tym doświadczenia. 
Zamiast ustalić cenę maksy-
malną na składach, której nikt 
nie mógłby podwyższyć, to 
kombinujemy z samorządami, 
które muszą zajmować się 
teraz czymś, na czym się nie 
znają. Składy opału stają się 
upaństwowione, wróciliśmy do 
lat osiemdziesiątych, bo węgiel 
tak naprawdę jest na kartki. 

A jak wygląda sprawa do-
stępności? Przedsiębiorca tłu-
maczy: - Do tego, co słyszymy 
w telewizji, trzeba podchodzić 
z dużym dystansem. Jeśli pre-
mier mówi, że jest węgiel, to 
znaczy, że go nie ma. Samo-
rządowcy złożyli zamówienia 
przykładowo na 1000 ton, a do-
staną 500, bo wiadomo, że ko-
palnie nie mają nieograniczo-
nej ilości wydobytego surowca. 
U nas sytuacja jest o tyle dobra, 
że przyjeżdża węgiel z pol-
skich kopalni, który jest dobry 
jakościowo. Nie będzie on 
z Indonezji czy Kazachstanu, 
co dla Dolnego Śląska jest 
dobrą informacją. Stajemy na 
głowie, żeby ten węgiel jak 
najszybciej dostarczyć, gdzie 
trzeba, ale po stronie rządowej 
i PGG działa to bardzo wolno. 
Ciężko więc powiedzieć, ile 
to wszystko potrwa. Jak rząd 
zaczyna grzebać w prywatnej 
działalności, to niestety naj-
częściej od razu wiadomo, że 
nic dobrego z tego nie wyjdzie. 
Trudno mówić tu o sprawiedli-
wości, jeśli są ludzie, którzy 
wiosną kupili węgiel po 1000 
zł za tonę, a dziś dostali jesz-
cze 3000 zł dofinansowania, 
a są też tacy, którzy na doda-
tek węglowy się nie załapali, 
a obecnie będą musieli zapłacić 
2000 czy 3000 zł za tonę. Nam 
jest wstyd sprzedawać węgiel 
po tak wysokich cenach (poza 
zakupem preferencyjnym to 
powyżej 3000 zł), staramy się 
narzucać jak najniższą marżę, 
ale musimy utrzymać firmę, 
pracowników itd.

                 ***
Wszystkie wypowiedzi 

z tego artykułu pochodzą z 6 
grudnia. Sytuacja jest bardzo 
dynamiczna, więc po naj-
bardziej aktualne informacje 
warto się zgłaszać do urzędów 
w swoich gminach.

Kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Węgiel (nie) dla wszystkich?

Gmina Oława rozpoczęła już sprzedaż węgla po cenie preferencyjnej
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ODESZLI

OŁAWA

 29 XI  - Marian Hałoń    - ur. 1944 r.
 29 XI  - Barbara Sojka    - ur. 1948 r.
 30 XI  - Zdzisław Domagalski    - ur. 1960 r.
 30 XI  - Emilian Obacz    - ur. 1941 r.
 30 XI  - Kornelia Zarzycka    - ur. 1933 r.
 2 XII  - Karol Włodek    - ur. 1949 r.
 2 XII  - Krzysztof Wilman    - ur. 1965 r.
 2 XII  - Bronisława Szarek-Zawadzka  - ur. 1938 r.
 4 XII  - Czesława Kubarycz    - ur. 1930 r.
 4 XII  - Janina Mikoda    - ur. 1939 r.

JELCZ-LASKOWICE

 5 XII  - Helena Marianna Sobczuk  - ur. 1949

POWIAT 

Tylko od stycznia do 
grudnia tego roku oławska 
policja zatrzymała 457 
osób, które kierowały 
w stanie nietrzeźwości lub 
będąc po użyciu alkoholu

Pierwszy nietrzeźwy kieru-
jący został zatrzymany w nie-
dzielę 4 grudnia przed godz. 
1:00 w miejscowości Wójcice. 
Funkcjonariusze Ogniwa Ru-
chu Drogowego oławskiej jed-
nostki zatrzymali do kontroli 
drogowej pojazd marki BMW. 
Podczas kontroli okazało się, 
że 27-letni kierowca wsiadł 
do samochodu i chciał udać 
się kilkadziesiąt metrów do 
miejsca zamieszkania mając 
ponad 2,5 promila alkoholu 
w organizmie.

Kolejna osoba nietrzeźwa 
została zatrzymana w Oławie 
na ul. Kutrowskiego oko-
ło godz. 11:00. Tym razem 
kierujący ciągnikiem rolni-
czym marki Massey Ferguson 
wraz z przyczepą rolniczą, 
jadąc drogą krajową nr 94 
zanieczyścił drogę publiczną 
w ten sposób, że niewłaściwie 
zabezpieczył przewożony 
ładunek - 16 ton ziemniaków, 
w wyniku czego przewożony 
towar rozsypał się na jezdnię 
blokując pas ruchu w kierunku 
Wrocławia. Podczas czynności 
okazało się, że kierujący samo-
chodem mężczyzna - 39-letni 
mieszkaniec Oławy znajduje 
się pod wpływem alkoholu. 
Badanie wykazało, że wsiadł 
on za kółko mając niespełna 
1,9 promila alkoholu w orga-
nizmie.

5 grudnia w ramach woje-
wódzkich działań „Trzeźwy 
poranek”, około godz. 6:20 
w miejscowości Janików mun-
durowi z oławskiej drogówki 
zatrzymali 42-letniego męż-
czyznę, który kierował samo-
chodem osobowym marki VW 

mając niespełna 0,80 promila 
alkoholu w organizmie.

Tego samego dnia około 
godz. 7:10 w Oławie na ul. 
Spacerowej ujawniono kolej-
nego nietrzeźwego kierujące-
go. Funkcjonariusze Ogniwa 
Ruchu Drogowego oławskiej 
jednostki zatrzymali 42-letnie-
go mieszkańca gminy Oława, 
który mając 0,78 promila 
alkoholu w organizmie kiero-
wał samochodem osobowym 
marki Lancia.

Zatrzymani kierowcy odpo-
wiedzą za swoje zachowanie 
przed sądem. Grozi im kara 
do 2 lat pozbawienia wolności, 

wysoka grzywna oraz utrata 
prawa jazdy.

*
Tych czterech kierujących 

pojazdem mechanicznym 
pod wpływem alkoholu to 
efekt działań „Alkohol i Nar-
kotyki”, jakie w pierwszy 
weekend grudnia policjanci 
z oławskiego ogniwa ruchu 
drogowego przeprowadzili na 
terenie powiatu. Policjantom 
„drogówki” zależy na tym, aby 
nie tylko wyeliminować z na-
szych dróg pijanych kierow-
ców, ale też, by uświadomić 
wszystkim, że pijana osoba za 
kierownicą stwarza zagrożenie 

nie tylko sobie, ale innym 
użytkownikom dróg. Kierow-
ca naruszający przepisy musi 
ponieść odpowiedzialność 
karną, za jazdę po alkoholu lub 
podobnie działającego środka 
grozi kara do 2 lat pozbawienia 
wolności.

W działaniach „Alkohol 
i narkotyki” oraz w ponie-
działkowej Wojewódzkiej 
akcji „Trzeźwy poranek” 
policjanci intensyfikowali 
kontrolę stanu trzeźwości 
oraz użycie narkotyków przez 
kierujących z wykorzystaniem 
taktyki tzw. „szybkich testów”. 
Podczas działań przebadano 
łącznie 457 kierowców oraz 
zatrzymano 3 uprawnienia do 
kierowania.

Pomimo organizowanych 
akcji i działań profilaktycz-
nych w dalszym ciągu wielu 
nieodpowiedzialnych kierow-
ców wyrusza na drogi. Ape-
lujemy do kierujących pojaz-
dami o rozwagę i ostrożność 

na drodze. Przestrzegajmy 
przepisów ruchu drogowe-
go, dostosujmy prędkość do 
warunków ruchu, a przede 
wszystkim bądźmy odpo-
wiedzialni i nie wsiadajmy 
za kierownicę pod wpływem 
alkoholu. Pamiętajmy, że każ-
dy uczestnik ruchu drogowe-
go musi mieć na względzie 
bezpieczeństwo własne oraz 
innych użytkowników dróg

Przypominamy również, że 
każdy ma prawo do zatrzyma-
nia obywatelskiego. Oznacza 
to, że jeśli zauważymy na 
drodze kierowcę, którego spo-
sób prowadzenia samochodu 
wskazuje, że jest pijany, to mo-
żemy próbować go zatrzymać 
- jednak najpierw powinniśmy 
zawiadomić policję!

Ujęcie obywatelskie jest 
prawem, a nie obowiązkiem. 
Nie powinniśmy starać się 
być szeryfami polskich dróg 
i za wszelką cenę próbować 
zatrzymać pojazd. Zawsze 
pamiętajmy o własnym bez-
pieczeństwie. Starajmy się 
powstrzymać od pościgów za 
nietrzeźwym kierowcom czy 
zajeżdżaniu mu drogi. Osoby 
pod wpływem alkoholu mogą 
zachowywać się różnie. Czę-
sto są agresywne i pobudzone. 
Każdy może zadzwonić - na-
wet anonimowo - pod numer 
telefonu 112 i może, a wręcz 
powinien powiadomić najbliż-
szą jednostkę Policji o takim 
fakcie. Policjanci sprawdzą 
każdy taki sygnał.

(CK)

Pół tysiąca NIETRZEŹWYCH 
w mniej niż rok. Jest problem

Tylko od stycznia do grudnia tego roku oławska policja zatrzymała 457 osób, które kierowały w stanie 
nietrzeźwości lub będąc po użyciu alkoholu

KP
P

Z głębokim smutkiem i żalem przyjęliśmy wiadomość 
o śmierci w dniu 2.12.2022 r

Doktor 
Bronisławy Szanek-Zawadzkiej
lekarza pediatry, wieloletniego pracownika Oddziału 

Dziecięcego Szpitala Powiatowego i Przychodni 
Rejonowej Nr 3 w Oławie.

Całe życie zawodowe poświęciła ratowaniu zdrowia 
i życia małych pacjentów.

Składamy wyrazy głębokiego współczucia 
Synom i Rodzinie.

Niech spoczywa w pokoju.

Personel medyczny Oddziału Dziecięcego,
Dyrekcja i pracownicy SP ZOZ w Oławie

Przyjaciołom, znajomym, sąsiadom 
oraz wszystkim ludziom dobrego serca, 

którzy uczestniczyli 
w ostatnim pożegnaniu

śp. Stanisława Masio

składamy szczere podziękowania
żona i córka z rodziną

Pani Mirosławie Jagodzińskiej oraz Jej Rodzinie
wyrazy głębokiego współczucia z powodu śmierci

MAMY
składają

Wioletta i Tomasz Frischmann

R
EK

LA
M

A

R
EK

LA
M

A

  457
osób, które kierowały 
w stanie nietrzeźwości 
lub będąc po użyciu 
alkoholu zatrzymano 
od stycznia do grudnia
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OŁAWA 
Z sesji 

Już niedługo dotychcza-
sową fontannę na stawie 
w oławskim parku przy 
PKP zastąpi większa, bo 
staw trzeba napowietrzać

O tym, że miasto zawarto 
umowę na zakup fontanny 
pływającej do dużego stawu 
w parku miejskim za cenę 

94 269,00 zł, poinformował na 
sesji Rady Miejskiej w Oławie 
30 listopada w sprawozdaniu 
burmistrz Tomasz Frisch-
mann. 

Dlaczego miasto zdecydo-
wało się na taki zakup, skoro 
na stawie jest fontanna - do-

pytywała radna Magdalena 
Ziółkowska. 

- Jest coraz częściej ciepło, 
mniej opadów, trzeba staw na-
powietrzać, dlatego fontanna 
jest większa, ma więcej dysz 
i funkcji - wyjaśnił burmistrz 
Tomasz Frischmann. 

Wiceburmistrz Andrzej Mi-
koda dodał, że nowa fontanna 
będzie miała ponad 6 metrów 
wysokości i 15 metrów szero-
kości. Ma być zamontowana 
na wiosnę przyszłego roku. 
Kiedy dokładnie - będzie za-
leżało od pogody. 

Fontanna, która obecnie 
znajduje się na stawie, jest już 
wyeksploatowana, okazało 
się jednak, że po remoncie 
odzyska sprawność, dlatego 
też zostanie przeniesiona na 
mniejszy staw.

(WK)

Będzie nowa FONTANNA na stawie

Wiosną na dużym stawie w Parku Miejskim przy PKP stanie nowa fontanna pływająca. Obecna po remoncie 
będzie przeniesiona na mniejszy staw
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Dyżury Radnych Rady 
Miejskiej w Oławie odby-
wają się w godzinach od 
17.00 do 18.00, Rynek-
-ratusz, pok. 120, I p.

Przewodniczący Rady 
Miejskiej w Oławie Krzysz-
tof Mazurek pełni dyżur 
w każdą środę.

KLUB RADNYCH BBS 
WTOREK 

6 grudnia - Jan Gogola
13 grudnia - Kazimiera 

Jasińska
20 grudnia - Maria Doma-

radzka
27 grudnia - Jacek Żydło

KLUB RADNYCH PIS
ŚRODA 

7 grudnia - Józef Urbańczyk
14 grudnia - Ewa Pola-

nowska 
21 grudnia - Paweł Gwiaz-

dowicz

KLUB RADNYCH 
WSZYSTKO DLA 
OŁAWY, KLUB 
RADNYCH PLATFORMA 
OBYWATELSKA

CZWARTEK
8 grudnia - Piotr Łuciw
15 grudnia - Przemysław 

Pawłowicz
29 grudnia - Magdalena 

Ziółkowska, Krzysztof Ry-
dzoń, Jolanta Górska, Wanda 
Nosek.

(CK)

Jak w grudniu dyżurują 
radni Oławy?

OŁAWA 
Spotkanie 

Zarząd Koła Wędkarskiego nr 16 zaprasza swoich członków 
na spotkanie

Polski Związek Wędkarski Koło Miejskie 16 w Oławie zapra-
sza swoich członków na walne zgromadzenie sprawozdawcze, 
które odbędzie się 11 grudnia w Klubie Parnas, ul. 1 Maja 13. 
Początek o godz. 10.00. Organizatorzy spotkania - zarząd koła - 
proszą o zabranie legitymacji członkowskich wraz z wklejonymi 
składkami na rok 2022 lub innych dokumentów potwierdzają-
cych wniesienie składek  

Jednym z punktów dyskusji podczas zgromadzenia będzie 
katastrofa na Odrze

(WK)

Wędkarze podsumują rok
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W dniach 24-27 listopada 
dźwięki muzyki barokowej 
zagościły w wielu miejscach 
ziemi oławskiej. Stało się tak za 
sprawą Festiwalu muzyki Baro-
ku. Podczas pięciu koncertów, 
zorganizowanych w Oławie i w 
Jelczu-Laskowicach, wykonywa-
ne były utwory Silviusa Leopolda 
Weissa (1687-1750), niesłusznie 
zapomnianego geniusza muzyki 
lutniowej, zwanego drugim 
Bachem, nadwornego muzyka 
rodu Sobieskich z Oławy

Być może kultura muzycz-
na baroku i dźwięki, którymi 
rozbrzmiewa lutnia, stanowią 
już odległą historię. Jednak 
zaproszeni do naszego po-
wiatu artyści swą wirtuozerią 
sprawili, że muzyka sprzed 
trzystu lat mistrza Weissa za-
brzmiała żywo, przekonująco 
i niezwykle atrakcyjnie także 
dla współczesnego odbiorcy. 
Muzycy tchnęli nowe życie 
w dawną muzykę i zaprezento-
wali ją współczesnym odbior-
com w atrakcyjnej formule. 

Należy w tym miejscu wspo-
mnieć, że we wrześniu br., 
w ramach projektu pn. „Silvius 
Leopold Weiss, Drgnienia Lut-
ni - W Stronę Muzyki Baro-
ku”, który otrzymał wsparcie 
ze strony Ministerstwa Kultu-
ry i Dziedzictwa Narodowego 
Rzeczypospolitej Polskiej, 
odbyło się we Włoszech 5 kon-
certów muzyki lutniowej (na 
dwie lutnie i organy) w Mon-
tefiascone, Viterbo, Castel 
Sant`Elia oraz w Rzymie (dwa 
koncerty). Przedsięwzięciu 
patronował samorząd Powiatu 
Oławskiego. Teraz unikatowe 
dźwięki barokowej muzyki 
mieli okazję usłyszeć także 
mieszkańcy ziemi oławskiej. 

Wybrane miejsca koncertów 
sprawiły, że dawna muzyka 
uzyskała należną jej oprawę, 
niemal mistyczną barwę i bez-
błędną akustykę.

Seria barokowych 
koncertów 

w powiecie oławskim 
W dniu 24 listopada w ko-

ściele p.w. Świętych Aposto-

łów Piotra i Pawła twórczość 
barokowego wirtuoza zapre-
zentował profesjonalny zespół 
muzyki lutniowej „Lute Duo 
Plus”, który wśród meloma-
nów cieszy się znakomitą 
renomą. Przed publicznością 
wystąpiła umuzykalniona 
rodzina, która od wielu lat 
upowszechnia i odtwarza na 

świecie dźwięki mistrza We-
issa: Anton Birula i jego żona 
Anna Kowalska, którzy zagrali 
na lutniach oraz ich córka Ali-
sa Birula, grająca na organach. 

Drugi koncert odbył się 25 
listopada w kościele pw. Mi-
łosierdzia Bożego w Oławie. 
Podobnie jak podczas pierw-
szego oławskiego koncertu, 

przed publicznością wystąpił 
zespół „Lute Duo Plus” (An-
ton Birula i Anna Kowalska - 
lutnie, Alisa Birula - organy), 
ale z innym repertuarem. Tego 
samego dnia odbył się jeszcze 
jedne koncert, tym razem 
w kościele pw. św. Stanisława 
Biskupa i Męczennika w Jel-
czu-Laskowicach. Na lutni 
solo utwory zaprezentował 
Stefan Jasiniefta. Utalento-
wany muzyk jest studentem 
w klasie lutni Antona Biruli 
i Anny Kowalskiej.

Muzyka Weissa w dniu 26 
listopada wróciła do dawnego 
Zamku Książęcego Sobie-
skich w Oławie. Salę Rycerską 

Urzędu Miejskiego w Oławie 
wypełniła dźwiękami Klau-
dyna Żołnierek, grając utwory 
mistrza na barokowej lutni 
solo. Młoda artystka umiejęt-
ności doskonaliła uczestnicząc 
w licznych warsztatach gita-
rowych, prowadzonych przez 
wybitnych pedagogów z całe-
go świata. Studiuje grę na lutni 
pod kierunkiem Antona Biruli. 

Ostatni koncert solo na lutni 
barokowej w wykonaniu Ste-
fana Jasiniefty miał miejsce 
27 listopada w Państwowej 
Szkole Muzycznej I stopnia 
im. J. Szajny-Lewandowskiej 
w Oławie. 

Silvius Leopold Weiss, 
mistrz lutni na usługach 

Sobieskich 
Należy podkreślić, że S.L. 

Weissa łączy szczególnie wie-
le z ziemią oławską. Był mu-
zykiem Sobieskich z Oławy, 
został objęty mecenatem przez 
Aleksandra, Konstantego i Ja-
kuba Sobieskich. Grywał na 
oławskim zamku. Później 
przez wiele lat był nadwornym 
muzykiem i mistrzem lutni 
na włoskim dworze polskiej 
królowej-wdowy Marii Ka-
zimiery Sobieskiej, królowej 
Marysieńki, która po śmierci 
Jana III Sobieskiego wraz 
z dworem osiadła w Rzymie. 
Jego muzyką zachwycała się 
włoska i europejska arystokra-
cja tamtych czasów.

Koncerty zorganizowane 
w powiecie oławskim są czę-
ścią Festiwalu muzyki Baroku, 
dofi nansowanego ze środków 
Ministra Kultury i Dziedzic-
twa Narodowego pochodzą-
cych z Funduszu Promocji 
Kultury w ramach programu 
„Muzyka”, realizowanego 
przez Instytut Muzyki i Tań-
ca. Wydarzenie z okazji 325. 
rocznicy urodzin księżniczki 
Marii Karoliny Sobieskiej 
zorganizowała Fundacja Ars 
Restituta z Krakowa, Związek 
Szlachty Rzeczypospolitej 
z siedzibą w Brzegu oraz 
Powiat Oławski - Starostwo 
Powiatowe w Oławie.

FOT. I TEKST: 
WOJCIECH KLOCZKOWSKI

Muzyka barokowego mistrza lutni z dworu 
Sobieskich rozbrzmiewała w powiecie oławskim

W oławskim starostwie, w dniu 
23 listopada, dyplomami zostali 
uhonorowani uczniowie ze szkół 
ponadpodstawowych z powiatu 
oławskiego w związku z przy-
znanymi im stypendiami na rok 
szkolny 2022/2023

Dyplomy wręczyli utalen-
towanej młodzieży: starosta 
Zdzisław Brezdeń, wicestarosta 
Witold Niemirowski oraz naczel-
nik Wydziału Oświaty, Kultury, 
Sportu i Zdrowia w starostwie – 
Magdalena Bronowicka-Romei. 

Stypendiami za bardzo dobre 
wyniki w nauce uhonorowano 38 

uczniów, za szczególne osiągnię-
cia w olimpiadach i konkursach 
przedmiotowych 3 uczniów, a za 
szczególne osiągnięcia w zawo-
dach sportowych - 18 uczniów.

Łączna pula środków przezna-
czonych przez Zarząd Powiatu 
w Oławie na stypendia w roku 
szkolnym 2022/2023 wynosi 
91.000 zł. Wyróżnieni uczniowie 
otrzymują stypendia od września 
2022 r. do czerwca 2023 r. Pełną 
listę stypendystów publikujemy 
na stronie internetowej powiatu: 
www.starostwo.olawa.pl

Serdecznie gratulujemy zdol-
nej i zmotywowanej młodzieży 
osiągnięć i życzymy kolejnych 
wspaniałych sukcesów eduka-
cyjnych!                     (WOKL)

Stypendia dla 
utalentowanych uczniów

Uczestnicy uroczystości wręczenia stypendiów uczniom ze szkół średnich
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Oława 
Wspomnienia 

Takie konkursy są po 
to, aby historie, które 
przekazali przodkowie 
nigdy nie umarły, 
a kolejne pokolenia mogły 
z nich wynosić coś więcej 
niż wiedzę

„Skąd mój ród” to konkurs 
o tematyce kresowej. Był or-
ganizowany po raz drugi - dla 
uczniów szkół podstawowych 
(klasy 7 i 8) i ponadpodsta-
wowych. Ich zadaniem było 
opisanie wybranego fragmen-
tu historii rodzinnej, która ma 
związek z Kresami Wschod-
nimi. Prace oceniało jury: 
Stanisław Srokowski - pisarz 
kresowy, przewodniczący 
jury, Witold Niemirowski 
- sekretarz, Blandyna Rosół-
-Niemirowska oraz Maria 
Parys - nauczycielki języka 
polskiego, i Dorota Semeniuk-
-Kwaśnicka - nauczycielka 
historii.

Zanim poznaliśmy nagro-
dzonych, wykład wygłosił 
Stanisław Srokowski - pisarz, 
poeta, prozaik, dramaturg, 

krytyk literacki, tłumacz. 
Jego wspomnienia zawar-
te w książkach miały spore 
znaczenie przy pisaniu sce-
nariusza do filmu „Wołyń”. 
Tak zwrócił się do uczniów, 
którzy zostali laureatami: - 
Ten konkurs to pierwszy krok 
w kierunku szukania swojego 
miejsca w życiu, pierwszy 
krok do rozwoju umysłu, 
języka, do poznawania świa-
ta, pogłębiania wiadomości. 
Podejrzewam, że kiedy to 
mówię, w niejednym z wa-
szych umysłów w tej chwili 
zakwita myśl - „A może bym 
rzeczywiście coś zrobił, może 
nie skończę na tym konkursie, 
może pójdę dalej, może na-
piszę jakąś pracę? Chcę być 
inny niż jestem, chcę osiągnąć 
coś więcej”. Życzę wam tego.

Jak podkreśliła Blandyna 
Rosół-Niemirowska (koor-
dynatorka wydarzenia), ten 
konkurs nie miałby racji bytu, 
gdyby nie wsparcie Starostwa 
Powiatowego w Oławie. 

- Gratuluję organizatorom 
konsekwencji, bo bardzo czę-
sto jest tak, że są pomysły, 
które się próbuje realizować, 

ale z czasem umierają - mówił 
starosta Zdzisław Brezdeń. - 
To jest drugi konkurs, więc jest 
kontynuacja, jeszcze zrobimy 
trzeci, to zacznie być tradycja, 
a do tego trzeba podchodzić 

inaczej, bo tradycja zobowią-
zuje. Tematyka kresowa jest 
żywa i znana nam wszystkim, 
w regionie oławskim jest wielu 
Kresowian, są pokolenia. Kre-
sy w tych genach są, tego się 

nie wymaże i chociaż inaczej 
się teraz do tego podchodzi niż 
za pokolenia moich dziadków 
czy rodziców. Inaczej pod-
chodzi do tego pokolenie tych 
najmłodszych uczestników 
konkursu, proszę zwrócić 
uwagę, że historia zatacza koło 
i przyspiesza. Teraz też mamy 
czas, kiedy trochę inaczej 
patrzymy na Kresy. To, co się 
dzieje za wschodnią granicą, 
rzuca nowe światło, nowe 
wyzwanie, nowe spojrzenie. 
Stwarza z jednej strony duże 
zagrożenie, ale z drugiej po-
jawiają się nowe możliwości, 
a być może za parę lat zu-

pełnie nas historia zaskoczy. 
Proszę zobaczyć, jak konflikt 
rosyjsko-ukraiński wpłynął 
na pewną zmianę w relacjach 
na poziomie Polski i Ukrainy. 
Historia się nie skończyła, ona 
cały czas się rozwija. Myślę, 
że dotykanie tematu Kresów, 
chociażby w postaci tego kon-
kursu, jest rzeczą bardzo waż-
ną, bo Kresy żyją w naszych 
sercach, umysłach i cały czas 
uzyskują nową formułę i ja-
kość. Bardzo dziękuję, że jest 
odzew na ten konkurs, 

Wszyscy, uczniowie, którzy 
wzięli w nim udział, otrzymali 
nagrody. Dzięki wsparciu sto-
warzyszenia Odra-Niemien dla 
laureatki, która była najlepsza 
wśród uczniów szkół średnich, 
ufundowano nagrodę specjalną 
- wycieczkę do Wilna. Prezes 
stowarzyszenia dodała, że 
będzie to wyprawa polskimi 
śladami po Wileńszczyźnie.  
- Żaden przewodnik nie za-
bierze was na taką wycieczkę 
- podkreśliła. - Spotkamy się 
z ciągle żyjącymi tam Pola-
kami.

Nagrody wręczali: starosta 
Zdzisław Brezdeń, wicesta-
rosta Witold Niemirowski, 
dyrektor Powiatowego Ośrod-
ka Pomocy Psychologiczno-
-Pedagogicznej i Doradztwa 
Metodycznego w Oławie Da-
nuta Troska oraz naczelnik 
Wydziału Oświaty, Kultury, 
Sportu i Zdrowia Magdalena 
Bronowicka-Romei. Organi-
zatorem konkursu było oław-
skie starostwo i Powiatowy 
Ośrodek Doskonalenia Na-
uczycieli w Oławie. Współ-
organizatorami byli Oławskie 
Stowarzyszenie Miłośników 
Kresów Wschodnich i Naro-
dowe Forum Kresowe.

(AH)

Kresy żyją w naszych sercach

Najlepsi i wyróżnieni ze szkół podstawowych. Wraz z nimi osoby pomagające w organizacji wydarzenia
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Na pierwszym planie zwycięzcy w kategorii szkół średnich. W tle wyróżnieni
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Po kilku miesiącach 
nieobecności  do izby 
muzealnej wrócił sarko-
fag książęcego dziecka 
piastowskiego Chrystia-
na Ludwika z 1664 r.  
Specjaliści z warszawskiej 
pracowni konserwacji za-
bytków REWARS przywró-
cili sarkofagowi pierwotny 
wygląd. 

Najpierw zabytek został 
zdezynfekowany w komo-
rze fumigacyjnej. Następnie 
usunięto z niego zabrudze-
nia i produkty korozji cyny 
oraz ołowiu. Wykonano ana-
lizę pigmentów w inskrypcji 
wieka i boków skrzyni, co 
pozwoliło przywrócić pier-
wotną kolorystykę. 

Konserwatorzy musieli 
zniwelować mechaniczne 
odkształcenia sarkofagu. 

Koniecznym okazało się 
wykonanie wewnętrznego ste-
laża, który ma przeciwdziałać 
ponownym deformacjom. 

Na koniec uzupełnione zo-
stały ubytki kolorystyczne 

oraz złocenia.  XVII-wieczny 
sarkofag maleńkiego księcia 
Chrystiana odzyskał dawny 
blask.

Prace wykonano w ramach 
dwuletniego zadania „Konser-
wacja XVII-wiecznych sarko-
fagów książęcych dzieci pia-
stowskich Chrystiana i Ludwi-
ki”. Zadanie jest dofinansowane 
ze środków Ministra Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego 
pochodzących z Funduszu Pro-
mocji Kultury w ramach pro-
gramu rządowego „Wspieranie 
działań muzealnych”.

W przyszłym roku do war-
szawskiej pracowni pojedzie 
sarkofag księżniczki Ludwiki.

(ck)

Sarkofag Chrystiana Ludwika znów na wystawie 
Izby Muzealnej Ziemi Oławskiej

Sarkofag Chrystiana Ludwika znów na wystawie Izby Muzealnej Ziemi Oławskiej

KTO Był NAJLEPSZy?

Ze szkół podstawowych: 
I miejsce Gaja Kromplewska (SP nr 1)

I I miejsce Igor Haszak-Juszkiewicz (SP nr 5)
III miejsce Nadia Tucholska (SP nr 1)

Ze szkół średnich: 
I miejsce- Wiktoria Grabowska (LO nr 1 w Oławie) 
II miejsce - Stanisław Zamorski (CKZiU)
III miejsce - Julia Świerczok (LO nr 1 w Oławie)
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URZ¥D MIASTA I GMINY

JELCZ-LASKOWICE
strona dofi nansowana 

z budżetu miasta i gminy 
Jelcz-Laskowice

W INTERNECIE:
www.jelcz-laskowice.pl  
poczta elektroniczna: 
um.info@jelcz-laskowice.pl

Biuletyn Informacji Publicznej 
http://www.um.jelcz-laskowice.fi nn.pl/

informacje

Zakończyło się głosowanie 
w Budżecie Obywatelskim 
na rok 2023, przeliczono 
głosy i wyłoniono cztery 
zwycięskie projekty

689 głosów uzyskał projekt 
pn. „Budowa wiaty integracyj-
no-biesiadnej wraz z grillem, 
z możliwością zamontowa-
nia paneli fotowoltaicznych 
w późniejszym terminie, 
przy terenie świetlicy wiej-
skiej w Nowym Dworze”. 
Będzie on kosztował niemal 
182 tys. zł. 

Jak pisali w uzasadnieniu 
wnioskodawcy, wiata umoż-
liwi dodatkowe miejsce na 
integracje mieszkańców na 
świeżym powietrzu i zwięk-
szy atrakcyjność miejscowo-

ści. W późniejszym terminie 
mieszkańcy planują montaż 
paneli fotowoltaicznych, które 
wpłyną na obniżenie kosztów 
utrzymania świetlicy.

395 głosów uzyskał pro-
jekt pn. „By się godnie żyło 
i uczyło - remont istnieją-
cej łazienki w miłocickim 
Centrum Łączymy Pokolenia 
wraz z instalacją zewnętrzną 
oświetlenia i postawieniem 
nowego ogrodzenia terenu”. 
Inwestycja ta została wycenio-
na na 199 tys. zł. W budynku, 
w którym planowana jest in-
westycja, mieści się biblioteka 

publiczna, Centrum Łączymy 
Pokolenia, siłownia oraz sala 
zabaw dla dzieci. Budynek 
jest w ciągłym użytkowaniu 
przez mieszkańców, orga-
nizowane są tam warsztaty, 
kursy czy spotkania. Niestety, 
toaleta znajduje się w opłaka-
nym stanie. Wnioskodawcy 
uważają, że remont jest nie-
zbędny, tak żeby toaleta speł-
niała współczesne standardy 
i zapewniała odwiedzającym 
należny komfort. Dodatkową 
inwestycją jest zakup i montaż 
oświetlenia - obecnie jesienią 
i zimą wejście do budynku 

jest nieoświetlone. Budynek 
otacza stare zniszczone ogro-
dzenie, wnioskodawcy chcą 
je wymienić na ogrodzenie 
z siatki aluminiowej, osadzone 
na słupach. 

388 głosów zebrał projekt 
„Oświetlenie parkingu i ciągu 
pieszego przy kościele pw. św. 
Maksymiliana Marii Kolbego 
w Jelczu-Laskowicach”. Prze-
widuje on montaż 8 słupów 
oświetlenia ulicznego i 16 
opraw świetlnych LED. Ma to 
kosztować niemal 232 tys. zł. 
Wnioskodawcy są przekonani, 
że projekt ten poprawi estetykę 

miasta i jest bardzo potrzebny, 
ze względu na bliskość parkin-
gu do hali sportowej i strefy 
sportowo-rekreacyjnej. Wspo-
minają też, że doświetlenie 
parkingu ma walor poprawy 
bezpieczeństwa. 

Ostatni ze zwycięskich 
projektów - Bezasekuracyjny 
park linowy „Spacer pod 
chmurką” - zebrał 305 gło-
sów. Park linowy jest najdroż-
szym projektem BO 2023, ma 
kosztować 300 tys. zł. Bene-
fi cjentami mają być dzieci od 
lat 3, młodzież oraz dorośli. 
Tor ma być umieszczony na 

wysokości do 1 metra nad 
ziemią, tak aby zminimalizo-
wać ryzyko urazów spowodo-
wanych upadkiem. Długość 
przeszkód waha się w grani-
cach 4 - 7 mb, w zależności 
od rozmieszczenia drzew, 
które staną się częścią parku 
linowego. Powierzchnia całej 
inwestycji szacowana jest na 
0,3 - 0,5 ha. 

W tegorocznym budżecie 
obywatelskim głosowało 2683 
osób, 248 głosów było nie-
ważnych.

(UM)

Budżet Obywatelski rozstrzygnięty

W dniu 2.12.2022 r. odbyło 
się w Urzędzie Miasta i Gminy 
Jelcz-Laskowice spotkanie po-
święcone omówieniu prac nad 
drogą rowerową, zwaną Dol-
nośląską Cyklostradą przebie-
gającą przez gminę Czernica, 
gminę Jelcz-Laskowice, gminę 
wiejską Oława i miasto Oława. 
Omawiano sposób rozpoczę-
cia projektowania i fi nansowa-
nia tej inwestycji. Ustalono, że 
w pierwszej kolejności zosta-
nie zlecone wykonanie progra-
mu funkcjonalno-użytkowego. 
Dokumentacja ta pozwoli 
na aplikowanie o fundusze 
europejskie z Regionalnego 
Programu Operacyjnego na 
lata 2021 - 2027. Ze względu 
na to, że większa część tras 
prowadzona jest wzdłuż dróg 
wojewódzkich, niezbędnym 
jest właczenie się w proces 
projektowania i realizacji 
Dolnośląskiej Służby Dróg 
i Kolei. Omawiano również 

możliwość realizacji niezbęd-
nej inwestycji, jaką jest re-
mont drogi wojewódzkiej 455 
z Jelcza-Laskowic w kierunku 
Oławy. Powyższe ustalenia 
przekazane będą zarządowi 
województwa dolnośląskiego. 

W spotkaniu uczestniczyli: 
zastępca burmistrza Jelcza-
-Laskowic Romuald Piórko, 
sekretarz miasta i gminy Jelcz-

-Laskowice Dariusz Koprow-
ski, burmistrz Oławy Tomasz 
Frischmann, wójt gminy Oła-
wa Artur Piotrowski, przed-
stawicielka gminy Czernica, 
Piotr Nowicki oraz Łukasz 
Szewczak z Urzędu Mar-
szałkowskiego Województwa 
Dolnośląskiego.

(DEP)

Omawiano prace nad cyklostradą

Jednym z tematów był remont drogi wojewódzkiej 455 z Jelcza-Laskowic do Oławy

Wszyscy, którym poezja 
w duszy gra, mogą 
rozwijać swoją pasję pod 
czujnym okiem wrocław-
skiego poety i prozaika 
Tomasza Majerana

Projekt Miejsko-Gminne-
go Centrum Kultury skiero-
wany jest przede wszystkim 
do osób, dla których pisanie 
poezji jest pasją, których 
przygoda z poezją trwa od lat, 
mają może na swoim koncie 
wydane własnym sumptem 
tomiki poetyckie, ale może 
nie miały okazji odbyć pro-
fesjonalnego kursu poetyki 
połączonego z warsztatami. 
Kompania Poetycka ma na 
celu edukację takich osób, 
pracę nad warsztatem, pod-
niesienie jakości pisania, po-
znanie współczesnej poezji 
oraz animację życia poetyc-
kiego w Jelczu-Laskowicach. 
Zajęcia są bezpłatne, zapisy 
biuro@mgck-jl.pl. Kolejne 
spotkanie odbędzie się 19 
grudnia, o godz.18.00, w sali 
124, w siedzibie MGCK.

  (AR)

Kompania 
poetycka
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JELCZ-LASKOWICE 
Oświata 

5 grudnia dzieci wróciły do 
Przedszkola Publicznego 
nr 2, w którym wciąż trwa 
remont. Tym razem nie 
ma już jednak prze-
szkód i można korzystać 
z obiektu

Przypominamy, że decyzją 
Powiatowej Stacji Sanitarno-
-Epidemiologicznej, placówka 
została zamknięta 24 września. 
Kontrola wskazywała wtedy 
zły stan budynku i trwające 
prace remontowe. To, zdaniem 
kontrolujących, sprawiało, że 
dzieci nie mogły uczęszczać 
do tego przedszkola. Gmi-
na Jelcz-Laskowice musiała 
więc naprędce zorganizować 
maluchom miejsca zastęp-
cze. Wtedy burmistrz Bog-
dan Szczęśniak tłumaczył 
całą sytuację tak: - Mieliśmy 
świadomość, że z początkiem 
września dzieci zaczną korzy-
stać z przedszkola, w związku 
z tym spotkaliśmy się w obiek-
cie z wykonawcą i dyrektor 
Kamilą Kołodziej-Śliwą. Sy-
tuacja była trudna, ale uzna-
liśmy, że musimy spróbować 
to wszystko pogodzić, nawet 
jeśli miałoby się to wydarzyć 
kosztem spowolnienia robót 
inwestycyjnych. Uzgodnili-
śmy, że pani dyrektor będzie 
wyznaczała dwa pomieszcze-
nia, które będą całkowicie nie-
dostępne dla dzieci i tam będą 
odbywały się prace. Jak w tych 
dwóch zostaną zakończone, 

to potem przyjdzie kolej na 
następne. Chodziło o to, by 
wszystko w miarę płynnie mo-
gło funkcjonować. Problemem 
była też kuchnia, która przez 
pewien czas musiała zostać 
wyłączona z użytku. Zapew-
niliśmy więc catering z fi rmy 
zewnętrznej. Od września 
borykaliśmy się więc z pew-
nymi utrudnieniami, rodzice 
to widzieli, aczkolwiek wydaje 
się, że w znacznej większości 
przypadków rozumieli, że 
ten mniejszy komfort przez 
pewien czas jest po coś. 21 
października otrzymałem in-
formację od pani dyrektor, 
że była kontrola z sanepidu 
i inspektorzy stwierdzili, że 
obiekt nie może być użytko-
wany jako przedszkole - musi 
zostać zamknięty, prace bu-
dowlane zakończone i dopie-
ro wtedy dzieci będą mogły 
wrócić. Spadło to na nas nie-
spodziewanie, ale czuję się 
zobowiązany i biorę na siebie 
odpowiedzialność za to, co 
się stało. 

Teraz Szczęśniak potwier-
dza, że dzieci na początku 
tygodnia wróciły do obiektu: 
- Wszystkie oddziały już funk-
cjonują, ponieważ prace we-
wnętrzne zostały wykonane. 
Kuchnia działa, więc niepo-
trzebny jest już catering. Toczą 
się oczywiście jeszcze prace 
na zewnątrz, mam tu na myśli 
taras, instalację fotowoltaiki 
na dachu oraz utwardzenie 
terenu z kostki, ale w żaden 
sposób nie przeszkadza to już 
w funkcjonowaniu placówki. 
Sanepid wyraził więc zgodę, 
by dzieci wróciły do PP nr 2.

(KT)

Przedszkole 
znów DZIAŁA

Trwający remont dotyczy już tylko prac na zewnątrz budynku. Dzieci mogły więc wrócić do przedszkola
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OŁAWA 
Zdrowie i życie 

Trzy miesiące temu lekarze 
tego oddziału złożyli wypo-
wiedzenia. Termin minął. 
Jak sytuacja wygląda 
teraz? Jest stabilnie, ale to 
nie oznacza, że problemy 
się skończyły. Dyrektor 
szpitala mówi wprost 
- jeśli ktoś z rządzących tego 
mądrze nie rozwiąże, będzie 
tylko gorzej! - Sytuacja 
w ochronie zdrowia w kraju 
jest dramatyczna - stwierdza 
Andrzej Dronsejko. - Trzeba 
głośno o tym mówić!

Kiedy we wrześniu wyszło 
na jaw, że lekarze oddziału 
wewnętrznego nie dają już rady 
i prawie wszyscy złożyli wypo-
wiedzenia, o oławskim szpitalu 
zrobiło się głośno. Tylko czy 
wystarczająco, aby wreszcie 
coś się zmieniło w ochronie 
zdrowia? Jak bardzo trzeba 
„krzyczeć”, aby usłyszeli to ci 
na najwyższych szczeblach? Dy-
rektor Dronsejko podkreśla, że 
problemy kadrowe i fi nansowe 
dotykają wszystkich powiato-
wych szpitali w okolicy. 

- Niedobory kadr medycz-
nych są na tyle duże, że takie 
zawirowania jak na naszym 
oddziale wewnętrznym trafi ają 
się w wielu innych miejscach - 
mówi. - Omijało to do tej pory 
szpital w Oławie, ale jak widać 
do czasu... Może mieszkańcy 
powiatu myśleli, że taki kryzys 
do nas nie dotrze, ale niestety 
stało się. Nasi lekarze są le-
karzami doświadczonymi i w 
takim wieku, że już zbliżają się 
do emerytalnego. Chociaż wielu 
nawet w wieku emerytalnym 
pracuje w szpitalu i robią to na-
prawdę na wysokim poziomie.

  Nie dają rady
Nie trzeba jasnowidza, aby 

stwierdzić, że ci, którzy przepra-
cowali w zawodzie kilkadziesiąt 
lat, muszą ze „szpitalnej” sceny 
zejść. A młodzi lekarze nie chcą 
pracować w małych szpitalach. 
Dyrektor podkreśla, że cały czas 
jest ogrom pracy, obciążenie 
tak duże, że ludzie, którzy prze-
kroczyli pewien etap w swoim 
życiu, potrzebują więcej spokoju 
i czasu, żeby zregenerować siły. 
- Praca w szpitalu jest najbar-
dziej obciążającą w całym sek-
torze ochrony zdrowia - dodaje 
szef oławskiego szpitala. - Wy-
maga od lekarzy i pielęgniarek 
bycia w gotowości w nocy, 
w święta, w dni wolne, wtedy, 
gdy wszyscy inni odpoczywają, 
a ponieważ personelu jest mało, 
to przeciążenie jest ogromne...

Do czego to prowadzi, do-
wiedzieliśmy się trzy miesiące 
temu, kiedy lekarze złożyli wy-
powiedzenia i na łamach naszej 
gazety mówili, że nie dają już 
rady, że to koniec. Ale decyzji 
nie podjęli z dnia na dzień. Była 
pokłosiem problemów, które 
mnożyły się od mniej więcej 

dwóch lat. Teraz czara goryczy 
się przelała. 30 listopada minął 
ostateczny termin okresu wy-
powiedzenia. Jakie są decyzje? 
Trudno tu mówić o sukcesie, bo 
sytuacja wciąż jest trudna, ale 
dobra wiadomość jest taka, że 
oddział wewnętrzny stabilnie 
funkcjonuje. 

- Część wypowiedzeń została 
wycofana, oddział wewnętrz-
ny zachował ciągłość pracy, 
udziela świadczeń w praktycz-
nie niezmienionym zakresie, 
zespół lekarski będzie pracował 
w zmniejszonym składzie, jed-
nak wystarczającym do za-
pewnienia opieki w zakresie 
chorób wewnętrznych - mówi 
starosta Zdzisław Brezdeń. - To 
rozwiązanie, które jest tymcza-
sowe, ale udało się ten problem 
w sposób rozsądny i rozważny 
rozwiązać. Chcę podziękować 
zarówno dyrektorowi, jak i le-
karzom, którzy zdecydowali się 
w dalszym ciągu pracować, ale 
myślę, że temat wróci, bo - jak 
zauważył dyrektor Dronsejko 
- to jest problem, który dotyka 
praktycznie wszystkich szpitali 
powiatowych w naszym regio-
nie. Większość musiała przez to 
przejść. Dyrekcja jest zobowią-
zana do intensywnego szukania 
rozwiązań w zakresie personelu 
medycznego, w pierwszej kolej-
ności kadry lekarskiej.

Nie będzie przesadą, jeśli na-
piszemy, że dyrektor Dronsejko 
będzie musiał stanąć na głowie 
albo sklonować obecnych le-
karzy, aby zażegnać kryzys. 
Dlaczego? - W tej chwili naj-
większym problemem jest to, 
że młodzi lekarze szukają pracy 
w dużych ośrodkach miejskich, 
klinicznych, w szpitalach wo-
jewódzkich, uważają, że tam 
bezpieczeństwo ich pracy jest 
dużo dużo większe - tłumaczy 
szef oławskiego szpitala. - Oczy-
wiście dotyczy to tych, którzy 
chcą pracować w szpitalu, bo 
niestety większość młodych 

lekarzy ucieka do sektora am-
bulatoryjnego, do POZ-ów, 
a jeżeli w ogóle chcą pracować 
w szpitalu, to wybierają te duże 
wojewódzkie, gdzie mają lep-
sze warunki, gdzie nie muszą 
dojeżdżać itd. My jesteśmy na 
końcu tej całej piramidy chęci 
zatrudnienia się. Musimy wal-
czyć o to, żeby personel chciał 
do Oławy przyjść.

  Zdesperowani
Dronsejko wyjaśnia, że w Pol-

sce nie chodzi o to, że lekarzy 
brakuje, tylko są nierównomier-
nie rozmieszczeni w tym syste-
mie. I tak - w dużej klinice na 
oddziale jest 30 lekarzy, a u nas 
tę samą pracę wykonuje pięciu. 
- Natomiast ogromny, potężny 
wręcz problem dotyczy persone-
lu pielęgniarskiego - mówi dy-
rektor. - Tu nawet nie ma mowy 
o tym, że panie pielęgniarki są 
źle rozmieszczone w systemie, 
tutaj wszędzie pielęgniarek jest 
za mało. W tej chwili średni 
wiek pielęgniarek to grubo po-
wyżej 50 lat i to jest dramatycz-
ne. Zmian w systemie ochrony 
zdrowia musi być tak wiele, że 
ja potraktowałbym pani artykuł 
jako punkt wyjścia nad zasta-
nowieniem się nad tym, czy 
debata nad organizacją ochrony 
zdrowia w Polsce nie powinna 
odbywać się ponad podziałami 
politycznymi, żeby nowa ekipa 
rządząca nie wprowadzała swo-
ich zmian za każdym razem, 
kiedy osiąga większość w Sej-
mie, czy Sejmikach... Tutaj musi 
być kontynuacja zmian, które 
po prostu będą dobre. Lekarze 
mają wybór i nie chcą pracować 
w małych szpitalach, tak samo 
pielęgniarki, a to mogą zmienić 
tylko i wyłącznie politycy. Trze-
ba głośno o tym mówić!

Sprawa dotyczy zdrowia i ży-
cia, ale - jak słusznie zauważają 

kierujący mniejszymi szpita-
lami - ze swoimi problemami 
nie mają szans, aby przebić się 
w ogólnopolskich mediach przez 
wojnę w Ukrainę, kryzys ener-
getyczny, elektrownie jądrową, 
mundial i inne rzeczy, które 
codziennie pojawiają się na 
czołówkach. - A gdzie ktoś teraz 
mówi o ochronie zdrowia? - pyta 
retorycznie Dronsejko. - Gdzie 
pani słyszała, że szpitale powia-
towe mają stratę miesięcznie na 
poziomie miliona złotych...?

Z d e s p e r o w a n i  l e k a r z e 
z mniejszych szpitali mówią 
wprost, że w Ministerstwie 
Zdrowia nie dostrzegają proble-
mu. Dlaczego? W spotkaniach, 
w gremiach, które działają przy 
prezydencie czy przy parlamen-
cie, uczestniczą profesorowie 
z dużych klinik, z ośrodków wo-
jewódzkich, z ogólnokrajowych 
centrów medycznych. U nich nie 
ma problemów kadrowych. Nie 
wiedzą, co to znaczy, że w Oła-
wie dyrekcja musi walczyć, 
o to, żeby u nas lekarze chcieli 
pracować. 

30 listopada w oławskim szpi-
talu skończył się pewien etap. 
Pielęgniarka, która w imieniu 
personelu przyniosła dla lekarzy 
podziękowanie za wieloletnią 
współpracę, powiedziała, że 
serce oddziału wewnętrznego 
zatrzymało się. Chodzi głównie 
o odejście doktora Ryszarda 
Ściborskiego, który przez kilka-
dziesiąt lat związany był z tym 
miejscem. Ten oddział traktował 
jak drugi dom. 

- Było pożegnanie, to prawda, 
pewien okres się skończył, ale 
pan ordynator Ściborski zupeł-
nie nie znika, będzie wspierał 
pracowników oddziału tak jak 
inni rezydenci i lekarze, którzy 
tu kiedyś pracowali - mówi 
starosta Brezdeń. - Obsada na 
oddziale zawsze była i jest, tutaj 
nie było żadnego zagrożenia, 
najtrudniejsza jest kwestia uzu-
pełnienia dyżurów.

Dyrektor Dronejko mówi, że 
wszyscy lekarze, którzy trzy 
miesiące temu złożyli wypo-
wiedzenia, będą współpracować 
z Zespołem Opieki Zdrowotnej 
w Oławie. Owszem niektó-
rzy nie będą pracować na od-
dziale, ale będą w poradniach, 
inni w poradni, ale dodatkowo 

w mniejszym wymiarze na od-
dziale. - Każdy z lekarzy, który 
do tej pory pracował, będzie 
dalej w jakiś sposób kontynu-
ował współpracę z Zespołem 
Opieki Zdrowotnej w Oławie. 
Specjalnie mówię z ZOZ-em, 
bo nie zawsze będzie to współ-
praca bezpośrednio z oddziałem 
wewnętrznym, ale są wśród nich 
lekarze, którzy będą też konsul-
tować pacjentów na oddziale 
i pracować w poradni, czy to 
kardiologicznej czy to gastroen-
terologicznej, czy innych. Część 
lekarzy w ogóle wycofała wypo-
wiedzenia i dalej pracuje w taki 
sam sposób. Najważniejsze jest 
to, że przyjmujemy pacjentów 
i na dyżurach są lekarze.

  Wymknęło się spod 
kontroli

Kierownikiem oddziału we-
wnętrznego została dr Grażyna 
Nosek-Baran. To - jak mówi 
dyrektor - wieloletni, bardzo 
doświadczony pracownik, od-
powiedzialna osoba.

Temat szpitala pojawił się też 
na sesji Rady Powiatu. Po infor-
macji od starosty, pytania zadała 
Anna Leszczyńska: - Czy za-
rząd powiatu wspiera dyrektora 
szpitala, bo sytuacja jest trudna 
nie tylko u nas, ale na całym 
Dolnym Śląsku? Rozumiem, 
że dyrektor stara się jak może 
i wysyła pisma do starostów 
ościennych powiatów, z których 
przypływają do nas pacjenci, ale 
czy pan Brezdeń też dzwoni do 
tych innych starostów i prosi 
o wsparcie? Co w sytuacji, 
kiedy powiaty nie przychylą się 

Skala problemu ZASKAKUJE, a może być jeszcze gorzej

Dyrektor szpitala Andrzej Dronsejko mówi, że sytuacja jest bardzo trudna we wszystkich okolicznych szpitalach powiatowych. Jeśli rząd tego mądrze nie 
rozwiąże, może być tragicznie...
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do prośby pana dyrektora? Gdy 
przyszła pandemia, nasz szpital 
ogłosił zbiórkę pieniędzy, ale 
to nie tak powinno wyglądać. 
Sytuacja fi nansowa i kondycja 
państwa w tej chwili jest, jaka 
jest... Trwają prace nad budże-
tem i bardzo dużo wniosków 
parlamentarzystów, również 
marszałków, jest odrzucanych, 
ponieważ w każdym dniu dług 
rośnie. Jak będziemy mogli 
pomóc szpitalowi jako zarząd, 
jako powiat?

Starosta wyjaśnił, że ma kon-
takt ze starostami ościennych 
powiatów. O sytuacji szpitala 
poinformowano też wojewo-
dę. - Temat jest trudny, to jest 
problem, z którym będziemy 
musieli sobie radzić w roku 
przyszłym - mówi starosta. 
- Sytuacja, która w szpitalach 
powiatowych pojawiła się po 
1 lipca, wydaje się, że wymknęła 
się spod kontroli. Sygnalizowa-
liśmy to wielokrotnie, jest jakiś 
błąd systemowy, który powodu-
je, że szpitale powiatowe, które 
sobie w miarę dobrze radziły, 
zaczynają wszystkie na raz tra-

cić płynność fi nansową. Liczę, 
że te informacje, które płyną 
również z samego Związku 
Powiatów Polskich do ministra 
zdrowia, spowodują jakiś ruch, 
bo tak dalej być nie może. 

Starosta powiedział, że powiat 
podejmie działania, ale to będzie 
tylko kroplą w morzu potrzeb 
szpitala - Z jednej strony wy-
chodzimy naprzeciw, planując 
w przyszłym roku wsparcie 
inwestycyjne, tak jak co roku, 
z drugiej strony, jeżeli nie bę-
dzie zmiany sposobu fi nanso-
wania szpitali przez Narodowy 
Fundusz Zdrowia, to możemy 
mieć wszyscy poważny pro-
blem, taka jest rzeczywistość. Te 
4 miesiące, czyli lipiec, sierpień, 
wrzesień, październik pokazały 
że tutaj musi być działanie na 
poziomie rządowym, żadnej 
protezy się nie wprowadzi, cu-
downego leku się nie znajdzie...

Dyskusja o problemach szpi-
tala na tym się nie zakończyła, 
głos zabrał również radny Mi-
rosław Kulesza. Powiedział, że 
jest zaniepokojony tym, że radni 
przez dwa lata nie byli informo-

wani, że sytuacja się pogarsza. 
Nie wiedzieli o szczegółach 
i skargach od lekarzy. - Tutaj coś 
przemknęło z boku, widziałem 
jakieś pisma do starosty, które 
poszły gdzieś dalej, ale działań 
nie było, więc myślę, że troszkę 
w tym wszystkim jest naszej 
winy - skwitował. 

Swoje zdanie wyraził też rad-
ny Józef Hołyński. Kolejny raz 
przypomniał, że lekarze od 2020 
roku pisali skargi na organizację 
pracy oddziału wewnętrzne-
go. - Były jasno precyzowane, 
a zarząd powiatu nie reagował 
- mówił. - To nie była sytuacja, 
na którą powinien odpowiadać 
dyrektor szpitala, tylko organ, 
a tym był starosta.

Starosta nie uciekał od odpo-
wiedzi na trudne pytania. Ca-
łość dyskusji można zobaczyć 
w internecie, oglądając relację 
na portalu esesja.tv. Na koniec 
Zdzisław Brezdeń powiedział: 
- Skala problemu zaskakuje nas 
wszystkich. Trudne lata przed 
nami, proszę państwa...

AGNIESZKA HERBA 
powiatowa@gmail.com

Skala problemu ZASKAKUJE, a może być jeszcze gorzej
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  Pracowali razem 30 lat! DZIĘKUJĄ! 
30 listopada 2022 r. zatrzymało się serce oddziału wewnętrznego szpitala w Oławie. W tym dniu 

zakończyło pracę pięciu lekarzy specjalistów (kardiolodzy, nefrolog, reumatolog). Byli oni bijącym 
sercem naszego oddziału. Dzięki ich zaangażowaniu i wysiłkom w rozwój oddziału nie byliśmy 
tylko rejonowym oddziałem (szpitalem), ale wiedzą, leczeniem i innowacjami dorównywaliśmy 
szpitalom klinicznym. Pracowaliśmy razem 30 lat, tworzyliśmy zgrany zespół, na dobre i na złe. 
Panowała rodzinna atmosfera, wszystkich traktowano po partnersku. To zasługa naszego szefa dra 
nauk med. Ryszarda Ściborskiego. 

Dziękujemy
Życzymy wszystkiego najlepszego

PERSONEL ODDZIAŁU WEWNĘTRZNEGO

OŁAWA 
Z sesji 

Podobnie jak w roku po-
przednim, miasto wynajęło 
ozdoby świąteczne, które już 
ustawiono w Rynku

O tym, że Urząd Miejski 
wynajął różne ozdoby świą-
teczne za kwotę 103 771,67 od 
firmy Adal, poinformował na 
sesji Rady Miejskiej w Oławie 

30 listopada burmistrz Tomasz 
Frischmann. 

Pomysł skrytykował radny 
Przemysław Pawłowicz, który 
podkreślił, że wiele samorządów 
ze względów oszczędnościo-
wych, a także ze względu na 
wojnę w Ukrainie, rezygnuje 
z takich dodatków. Odniósł 
się do tego radny Michał Prus. 
Mówił, że rozumie konieczność 
oszczędności, ale warto się za-
stanowić nad innymi sposobami 
oszczędzania, a nie nad rezygna-
cją ze świątecznych ozdób. - To 

jest ważne dla mieszkańców, 
a zwłaszcza dzieci - powiedział. 
- Wiele z nich jest z Ukrainy 
i cieszą je takie ozdoby, dają 
im poczucie bezpieczeństwa, 
azyl od tego, co spotkało je 
ich w ich kraju. Te dzieci robią 
zdjęcia i wysyłają do rodzin 
w Ukrainie, więc nie można im 
tego zabierać.

W ubiegłym roku miasto na 
wypożyczenie ozdób wydało 
100 tys. zł.

(WK)

Miś, choinka, but z prezentami 
- ile miasto WYDAŁO 
na ozdoby świąteczne
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Oława 
Z sesji 

- Wiem, że to trudna 
uchwała i biorę to na 
klatę - mówił podczas 
sesji RM 30 listopada 
burmistrz Tomasz 
Frischmann prosząc 
radnych, by zagłosowali 
za podniesieniem 
podatków. - Argumenty 
burmistrza są oczywiste, 
ale dowodzą też tego, że 
już teraz mieszkańcom 
Oławy trudno się 
żyje - ripostował radny 
Przemysław Pawłowicz, 
przekonując że podwyżka 
podatku to zły pomysł

Projekt uchwały określa-
jący nowe stawki podatku 
od nieruchomości burmistrz 
przedstawił na sesji Rady 
Miejskiej w Oławie 30 listopa-
da. Zaproponował podwyżkę 
maksymalnie możliwą, czyli 
o 11- 12%.

- W okresie pandemii nie 
podnosiliśmy podatku od nie-
ruchomości, ale teraz przy bu-
dowaniu budżetu na rok 2023 
jesteśmy do tego zmuszeni, 
podobnie jak inne samorządy 
w kraju - mówił przedstawia-
jąc projekt uchwały Tomasz 
Frischmann. - Sytuacja ekono-
miczna, inflacja, wysokie ceny 
paliw i energii elektrycznej, 
oczekiwania wzrostu wynagro-
dzeń pracowników, to wszyst-
ko trzeba uwzględnić. Dlate-
go wnoszę projekt uchwały 
o podniesienie podatków. Nie 
jest to łatwe, ale żeby spiąć 
budżet w zakresie wydatków 
bieżących muszę to zrobić 
i proszę o podjęcie tej uchwa-
ły. Podatek wzrośnie średnio 
11-12%, tymczasem inflacja 
dziś to prawie 20%, więc pod-
niesienie tego podatku i tak 
nie spowoduje, że w zakresie 
kosztów bieżących będziemy 
mogli zrekompensować straty 
inflacyjne w stu procentach. Te 
brakujące 8 procent będziemy 
musieli gdzieś znaleźć.

Argumenty burmistrza nie 
przekonały radnego Przemy-
sława Pawłowicza, który jako 
pierwszy zabrał głos w dysku-
sji nad uchwałą. Już na wstępie 
poinformował, że będzie gło-
sował przeciwko pomysłowi 
podniesienia podatków. Przy-
znał, że argumenty burmistrza 
są oczywiste i obiektywne, ale 
dowodzą też tego, że wszyscy 
mieszkańcy oławskiej wspól-
noty znaleźli się w trudnej 
sytuacji i już teraz trudno im 
się żyje, a podnosząc podatki 
miasto dorzuci im kolejne 
obciążenia. Przypomniał, że 
samorząd zarabia na nierucho-
mościach nie tylko podnosząc 
podatki, ale władze miasta, 
mimo propozycji składanych 
przez radnych opozycji, nie 
zrezygnowały z opłaty za użyt-
kowanie wieczyste, co stało się 
w wielu innych, nawet bardzo 
dużych miastach. Niektórzy 
mieszkańcy Oławy płacą więc 
podwójnie. Radny przypo-
mniał też, że były czasy, kiedy 
burmistrz rozdawał nierucho-
mości o znacznej wartości.  
- Skoro w sferze nieruchomo-
ści burmistrz tak świetnie sobie 
radzi, to niech zaproponuje 
uzupełnienie budżetu z innych 

źródeł, a nie z tego - stwier-
dził Pawłowicz. - Dobrze, 
że w pandemii burmistrz nie 
podnosił podatku, ale powinien 
jeszcze trochę przedłużyć ten 
okres zamrożenia. To moje 
zdanie i powiedziałem, jak 
będę głosował, a państwo 
zrobicie to, co wam sumienie 
dyktuje - dodał zwracając się 
do pozostałych radnych. 

W odpowiedzi Tomasz Fri-
schmann tłumaczył, że nikt 
nie rozdawał nieruchomości. 
Przekazano jedynie działki na 
cel publiczny - pod budowę 
sądu, a wcześniej pod budowę 
szkoły specjalnej, zaś likwi-
dacja opłaty za użytkowanie 
wieczyste „powiększyłaby 
dziurę, którą trzeba zasypać”. 
Przypomniał, że są ulgi, dzięki 
którym można otrzymać wiek-
szą bonifikatę, a jeżeli chodzi 
o podatki od nieruchomości, 
to w indywidualnych przypad-
kach burmistrz może je rozło-
żyć na raty, zawiesić ich spłatę 
lub umorzyć. Tymczasem 
samorząd ma bardzo ograni-
czone możliwości dochodów. 
Oława nie jest wyspą, która 
ma największe podatki. Takie 
same przyjęły i będą miały 
wszystkie samorządy naszego 
powiatu, w tym Domaniów czy 
Jelcz-Laskowice. Wszystkie 
samorządy mają bowiem ta-
kie same problemy i muszą tę 
powstającą dziurę budżetową 
jakoś załatać. - Wiem, że to 
trudna uchwała i biorę to na 
klatę - dodał burmistrz. - Pań-
stwo macie oczekiwania, a to 
są miliony, tylko te miliony 
trzeba skądś wziąć. Ja innej 
możliwości zarobkowania nie 
widzę. 

Odwieść burmistrza od po-
mysłu podnoszenia podatków 
próbowała też radna Jolanta 
Górska, proponując by może 
wytrzymać się jeszcze rok i nie 
podnosić podatków. Niektóre 
prognozy - zdaniem radnej 
- mówią bowiem o tym, że 
już niedługo inflacja zacznie 
spadać. - Porównuje nas pan do 

innych samorządów, mówiąc 
że tam też poniesiono podat-
ki maksymalnie - mówiła. 
- Proszę zobaczyć, jaki z pana 
będzie świetny burmistrz, gdy 
nie zrobi pan tak samo jak 
inni, tylko zaproponuje niższe 
podatki albo ich nie podniesie.

Broniąc przedstawionej 
uchwały burmistrz przekony-
wał, że pozostawienie podat-
ków na tym samym poziomie 
co dotychczas jest niemożliwe 
chociażby ze względu na to, że 
wszystko idzie do góry, co wi-
dać chociażby po ogłaszanych 
przetargach. 

Radnego Michała Prusa in-
teresowało to, czy w przyszło-
rocznym budżecie zaplanowa-
no sprzedaż nieruchomości in-
nych niż te, których miastu nie 
udało się sprzedać w tym roku, 
chociaż ich lokalizacja była 
atrakcyjna, a ceny niewygóro-

wane. Czy zyski z tego tytułu 
zaplanowano w przyszłorocz-
nych dochodach, a jeżeli tak, 
to czy planowane inwestycje 
będą zagrożone, gdy nie uda 
się ich sprzedać, jak stało się 
w roku obecnym. - Nigdy nie 
budujemy budżetu w oparciu 
o sprzedaż, ponieważ nigdy 
nie mamy pewności, że to 
nastąpi i kiedy - wyjaśniał Fri-
schmann. - To jest dodatkowy 
dochód i nie można na nim 
opierać planów związanych 
z budżetem bieżącym, opera-
cyjnym czy inwestycyjnym. 
Gdy taka sprzedaż następuje, 
robimy zmiany w budżecie 
i kolejne zadanie, które jest 
w ten sposób realizowane. 

Dodał, że na przyszły rok 
jest planowana sprzedaż ko-
lejnych nieruchomości, ale 
nie wiadomo czy do nich 
dojdzie. Nie jest bowiem zwo-

lennikiem obniżania cen, by 
zachęcić kupujących. Nie ma 
też jeszcze takiej sytuacji, by 
trzeba było coś koniecznie 
sprzedać.

Podczas głosowania nad 
uchwałą w sprawie podnie-
sienia podatków na sesji było 
tylko 14 radnych. 11 głosowa-
ło ZA. To Jan Gogola, Kazi-
miera Jasińska, Jerzy Hadryś, 
Krzysztof Mazurek, Józef 
Urbańczyk, Justyna Piotrow-
ska, Ewa Polanowska, Michał 
Prus, Waldemar Turzański, 
Aleksander Zborowski, Jacek 
Żydło. Przeciwko podnie-
sieniu podatków głosowali 
Jolanta Górska, Wanda Nosek 
i Przemysław Pawłowicz. 
W głosowaniu udziału nie 
wzięli Mariusz Łuczkiewicz 
i Albert Zieliński, a także 
Maria Domaradzka, Paweł 
Gwiazdowicz, Magdalena 

Ziółkowska, Krzysztof Ry-
dzoń i Piotr Łuciw. 

                 *
Zgodnie z przyjętą uchwałą 

ceny podatków od nierucho-
mości w mieście Oława od 1 
stycznia 2023 roku zmienią się 
następująco: 

a) od gruntów: 
- związanych z prowadze-

niem działalności gospodarczej 
dotychczas - jest 1,03 zł będzie 
1,16 zł od 1 m² powierzchni 

- od pow. zajętych na pro-
wadzenie odpłatnej statuto-
wej działalności pożytku pu-
blicznego przez organizacje 
pożytku publicznego - jest 
0,54 zł będzie 0,61 od 1 m² 
powierzchni. 

- niezabudowanych objętych 
obszarem rewitalizacji - jest 
3,40 zł będzie 3,81 od 1 m² 
powierzchni 

b) od budynków lub ich 
części:

- mieszkalnych jest 0,89 
zł będzie 1,00 zł od 1 m² po-
wierzchni użytkowej

- związanych z prowadze-
niem działalności gospodarczej 
oraz od budynków mieszkal-
nych lub ich części zajętych 
na prowadzenie działalności 
gospodarczej - jest 25,74 zł 
będzie 28,78 zł od 1 m² po-
wierzchni użytkowej

- pozostałych, w tym zaję-
tych na prowadzenie odpłatnej 
statutowej działalności pożyt-
ku publicznego przez organiza-
cje pożytku publicznego - jest 
8,68 zł będzie 9, 71 zł od 1 m² 
powierzchni użytkowej. 

- wiązanych z udzielaniem 
świadczeń zdrowotnych w ro-
zumieniu przepisów o działal-
ności leczniczej, zajętych przez 
podmioty udzielające tych 
świadczeń - jest 5,25 zł będzie 
5,87 zł od 1 m² powierzchni 
użytkowej. 

               * 
Dzień przed sesją Rady 

Miejskiej z inicjatywy sto-
warzyszenia „Wszystko dla 
Oławy” (Bartosz Gawlas 
i Marek Drabiński) na oław-
skim Rynku odbył się pro-
test przeciwko podwyższaniu 
lokalnych podatków, gdzie 
swoje racje wyrazili organiza-
torzy oraz uczestnicy spotka-
nia. Relacja z tego spotkania 
na Facebooku TuOlawa.pl  
w zakładce filmy.

Podatek od nieruchomości 
maksymalnie w górę

30 listopada oławscy radni głosowali nad propozycją podniesienia podatku od nieruchomości

Podczas niedawnego spotkania 
Poszukiwawczy Zaginionej Historii 
Oławy pan Marek Rokicki przekonywał, 
że przedwojennych kogutów mamy 
w Oławie w przestrzeni publicznej sporo. 
Choćby podobnych do tego kamiennego 
na zdjęciu, który trafił niedawno do Izby 
Muzealnej, tylko nie wiemy, gdzie był 
pierwotnie. 
Jeśli wiecie, gdzie w Oławie na budynkach 
lub w innych miejscach są przedwojenne 
przedstawienia koguta - piszcie do 
redakcji (redakcja@gazeta.olawa.pl) lub 
zostawiajcie komentarze na naszym FB 
TuOlawa.pl. 

Miłych łowów!
(ck)

Organizujemy bezkrwawe łowy na koguty! Serio

Są jeszcze gdzieś w Oławie podobne koguciki?
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OŁAWA 

14 330 złotych zebrano 
w czasie niedzielnej 
imprezy „Dzieci Dzieciom” 
na leczenie i rehabilitację 
Przemka Standio

Na biegi, na teatrzyk, po pie-
rogi, na spotkanie z Migotką, 
po pyszne ciasta, na spotkanie 
z Mikołajem i na inne atrak-
cje. Po to przyszli tego dnia 
na oławski stadion i do hali 
rodzice z dziećmi. Przy okazji 
wrzucali pieniądze do puszek. 

- To dla chłopca, który po-
trzebuje naszej pomocy - 
mówi Mariusz Jarosławski 
ze Stowarzyszenia Aktyw-
nych Ludzi „Biegnij Oławo”, 
przedstawiciel organizatorów 
imprezy, wśród których były 
także miejskie instytucje jak 

OCKF czy Urząd Miejski, 
przy wsparciu wielu innych. 
To np. ZWiK, prywatne firmy 
czy lokalne stowarzyszenia. 

- Tak, to wszystko po to, aby 
leczyć mojego syna Przemka 
Standio - mówił ze sceny jego 

tato. - Walczymy jego zdro-
wie. Dużo bitew przed nami, 
ale dzięki państwu możemy 
walczyć cały czas. Dziękuję.

(ck)

„Dzieci Dzieciom”, czyli Bieg Mikołajowy dla Przemka

W sumie kilkuset młodych zawodników pokonało trasy na różnych dystansach

Dobrze spędzony czas. Ruch na 
świeżym powietrzu i pomaganie 
w jednym

Trochę radości na mikołajkiNumer startowy i czerwona czapeczka dla każdegoBył bieg, będą medale

OŁAWA 

Młodzież korzystająca 
ze skateparku nie ma 
dostępu do toalety, czyli 
wbrew temu, co jest 
napisane na tabliczkach 
- problem poruszył na 
sesji Rady Miejskiej radny 
Krzysztof Rydzoń

- W internecie ludzie piszą 
komentarze, że młodzież nie 
potrafi się zachować i sika 
w krzakach. Proszę wskazać, 
gdzie w takim razie mogą się 
załatwiać, skoro toaleta w Ter-
mach Jakuba, z której dotych-
czas korzystali, jest zamknięta 
- pytał burmistrza na sesji RM 
30 listopada radny.

Dotychczas wszyscy korzy-
stający z atrakcji na Miasteczku 
korzystali również z toalety na 
basenie miejskim, ponieważ to 
jedyna publiczna toaleta w tym 
miejscu. Co więcej, tabliczkę 
informującą o tym, że kto 
chce, może z niej skorzystać, 
ustawiono przy skateparku po 
jego otwarciu, czyli w maju 
tego roku. Problem pojawił się 
niedawno, bo od pewnego cza-

su toaleta jest zamknięta, a al-
ternatywy nie ma. Burmistrz na 
sesji przyznał, że rzeczywiście 
jest problem z dostępnością 
toalet i miasto szuka rozwią-
zania tego problemu. Radni, 
którzy zainicjowali dyskusję 
w tej sprawie, sugerowali, że 
skoro jest problem i toalety 
są niedostępne, to należałoby 
przynajmniej zabrać tabliczki 
wprowadzające w błąd, ale te 
wciąż stoją.

Dlaczego w ogóle toaletę 
w Termach Jakuba zamknię-
to? Zapytaliśmy o to szefa 
miejskiej spółki Zbigniewa 
Szwarca. 

- Toalety były otwarte od 
początku działalności Term Ja-
kuba, mimo że dedykowane są 
dla klientów, którzy korzystają 
z usług pływalni - mówi Zbi-
gniew Szwarc, prezes zarządu 
Basenów Miejskich „Termy 
Jakuba” sp. z o.o. - Od tego 
czasu przybyło atrakcji na te-
renie Miasteczka, co oznacza 
również, że de facto toalety 
stały się szaletem miejskim. Od 
początku tego roku zaobser-

wowaliśmy bardzo częste akty 
wandalizmu (informowaliśmy 
o tym media) pozostawienia 
opakowań po alkoholu i sub-
stancjach psychoaktywnych. 
Pracownicy skarżyli się rów-
nież, że część osób korzysta-
jących z toalet nie stosuje się 
do ich poleceń, odzywa się 
do nich wulgarnie, lekceważy 
zalecenia związane z zacho-
waniem czystości i higieny. In-
formowaliśmy o tym, z prośbą 
o interwencję zarówno służby 
miejskie, jak również policję 
i straż miejską. Pływalnia jest 
obiektem o podwyższonym 
rygorze higienicznym, pod 
stała kontrolą sanepidu. Dalsze 
funkcjonowanie toalet w takim 
wymiarze stwarza realne za-
grożenie dla bezpieczeństwa 
higienicznego klientów, jak 
również pracowników. Ewen-
tualnie utrzymanie funkcji 
szaletu miejskiego wiąże się 
z koniecznością zatrudnienia 
dodatkowych osób, które tak 
jak w innych w szaletach będą 
na bieżąco monitorować ich 
stan higieniczny i zapobiegać 
ich dewastacji. A to w obecnej 
sytuacji ekonomicznej pod-
wyższy koszty działalności 
spółki. Obecnie toalety są 
udostępniane klientom korzy-
stającym z usług pływalni.

(Wk)

Tabliczki są, ale toalety nie ma

Tabliczka informująca o tym, że toaleta jest dostępna w Tarmach Jakuba, wciąż stoi przy skakeparku i 
wprowadza w błąd
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JELCZ-LASKOWICE 
Charytatywnie 

39 prezentów i prawie 
50 pojazdów w koro-
wodzie Świętego. „Moto 
Mikołajki” 2022 przeszły 
do historii

Akcja „Moto Mikołajki” 
dla podopiecznych Domu 
Dziecka w Bierutowie była 
organizowana po raz trzeci. 
W tym roku podopieczni tej 
placówki napisali kilkadzie-
siąt listów. To młode osoby 
czekające na Świętego Miko-
łaja, które marzyły o różnych 
rzeczach, często bardzo pod-
stawowych. 

- Kochany Święty Mikołaju! 
Mam na imię Remigiusz, mam 
15 lat - pisał jeden z chłopców. 
- Chciałbym czarne buty marki 

Puma, rozmiar 45. Dziękuję 
Święty Mikołaju! 

A tak swoją wiadomość 
przygotowała Natalia: - Ko-
chany Mikołaju! Mam 7 lat. 
Co u Ciebie słychać? Mam 
nadzieję, że mróz i śnieg nie 
przeszkadzają Ci w pracy, 
a Twoje renifery są zdrowe 
i silne. Jeżeli chodzi o moje 
zachowanie, to w tym roku by-
łam w miarę grzeczna, dlatego 
bardzo chciałabym od Ciebie 
dostać: grę Spadające Małp-
ki, grę edukacyjną Mówiące 
Pióro i grę Kapryśna Kotka. 
Pozdrów renifery i swoich 
pomocników. 

Jedną z organizatorek akcji 
jest Sara Bagińska, lokalna 
społeczniczka. 

- Zaczęło się trzy lata temu 
i wtedy to był bardzo spon-
taniczny pomysł - opowiada. 
- Od początku wspierała nas 
ekipa 94 Oktany, był z nami 
też Tomek Jurczak oraz Urząd 

Miasta i Gminy Jelcz-La-
skowice. Wspólnie udało się 
stworzyć pierwsze takie wy-
darzenie mikołajkowe. Tamtą 
edycję robiliśmy dla domów 
dziecka w Oławie i Bieruto-
wie, potem skupiliśmy się już 
tylko na Bierutowie, ponieważ 
tam ta pomoc jest bardzo 
potrzebna. W Oławie prężnie 
działa wspomniany Tomek, 
który wspiera oławską placów-
kę po każdym Rajdzie Koguta. 

W tym roku „Moto Miko-
łajki” były dziełem stowarzy-
szenia Inicjatywa 2.0 i Mło-
dzieżowego Centrum Pomocy. 
Inicjatywę wspierali Urząd 
Miasta i Gminy J-L, 94 Oktany 
i wiele różnych, dobrych serc. 
4 grudnia ekipa Świętych 
Mikołajów ruszyła w stronę 
Bierutowa, by przekazać dzie-
ciom wyczekiwane przez nich 
prezenty. Wcześniej jednak 
odbył się mini-zlot pojazdów 
zabytkowych, którymi (praw-

dopodobnie prosto z Laponii) 
dowieziono ekipę Mikołajów. 
Po drodze do Domu Dziecka 
zatrzymano się jeszcze na 
chwilę w Miłocicach. Dlacze-
go akurat tam? Tłumaczy Sara 
Bagińska: 

- Mieszkańcy tej miejscowo-
ści przygotowali dla nas kawę, 
herbatę i ciasto, bo przez cały 
rok systematycznie robiliśmy 
zbiórki, by wyremontować im 
świetlicę wiejską. Wspólnymi 
siłami Inicjatywy 2.0., Mło-
dzieżowego Centrum Pomocy 
oraz Urzędu Miasta i Gminy 
J-L udało się to zrobić! Świe-
tlica została wyremontowana 
i teraz dzieci mają tam super 
miejsce. Ponadto w tym roku 
projekt dotyczący tego obiektu 
wygrał w budżecie obywa-
telskim, więc powstanie tam 
oświetlenie.

Pytamy też o listy do Świę-
tego i odczucia z nimi zwią-
zane.

- Płaczę za każdym razem, 
gdy je czytam, ale to chyba 
bardzo naturalny odruch - 
mówi Sara. - Te ich marze-
nia są takie absurdalne. Nie 
mieści nam się w głowie, że 
są dzieci, które mogą prosić 
o tak oczywiste rzeczy. Ośmiu 
nowych podopiecznych trafi ło 
niedawno do Domu Dziecka. 
I co napisali w listach? Że po-
trzebują ciepłych kapci, skar-
petek czy piżamy. To są tak 
podstawowe rzeczy, że żadne 
dziecko nie powinno musieć 
o nich marzyć. Powinno je 
mieć tak samo jak powinno 
żyć w domu razem z rodzica-
mi. Niestety, życie potoczyło 
się im bardzo różnie, często nie 
mają niczego, więc próbujemy 
dać im tę radość. Nikt nie prosi 
o telefon za kilka tysięcy czy 

nową konsolę - to dowód na 
to, jak trudno w życiu mają. 
To jest piękne, że w każdym 
liście podkreślają, że były 
grzeczne, przekonując tym 
samym, że cały rok pracowały 
na ten prezent. Oczywiście 
nastolatkowie już często nie 
wierzą w Świętego Mikołaja, 
ale te mniejsze dzieciaki jak 
najbardziej. Dyrektor ośrod-
ka w Bierutowie opowiadał 
mi rok temu, jak wszedł na 
stołówkę i usłyszał rozmo-
wę dwóch chłopców. Jeden 
powiedział do drugiego: „wi-
dzisz, mówiłem ci, że Mikołaj 
naprawdę istnieje, dostaliśmy 
te prezenty!”. Spełniamy więc 
ich małe marzenia, ale czasem 
dajemy po prostu wiarę, że 
gdzieś tam na górze jest ktoś, 
kto nad nimi czuwa. Może 
nie mają rodziców, ale Święty 
Mikołaj o nich pamięta! 

Organizatorzy akcji podkre-
ślają, że szokiem dla tych naj-
młodszych jest fakt, że dostają 
dokładnie to, o co poproszą. To 
nie są paczki ze słodyczami, 
takie same dla wszystkich, tyl-
ko spersonalizowane prezenty 
z zawartością z listów. 

- Z naszej perspektywy to 
nie są wielkie marzenia, ale 
bywa, że dzieci są w szoku, bo 
nawet nie śniły o ich spełnie-
niu - podkreśla Sara Bagińska. 
- Rok temu był chłopiec, który 
kocha gotować. Udało się 
załatwić dla niego robota ku-
chennego. W pierwszej edycji 
mieliśmy dziewczynę, która 
uczyła się na fi zjoterapeutkę 
i pewna prywatna osoba spre-
zentowała jej łóżko do masażu. 
To są takie chwile, w których 
wszyscy płaczemy!

TEKST I FOT.: KAMIL TYSA 
ktysa@gazeta.olawa.pl

„Mówiłem ci, że 
Mikołaj ISTNIEJE 
naprawdę!”

Paczki zapakowano do wojskowego jelcza Na pace układał je Błażej Telążka

Sara Bagińska nie kryła swojej radości

Było radośnie i świątecznie!

ORGANIZATORZY 
DZIĘKUJĄ 

Inicjatywa 2.0 Miasto 
i  Gmina Jelcz-Laskowi-
ce i Młodzieżowe Centrum 
Pomocy. Daliśmy radę! 39 
prezentów, niespełna 50 po-
jazdów w korowodzie Świę-
tego! Ogrom ludzi o wielkich 
sercach i uśmiechów dzieci, 
o których Mikołaj w tym roku 
także pamiętał. 

DZIĘKUJEMY WAM:
* 94 Oktany - w szcze-

gólności Joannie Chmielew-
skiej-Zabierowskiej, Dorocie 
Babijczuk i Grzegorzowi Za-
bierowskiemu;

* Patrycji Cichalewskiej, 
Tomaszowi Kaletnikowi i eki-
pie Jelcz Team;

* Hubertowi Sobocie;
* Sylwii Kopczyk;
* DJ-owi en-ha;
* Katarzynie Konarskiej 

z Oxycare;
* Stowarzyszeniu mor-

sy z Jelcza, a szczególnie 
Agnieszce Lehr i Sylwii Ma-
karowskiej-Czura;

* Lokalnej Grupie Zwia-
dowców Historii z Piotrem 
Kutelą na czele;

* Firmie Słonik - animacje; 
* Ekipie Dodge RAM Po-

land;
* Wielopokoleniowemu 

Centrum Rozwoju z Miłocic 
i Ośrodkowi Kultury i Sportu 
w Bierutowie;

* tuOlawa.pl i Jelcz-Lasko-
wice TV;

* Centrum Sportu i Rekre-
acji;

* Burmistrzowi Bogdanowi 
Szczęśniakowi;

* sponsorom: Jelcz Sp. z o.o. 
i TBS.
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Z danych publikowanych 
przez Główny Inspektorat 
Ochrony Środowiska wynika, 
że przez ostatnie 10 lat (2012-
2021) jakość powietrza na 
Dolnym Śląsku nieco się po-
prawiła. Jest to efekt realizacji 
wielu programów wymiany 
pieców, termomodernizacji 
budynków, a także cieplej-
szych zim. Problem jednak 
cały czas pozostaje aktualny. 
W powietrzu, którym oddy-
chamy, unosi się wciąż za dużo 
pyłów zawieszonych (PM10) 
i benzo(a)pirenu. Jest to istot-
ny problem środowiskowy, 
zdrowotny i klimatyczny. 

ZNACZNA CZĘŚĆ 
DOLNOŚLĄZAKÓW 

ODDYCHA 
ZANIECZYSZCZONYM 

POWIETRZEM

Benzo(a)piren to substancja 
powstająca w wyniku niepeł-
nego spalania związków orga-
nicznych, w tym paliw stałych, 
drewna, odpadów, tworzyw 
sztucznych czy paliw samo-
chodowych. Benzo(a)piren 
kumuluje się w organizmie, 
jest toksyczny i rakotwórczy. 

Kolejnym szkodliwym za-
nieczyszczeniem powietrza, 
jakie występuje na znacznej 
części województwa, są pyły 
zawieszone PM10, czyli nie-
zwykle małe cząstki m.in. 
kurzu, popiołu, a także star-
tych opon czy tarcz i kloc-
ków hamulcowych. Często 
osiadają na nich także inne 
substancje np. metale ciężkie. 
Za powstanie niemal połowy 
pyłów zawieszonych PM10 
odpowiadamy my sami - po-
nieważ pochodzą one ze spa-
lania niewłaściwych paliw. 
Bardzo łatwo przenikają do 
płuc i mogą być toksyczne. 
Powodują kaszel, trudności 
w oddychaniu i zaostrzenie 
alergii. 

- Samorząd Województwa 
Dolnośląskiego podejmuje 
szereg działań, które w efekcie 
poprawiają jakość powietrza 

w regionie. To wykorzysta-
nie środków unijnych na ter-
momodernizacje budynków 
mieszkalnych, zakup nisko-
emisyjnych autobusów dla 
komunikacji miejskich czy 
nowoczesnych, ekologicznych 
pociągów elektrycznych. Na-
szym celem jest redukcja po-
ziomu zanieczyszczeń powie-
trza w całym województwie, co 
pozytywnie wpłynie na jakość 
życia i zdrowie mieszkańców 
- mówi Cezary Przybylski, 
Marszałek Województwa 
Dolnośląskiego.

NORMY JAKOŚCI 
POWIETRZA WCIĄŻ 
SĄ PRZEKRACZANE

W 2021 r. wszystkie stacje 
pomiarowe w województwie 
dolnośląskim wykazywały 
wyższe stężenia pyłu zawie-
szonego, natomiast przekro-
czenie norm stwierdzono 
w Nowej Rudzie, Legnicy, 
Kłodzku i Środzie Śląskiej. 
Równocześnie odnotowano 
wielokrotny wzrost stężenia 
B(a)P. 

Niepokojące jest pojawia-
nie się w miesiącach zimo-
wych każdego roku epizodów 
bardzo wysokiego stężenia 
pyłów - powyżej 100 µg/m3, 
wymagającego informowania 
o zagrożeniu dla zdrowia ludz-
kiego. W samym 2021 r. po-
ziom informowania zarejestro-
wano w wielu dolnośląskich 
miastach - w Dzierżoniowie, 
Jeleniej Górze, Kłodzku, Mi-
liczu, Nowej Rudzie, Środzie 
Śląskiej, Szczawnie-Zdroju, 
Wałbrzychu oraz we Wro-
cławiu. 

WOJNA W UKRAINIE 
- A DOSTAWY 
SUROWCÓW

Wydarzenia po 24 lutego 
2022r. odkrywają i wzmagają 
niebezpieczeństwo energe-
tyczne związane z geogra-
fi cznym kierunkiem przesyłu 
surowców energetycznych do 

Polski i tym samym na Dolny 
Śląsk.

-  Zaangażowanie pod-
miotów publicznych różnych 
szczebli w utrzymanie bezpie-
czeństwa energetycznego staje 
się obok przeciwdziałania 
negatywnym zmianom klimatu 
równoległym strategicznym 
wyzwaniem polityki rozwo-
ju regionalnego - mówi dr 
Maciej Zathey, dyrektor 
Instytutu Rozwoju Teryto-
rialnego.

Niestabilna sytuacja geopo-
lityczna wymusza działania 
na rzecz zmniejszenia zużycia 
energii. Jednym z rozwią-
zań jest gruntowna moder-
nizacja budynków. Zwłasz-
cza w przypadku budynków 
o najsłabszych parametrach 
energetycznych termomo-
dernizacja odgrywa znaczącą 
rolę w obniżaniu kosztów 
eksploatacyjnych, poprawie 
jakości powietrza i stanu zdro-
wia społeczeństwa, redukcji 
emisji gazów cieplarnianych 
oraz poprawie bezpieczeństwa 
energetycznego. 

Realne korzyści ekonomicz-
ne wynikające z termomo-
dernizacji budynku obrazują 
wyniki badania, przeprowa-
dzonego przez Dolnośląską 
Agencję Energii i Środowiska, 
polegającego na porówna-
niu rocznych kosztów ciepła 
mieszkania przed i po ter-
momodernizacji. Do badania 
wykorzystano nieocieplony 
budynek z wielkiej płyty. 
Modernizacja polegała na 
dociepleniu dachu i ścian oraz 
wymianie okien i instalacji 
grzewczej wewnętrznej (do 
standardu energetycznego wg 
WT2021). Okazało się, że 
koszty ciepła potrzebnego do 
ogrzania mieszkania zmniej-
szyły się ponad dwukrotnie 
przy wykorzystywaniu: ogrze-
wania z ciepłowni, węgla, gazu 
ziemnego i oleju opałowego. 
W przypadku energii elek-
trycznej zużytej do zasilenia 
powietrznej lub gruntowej 
pompy ciepła oszczędność 

jest natomiast jeszcze wyższa 
i wynosi nawet 90 procent.

WCIĄŻ MOŻNA 
WNIOSKOWAĆ 
O ŚRODKI NA 

MODERNIZACJĘ 
ORAZ WYMIANĘ 

KOPCIUCHÓW

Sztandarowym programem, 
skierowanym do mieszkańców 
domów jednorodzinnych, jest 
rządowy program Czyste Po-
wietrze, obsługiwany przez 
wojewódzkie fundusze ochro-
ny środowiska i gospodarki 
wodnej w całej Polsce. Planuje 
się rozszerzenie benefi cjentów 
programu również o właścicie-
li budynków wielorodzinnych. 
Środki na wymianę źródła 
ogrzewania i ciepłej wody 
użytkowej gwarantują swoim 
mieszkańcom również po-
szczególne samorządy gmin-
ne. O szczegóły należy pytać 
pracowników urzędu gminy. 

W trwającym okresie fi-
nansowania (lata 2021-2027) 
na podejmowanie i wdra-

żanie działań związanych 
z obniżeniem zużycia energii, 
wpływem na środowisko i re-
latywnie mniejszymi kosztami 
utrzymania obiektów zagwa-
rantowane są także środki 
unijne w ramach Funduszów 
Europejskich dla Dolnego 
Śląska. 

Samorząd Województwa 
Dolnośląskiego jako gospo-
darz regionu uznaje koniecz-
ność wspierania działań w ob-
szarze bezpieczeństwa ener-
getycznego dla zapewnienia 
właściwego długofalowego 
rozwoju społeczno-gospo-
darczego regionu. Ocenia 
się, że tylko systematyczna 
zmiana struktury paliwowej 
z wysokoemisyjnej na nisko-
emisyjną będzie prowadzić do 
obniżenia cen energii i ciepła 
dla odbiorców.

- Rosnące ceny energii 
w szczególności gazu i wę-
gla oraz postępująca infl acja 
często wstrzymują decyzje 
o wymianie źródła ciepła na 
mniej emisyjne. Wynika to ze 
zrozumiałych obaw o koszty 

ponoszone w przyszłości przez 
poszczególne gospodarstwa 
domowe. Jednak inwestycja 
w efektywność energetyczną 
naszych lokali mieszkalnych 
i domów poprzez termomoder-
nizację będzie zawsze opłacal-
na ponieważ zmniejszy zużycie 
paliw, a przez to wpłynie na 
mniejszą emisję zanieczyszczeń 
i pozwoli zaoszczędzić środki 
na bieżące wydatki energetycz-
ne - dodaje dr Maciej Zathey. 

Warto przypomnieć, że 
w mocy pozostają, przyjęte 
30 listopada 2017 r. przez 
Sejmik Województwa Dol-
nośląskiego, uchwały anty-
smogowe, które wprowadzają 
ograniczenia i zakazy w za-
kresie eksploatacji instalacji, 
w których następuje spalanie 
paliw. Obowiązują trzy doku-
menty: dla Gminy Wrocław, 
dolnośląskich uzdrowisk oraz 
pozostałej części wojewódz-
twa. Z ich treścią można się 
zapoznać między innymi na 
stronie internetowej Instytutu 
Rozwoju Terytorialnego.

UMWD

Smog nad Dolnym Śląskiem. Wybierz „Czyste 
Zasady” i chroń swoje zdrowie

W okresie ogrzewczym wielu Dolnoślązaków zmaga się na co dzień z problemem smogu.

Fo
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Głównym źródłem zanieczyszczeń powietrza w naszym województwie jest tak zwana emisja niska, czyli pochodząca ze spalania paliw stałych. 
Stąd też przekroczenia norm notuje się głównie w sezonie grzewczym, kiedy smog „wisi” nisko nad zabudowaniami i wszyscy nim oddychamy. 

Ocieplając budynki, wymieniając piece i stosując paliwa wysokiej jakości dbamy więc o swoje zdrowie.
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W Ciechocinku przy Zdrojowej 
Sanatorium Kolejowe
W słońcu się kolorem mieni, 
Wokół niego pas zieleni. 
Wielki neon tuż nad drzwiami,
Hol przestronny z fotelami.
Wszystko wszędzie lśni czystością,
Żeby miło było gościom

Tu lekarze, pielęgniarki
I salowe, i kucharki,
O pacjentów co dzień dbają,
Nudzić się nie pozwalają. 
Kilka muśnięć borowiny,
Z babć się robią cud-dziewczyny.
Staruszkowie po kąpieli
Zaraz żwawsi i weseli.

Po zabiegach wszyscy mężnie
Chłoną mgiełkę z solnych tężni.
Potem każdy krokiem szybkim
Mknie, by usiąść tam pod „Grzybkiem”,
Gdzie tak trudno jest oddychać,
Gdzie wciąż trzeba nos zatykać.
Bo tam diabeł, ten „psia jucha”,
Siarką z piekieł w „Grzybek” dmucha. 

Kiedy wolny czas nastanie,
Z babć się robią młode panie,
Ze staruszków chłopcy-lale,
Więc mkną wszyscy gdzieś na „bale”.
Wielu już przyśpiesza kroku,
By być w „Latającym Smoku”.
Tutaj tańczą, jak kto woli,
Tu nikogo nic nie boli.

Wszak wiadomo, po odnowie
Wszyscy jedno mają w głowie.
Ten i tamta już uwodzi,
Mieć podporę nie zaszkodzi,
A nuż, gdy przestaniesz brykać,
On pomoże przykuśtykać
Do sanatoryjnej bramy 
I na piętro wejść schodami.

Już dziesiąta wnet wybije,
Łapią wózki, laski, kije,
Żeby zdążyć przed dziesiątą
I mieć czyste swoje konto.
Ci, co w sanatoriach byli,
Pewnie nieraz się dziwili,
Że po tańcach trzygodzinnych
Człek jest zdrowszy, żwawszy, inny.

  Listy do redakcji

POWIAT/WROCŁAW 

42 uczniów dolnośląskich 
otrzyma w tym roku szkol-
nym roczne stypendia na 
naukę i rozwijanie uzdol-
nień. Fundacja Edukacji 
Międzynarodowej (FEM) 
ogłosiła wyniki XXII edycji 
Programu Stypendialnego 
„zDolny Śląsk”.

Stypendia finansowane są 
z dotacji Samorządu Woje-
wództwa Dolnośląskiego oraz 
ze środków pochodzących 
z 1% odpisów podatkowych 

na rzecz Fundacji Edukacji 
Międzynarodowej. Nagrody 
te przyznawane są w czterech 
kategoriach: naukowej, sporto-
wej, artystycznej i działalności 
społecznej. 

W grupie szkół ponadpod-
stawowych - kl.2 i starsze 
- roczne stypendium naukowe 
w wysokości 4500 zł otrzy-
muje Zuzanna Burzyńska 
z Oławy. Gratulacje!

W tym roku napłynęło 256 
aplikacji stypendialnych, za-
tem o jedno stypendium starało 
się ponad 6 osób. Konkurs 
stypendialny „zDolny Śląsk” 
premiuje młodzież, która roz-
wija własne talenty, ale ocenia-
na jest nie tylko średnia ocen 
i osiągnięcia w konkursach, ale 

i cała osobowość kandydata. 
Doceniane są osoby, które 
dbają o własny rozwój, ale 
i angażują się społecznie. 

Decyzją Dolnośląskiej Ka-
pituły Wspierania Uzdolnień 
wysokość kwot stypendial-
nych została podniesiona w 
stosunku do dotychczaso-
wych i wyniesie odpowied-
nio: 3500 zł dla uczniów klas 
4-6 szkół podstawowych, 
4000 zł dla uczniów klas 
7-8 szkół podstawowych 
i uczniów klas I szkół po-
nadpodstawowych oraz 4500 
zł dla uczniów klas II-IV 
szkół ponadpodstawowych. 
Stypendia będą wypłacane 
w miesięcznych ratach.

(CK)

STYPENDIUM dla Zuzanny Burzyńskiej

Ukochany zwierzak zniknął kilka 
tygodni temu. Właściciele nie tracą 
nadziei...

Suczka uciekła z domu w okolicach 
hotelu Oławian na początku listopa-
da. Wabi się Maja. W razie informacji 
właścicielka prosi o kontakt tel. 723-
729-236. Każda informacja może mieć 
znacznie.

(KT)

Szukają 
pupila

Prędko zapadający zmrok, długie jesienne wieczory - to dla wielu seniorów uciążliwy okres. 
Co prawda wielu z nich korzysta z ofert miłego spędzenia czasu w Klubach Seniora, w Uniwer-
sytetach Trzeciego lub Złotego Wieku. Wielu seniorów przebywa w tym czasie w sanatoriach, 
bo zazwyczaj od jesieni do wiosny „zsyłają” nas do tych obiektów, czego też doświadczyłem. 
W sanatoriach regenerujemy swoje zdrowie i siły. Jednak wielu z nas jakimś dziwnym trafem 
odzyskuje witalność dzięki dodatkowym „zabiegom”, poza terenem sanatorium. Mimo że w cza-
sie tych „zabiegów” mocno się męczymy, to sprawiają one nam wielką frajdę. Właśnie o takich 
zabiegach wspominam w moim wierszu pt. „W Ciechocinku”, który napisałem w 1996 roku, 
będąc tam w sanatorium „Kolejowym”. 

Pozdrawiam 
EUGENIUSZ CHOROSTECKI ECHO

W CIECHOCINKU

Wszyscy prędzej by zdrowieli,
Gdyby tak na co dzień mieli.
By miast ćwiczeń, inhalacji
Były tańce w restauracji.



21www.tuolawa.pl49/2022

Oława 
Kultura 

Centrum Sztuki 
poinformowało, że 
koncert zespołu Raz 
Dwa Trzy odbędzie się 
w nowym terminie. 
Organizatorem tego 
wydarzenia jest Scena 
Konesera

- Informujemy, że ze 
względów organizacyj-
nych (niezależnych od ze-
społu) jesteśmy zmuszeni 

przełożyć koncert Zespołu 
Raz Dwa Trzy w Oławie 
(Ośrodek Współpracy Eu-
ropejskiej Odra przy ul. 
Młyńskiej 3), zaplanowany 
na 4 grudnia na godz. 18.00 
- czytamy w oświadczeniu 
Sceny Konesera. - Wy-
darzenie odbędzie się 16 
kwietnia o godz. 18.00 
w OWE „Odra”. Wszyst-
kie bilety zakupione na 
to wydarzenia zachowują 
ważność bez konieczności 
podejmowania dalszych 
działań. W zgodzie z prze-
pisami, istnieje możliwość 
dokonania zwrotu bile-
tów na przełożone wyda-
rzenie. Informujemy, że 

czas oczekiwania na zwrot 
należności za zakupione 
i zwrócone bilety wyno-
si do 21 dni roboczych. 
W przypadku chęci zwrotu 
biletów prosimy o kontakt 
(do 12 grudnia 2022) z por-
talem przez który dokony-
waliście państwo zakupu 
(KupBilecik, eBilet). Jeżeli 
zakup biletów został doko-
nany przez stronę interne-
tową www.scenakonesera.
pl prosimy o wypełnienie 
formularza zwrotu (do 12 
grudnia), który jest dostęp-
ny na: www.scenakonese-
ra.pl (w zakładce zwroty). 
Czas oczekiwania na zwrot 
należności za zakupione 

i zwrócone bilety wyno-
si do 21 dni roboczych. 
W przypadku biletów za-
kupionych w kasie Cen-
trum Sztuki należy udać 
się po zwrot środków do 
kasy biletowej - Ośrodek 
Współpracy Europejskiej 
Odra przy ul. Młyńskiej 3 
w Oławie. Dodatkowych 
informacji  udzielamy 
drogą mailową: bilety@
scenakonesera.pl oraz te-
lefoniczną: 58 742 22 42. 
Za wszelkie niedogodności 
bardzo przepraszamy.

(kt)

Koncert w innym terminie
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TELEFONY

Pogotowie Ratunkowe         -  9 9 9
Stra¿ Po¿arna  -  9 9 8
Stra¿ Miejska  -  9 8 6
Komenda Powiatowa Policji -  9 9 7
Pogotowie Wod. - Kan. -  9 9 4
Pogotowie Gazowe -  9 9 2
Sanepid                - 71-313-38-21 
Zagro¿enie epidemi¹ - 600-779-259

Szpital Powiatowy  - 71-301-13-11
Stra¿ Miejska  - 71-301-12-22
Stra¿ Miejska   
Patrol zmotoryzowany  - 601-146-905
Stra¿ Gminna  - 71-313-25-83
Kom. Powiatowa PSP  - 71-313-40-45
Pogotowie Energet.  - 71-313-29-06
Zak³. Wod. i Kan.  - 71-303-95-21
Zak³ad Gazownictwa  - 71-313-23-61
Dom Pomocy Spo³ecz.  - 71-313-01-10
Dzienny Dom Pobytu  - 71-313-29-91
Polski Czerwony Krzy¿  - 71-313-23-25
Dworzec PKS O³awa  - 71-313-72-32
Oœrodek Kultury  - 71-313-28-29
K¹pielisko OCKF   - 71-313-21-89
Dom Dziecka  - 71-313-20-51
Punkt Konsultacyjny Przeciwdzia³ania  
Przemocy w Rodzinie  - 71-313-25-17
Miejski Zespó³  Ekonomiczno
-Administracyjny Szkó³   - 71-313-25-70
Inf. LOT  - 801-703-703  

UP nr 1, ul. 1 Maja  - 71-318-71-21
UP nr 3, ul. Wroc³awska  - 71-318-71-17  
UP nr 4, ul. B. Chrobrego   - 71-318-71-18  
UP nr 5, ul. Iwaszkiewicza       - 71-318-71-19  

MB Pocieszenia  - 71-313-22-41 
MB Ró¿añcowej  - 695-630-418
Mi³osierdzia Bo¿ego  - 71-313-86-88  
Œw. Ap. Piotra i Paw³a  - 71-313-27-23

Starostwo Powiatowe  - 71-301-15-22
Powiatowy Urz¹d Pracy  - 71-313-90-33
Prokuratura  - 71-313-40-11  
S¹d Rejonowy  - 71-313-24-44
Urz¹d Skarbowy  - 71-303-94-39 
Informacja podatkowa  - 71-303-94-33
Urz¹d Miejski O³awa         - 71-303-55-01/02
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-313-38-58
Powiatowy Zarz¹d Drogowy   - 71-303-30-19  
Sanepid  - 71-313-38-21
ZUS  - 71-303-98-00

Jednostka Ratowniczo  - Gaœnicza PSP 
  - 71-318-81-62  
Komisariat Policji  - 71-318-15-97

Urz¹d Miasta i Gminy   - 71-381-71-22
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-381-71-12
Powiatowy Urz¹d Pracy   -71-318-33-46    
Zak³ad Gospodarki  Komunalnej 
  - 71-303-52-31
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej TBS 
  - 71-318-81-47
Zespó³ Ekonomiczno-Administracyjny Szkó³ 
  - 71-712-09-88

NMP Królowej Polski  - 71-318-81-03 
Stanis³awa Biskupa  - 71-318-15-55  
Maksymiliana Kolbego  - 71-318-13-74

 
UP ul. Folwarczna  - 71-318-71-07   
UP ul. Liliowa  - 71-318-71-08  
UP ul. Wroc³awska  - 71-318-71-09   
UP ul. Techników  - 71-318-71-10

TOWARZYSTWO OPIEKI 
NAD ZWIERZÊTAMI    
- Jelcz-Laskowice  - 71-318-22-89
- O³awa  - 71-313-51-11

TELEFONY ALARMOWE

TELEFONY O³AWSKIE

URZÊDY POCZTOWE

PARAFIE

URZÊDY W O£AWIE

TELEFONY W J-L

URZÊDY

PARAFIE 

URZÊDY POCZTOWE

INNE

PRACA
DAM PRACĘ

 ► Zatrudni˜ mur arzy cie°li, zbr oja-
rzy i pomocnikó w. D ocieplenia, pr a-
ce w yko˛cz eniowe. tel. 501 621 506, 
783-782-052

 ► Zatrudni˜ bruk arza Tel. 502 411 
884

 ► Zatrudni˜ malar zy. Tel. 661 563 
060

KUPNO
 ► Kupi˜ palet y, M o˝liw y tr ansport  

Tel. 661-515-308

 ► Kupi˜: star ocie, szable , bag nety, 
zegarki, odznaki,  Tel. 502-627-675 

SPRZEDAŻ

 ► Producent rolet wewn˜tr znych w 
kasecie – 1 zł za cm sz er. k asety, G aj 
Oławski 11,   Tel. 537-509-599

 ► Zegar podłogowy stojˆc y Tel. 502 
627 675

 ► Sprzeda˝ miodu z własnej pasiek i. 
Cz˜st ocice 24/Oława. Tel. 667 125 064

 ► Sprzedam Yorki szczeni˜ta z r odo-
wodem Tel. 508 779 525

ZDROWIE 
URODA

 ► Sprzeda˝ miodu z własnej pasiek i. 
Cz˜st ocice 24/Oława. Tel. 667 125 064

LEKARSKIE

 ► SPECJALISTA LAR YNGOLOG B . 
BORTNIK przyjmuje w °rody  i w piˆtki 
„Laser Dent”, ul. Wiejska 34/2, rejestra-
cja telefoniczna od 14:30 pod nume -
rem  Tel. 71 313 88 16

 ► ESPERAL Tel. 603 606 121

 ► STOMATOLOG DR N. MED . K ATA-
RZYNA ŁAGOWSKA, EasyDent Dental 
Clinic,  Tel. 71 301 66 66 w ww.easy-
dent.pl

 ► LEKARZ DENT YSTA AND˘ELIK A 
PŁOŃSKA, EasyDent Dental Clinic, Tel. 
71 301 66 66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENT YSTA LESZEK BUR Y, 
EasyDent Dental Clinic,  Tel. 71 301 66 
66 www.easydent.pl

 ► STOMATOLOG DR N. MED . 
AGNIESZKA SZUL GAN-MĄDRZAK, 
EasyDent Dental Clinic, Tel. 71 301 66 
66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENT YSTA JUST YNA LE-
WANDOWSKA, EasyDent Dental Clinic,  
Tel. 71 301 66 66 www.easydent.pl

UROLOG 
LEK. MED. JACEK JASTRZĘBSKI 

- SPECJALISTA UROLOG. 
PRYWATNA PRAKTYKA 
UROLOGICZNA, USG: 

UL. ˘ER OMSKIEGO 12, 
NZOZ NOMED; 

WTOREK OD 16.00 DO 18.00, 
REJESTRACJA TELEFONICZNA 

PN.-PT.8.00-16.00 
TEL. 71 303 43 24

 ► GASTROSKOPIA - G abinet chirur -
giczny: specjalista - chirur g JA CEK 
RUTKIEWICZ, r ejestracja, fax,  Tel. 71 
302 86 66

DERMATOLOG 
DR HAB. NAUK MEDYCZNYCH 

RAFAŁ BIAŁYNICKI - BIRULA 
ADIUNKT KLINIKI DERMATOLOGII 

LECZENIE CHORÓB SKÓRY: 
ŁUSZCZYCY, TRĄDZIKÓW, GRZYBIC, 

ŁYSIENIA, BRODAWEK, ALERGII, 
OCENA ZNAMION 

OŁAWA, UL. SIENKIEWICZA 8 
(NZOZ MEDAN). 

GABINET CZYNNY 
W PONIEDZIAŁKI I CZWARTKI 
W GODZINACH 16.00-19.00.  
KONIECZNA REJESTRACJA 

TELEFONICZNA: 601-990-167   
www.dermatologolawa.pl 

 ► LEKARZ WETERYNARII JERZY GI-
GOŁŁA, Oława Janowskiego 4, wizyty 
domowe,  Tel. 604 177 146

 ► SPECJALISTA OR TOPEDA P ry-
watny G abinet L ekarski dr n. med . 
LESZEK MOR ASIEWICZ pr zyjmuje w 
Oławskim Centrum Rehabilitacyjnym 
Oława, ul. Zaciszna 17, °roda godz 16-
18  Tel. 601 702 263

 ► USG ser ca, Holt er EK G, Holt er 
ci°nieniowy, konsultacje k ardiolo-
giczne K atarzyna i Daniel Błasz czyk 
specjali°ci k ardiolodzy. G abinet 
Prywatny ul . Sienk iewicza 8, O ława 
(NZOZ MEDAN) rejestracja wyłˆcznie 
telefoniczna. Tel. 698 808 606

 ► LEKARZ DENT YSTA A licja Gr zy-
bowska, EasyD ent D ental Clinic , Tel. 
71-301-66-66 www.easydent.pl

DR N. MED. ADAM KOWAL, 
BADANIA USG BRZUCHA, PIERSI, 

TARCZYCY, WĘZŁÓW CHŁONNYCH, 
INNE, DOPPLER-PRZEPŁYWY, 

STAW BARKOWY, KOLANOWY, 
ŚCIĘGNA, MIĘŚNIE. 

MEDICOR UL. BO˘K A 11. 
TEL. 71 381 13 46

 ► LOGOPEDIA P AWEŁ M AJCHER-
CZYK- diagnoza i terapia logopedycz-
na;  zajmuje si˜: dy slaliˆ, opó źnionym 
rozwojem mo wy, afazjˆ, aut yzmem, 
jˆk aniem. Jelcz-Lasko wice. Tel. 790 
526 693

NIERUCHOMOŚCI
SPRZEDAM

 ► CAPRI – NIERUCHOMOŚCI Leszek 
˘ yto, Oława, ul. Osadnicza 41, tel. 601-
990-187. Po°rednictwo w spr zeda˝ y i 
kupnie mieszka˛, domó w. Cała oferta 
na stronie www.capri-nieruchomosci.
gratka.pl

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 3 po-
koje, balkon, H irszfelda - 308t ys, BN 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Lasko wice, c en-
trum, miejsce gara˝ owe, nowe, 3-pok, 
74m2- cena 400tys  BN P rosperhome 
506540120

 ► Działka budo wlana Ch wałowi-
ce, 1600m2 - 176 t ys P rosperhome 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Lasko wice, 
3 pokoje , no wy blok , balkon, pi˜ -
tro I 460t ys, w ww.prosperhome.pl, 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 2 po-
koje 47 m k w., og ród, gar a˝, 330 t ys 
do negocjacji, w ww.prosperhome.pl,  
506540120

 ► Mieszkanie z og rodem, na w si, 
105 m2, pi˜tr o I- 240 t ys, w ww.pro-
sperhome.pl, 506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Lasko wice, 3 
pokoje, 62mkw,Ip, po generalnym re-
moncie – 350tys, BN 506540120

 ► Działka budo wlana D ˜bina, 
1378m2- 125 t ys, P rosperhome 
506540120

 ► Działka budo wlana Jelcz-Lasko -
wice, 951m2- 162 t ys, P rosperhome 
506540120

 ► Sprzedam działk i budo wlane 
20a i 19a w Bisk upicach O ławskich. 
885054683  Tel. 885 054 683

 ► Sprzedam lub w ynajm˜ lok al 
(ciˆg handlo wy przy  dworcu PKS), 64 
m kw. Tel. 602 240 303

KUPIĘ

 ► Kupi˜ g runt,   Tel. 692-471-877

 ► Kupi˜ lok al usługo wy Tel. 666-
855-484

 ► Kupi˜ k a˝ de mieszk anie lub dom 
z dowolnym stanem pr awnym. Szyb-
ka wypłata gotówki. Tel. 608 014 450

 ► Kupi˜ działk˜ budo wlanˆ, O ława - 
okolice Tel. 665 639 401

POSIADAM DO WYNAJĘCIA

 ► Wynajm˜ hal˜ 150 m k w, po r e-
moncie, napr zeciw Tesco, na usług i, 
magazyn Tel. 507 804 231

DO WYNAJĘCIA 
LOKALE BIUROWO USŁUGOWE 

O POW.15,28 MKW, 21,85 KW 
I 20,36 MKW  

W OŁAWIE UL. WIOSENNA 2
KONTAKT: 

km@domaxdevelopment.pl, 
TEL. 691 696 38

 ► Gara˝ w c entrum O ławy. Tel. 603 
685 927

 ► Wynajm˜ dom dla F irm z dw o-
ma oddzieln ymi mieszk aniami w 
strefie ekonomicznej O ława/Godzi-
kowice. D om w pełni w yposa˝ ony.
Walorem budynk u jest poło ˝ enie 
-przy dr odze nr 94, dogodn y dojaz d 
do aut ostrady A4 or az Wrocławia.  
Wszystkie doda tkowe inf ormacje 
pod numerem telefonu: 507 804 231

BIURO NIERUCHOMOŚCI

 ► Kancelaria N ieruchomo°ci z sie -
dzibˆ w e Wrocławiu Rynek 60 poszu-
kuje i pr zyjmie do spr zeda˝ y nieru-
chomo°ci: działk i, dom y, mieszk ania 
i inne.  Tel. 53 003 22 21

 ► Lokalizacja str at ciepła i w ycie-
ków. Termowizja. Świadectwa Ener -
getyczne. Tel. 665 079 169

USŁUGI
USŁUGI RÓŻNE

 ► GEODEZJA, k lasyfikacja g runtów, 
Marcinkowice, ul . S okola Tel. 606-
929-582 www.mptgeo.pl 

 ► Usługi elektr yczne, aut omatyka 
do bram,  603-076-223

 ► Geodezja - map y D/C pr ojek-
towych, t yczenia, in wentaryzacje, 
wskazania g ranic, t el.  Tel. 604 957 
359

 ► Usługi elektr yczne,  Tel. 604-613-
483 

 ► Alarmy i monit oring,  Tel. 604-
613-483
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DZIAŁ REKLAM

WYDAWCA

REDAGUJ¥

DOLNOŚLĄSKI 
KLUCZ SUKCESU 2012

USŁUGI KSI°GOWE  
PROWADZENIE KPIR RYCZAŁT, 

ZUS, VAT JPK 
ORAZ INNE ZLECONE CZYNNO˛CI  
JELCZ˝LASKOWICE UL. MAKOWA 2. 

TEL. 518 667 105 EMAIL: 
ksiegowosc.mk20@gmail.com 

 ► Lokalizacja str at ciepła i w ycie-
ków. Termowizja. ˛ wiadectwa Ener -
getyczne.  Tel. 665 079 169

BHP
 ► BHP szkolenia, nadz ór, dor adz-

two, dokumentacja wypadkowa, oce-
na r yzyka, t el./fax 71-313-74-45 Tel. 
603 127 445, www.bhpolawa.pl

STOLARSTWO

 ► Meble Mix Marcin Zanin, k uchen-
ne, szafy, garderoby, łazienkowe oraz 
inne. Fachowe doradztwo, bezpłatne 
pomiary i solidne w ykonanie. Jelcz-
-Laskowice, Tel. 609-034-113 Email:  
meblemix@wp.pl

 ► BDB MEBLE - w ykonawca mebli, 
na wymiar, na zamó wienie, na k aˆ dˇ 
kiesze˘, pomiar - pr ojekt - w ycena 
- mon taˆ - ser wis, M arcin Ostr owski 
- Oława - ul. Iwaszkiewicza 48. Zapra-
szamy. Tel. 500 108 785, www.bdbme-
ble.net

SCHODY I DRZWI Z DREWNA, 
PROJEKT 

Z WIZUALIZACJĄ GRAFICZNĄ  
605 741 606 

AGD
 ► Zakład napr awy spr zętu AGD. 

Pralki, lodówki, zmywarki, zamraˆar ki, 
maszyny do sz ycia i inny sprzęt AGD. 
Oława ul . Gr ota-Roweckiego 4. Tel. 
502 868 817, 71-313-26-73

NAPRAWA SPRZEDAŻ SPRZ° TU 
AGD, LODÓWKI I PRALKI, 

PL. ZAMKOWY 19 
TEL. 508˝267˝478, 71˝301˝42˝71

SERWIS AGD 
TEL.  603˝835˝219

ELEKTRONIKA RTV
 ► Montaˆ i ser wis anten satelitarnych, 

www.satix.net.pl, Tel. 602 495 749

 ► Serwis RTV – SAT,  Tel. 602 495 749

 ► Montaˆ an ten i tuner ów,  Tel. 604 
613 483

CZYSZCZENIE

 ► Karcher - pr ofesjonalne cz yszcze-
nie dy wanów, tapic erki meblo wej 
oraz samochodowej,  Tel. 504 163 100

 ► Pranie tapicerki meblowej i samo-
chodowej, dywanów Atrakcyjne ceny, 
dojazd. Tel. 692 057 141

 ► Pranie dy wanów, k anap.  Tel. 53 
567 93 46

 ► DORA-MAX U sługi spr zˇ tania 
Wspólnot biur itp. Tel. 791 755 040

TRANSPORT

 ► Przewóz osób Tel. 604 332 147

 ► Przeprowadzki - transport Tel. 604 
332 147

 ► Transport HDS,  Tel. 724 768 466

 ► Bus + pr zyczepa, tr ansport Tel. 
507 053 028

TRANSPORT KONTENEROWY, 
PODSTAWIANIE KONTENERÓW 

POD GRUZ, ZŁOM I ˛MIECI   
TEL. 501 278 422

HYDRAULICZNE

 ► Usługi hydrauliczne, co., wod-kan 
Tel. 503 609 482

 ► Instalatorstwo. Junkersy , napr a-
wa, wymiana, montaˆ, ser wis, instala-
torstwo gaz owe i h ydrauliczne, elek -
tryka. Tel. 790 421 226

BUDOWLANE

ETKA˝PROJEKT. OŁAWA, 
UL. CHROBREGO 17/3. 

PROJEKTOWANIE I KIEROWANIE 
BUDOWAMI. 10 000 PROJEKTÓW 

TYPOWYCH DOMÓW DO 
WYBORU. www.etka.pl 

TEL. 603 685 925, 71 303 28 05 

 ► Malowanie, tapet owanie, panele , 
regipsy, papa t ermozgrzewalna, Tel. 
698 623 537

 ► Łazienki, płytk i podłogowe, pr ze-
róbki h ydrauliczne, k linkier, Tel. 698 
623 537

 ► Cyklinowanie bezp yłowe i r eno-
wacja schodów,  Tel. 600 170 178

 ► Kostka brukowa Hur tBruk.pl,  Tel. 
724 768 466

 ► Cyklinowanie bezp yłowe, uk ła-
danie par kietów i paneli, r enowacja 
schodów,  Tel. 507 194 548

 ► Remonty kompleksowo. Łazienki - 
kuchnie. Tel. 666 975 843

 ► Remonty mieszk a˘, łazienek , r e-
gipsy, k afle, gładzie , panele , tapet o-
wanie, malo wanie: wnętrz, elew acji, 
dachów + mycie Tel. 889 312 688

 ► Zgrzewanie papy, naprawy dekar-
skie, kominy, wycinka drzew. Tel. 882 
087 150

 ► Malowanie, tapet owanie gładź, 
regipsy, k afelki, panele , og rodzenia 
Tel. 729 677 185

 ► Kompleksowe w yko˘cz enia miesz-
ka˘ i domó w. Dwadzieścia lat doświad-
czenia. Mieczysław Tel. 696 390 032

 ► Budowa domó w, więźba, pokry-
cie dachowe, podbitka, elewacja. Tel. 
697 106 011

UROCZYSTOŚCI

 ► Chłodnia na w esela + st ół wiejsk i 
gratis,  Tel. 604-421-959

VIDEOFILMOWANIE

 ► Zgrywanie z k aset VHS na DVD . 
3 Maja 8u/2a.  Tel. 792-502-051

ZESPOŁY
 ► Dj R obi - w esela, in tegracje, ple -

nery, scena - doświadczenie - ponad 
20 lat, Tel. 507 053 028 www.djrobi.pl 

 ► For You,  Tel. 604-421-959

TŁUMACZENIA
 ► Tłumacz pr zysięgły j. niemieck ie-

go JAKUB MOŻEJKO, br iefy, dok u-
menty, Tel. 502-125-909

 ► Mgr EWA JÓŹKÓW - tłumacz przy-
sięgły j. niemieck iego. Tłumaczenia 
przysięgłe i zwykłe Tel. 605-292-921 

 ► Vision jobs - tłumacz enia przysię-
głe i z wykłe  w szystkie języki. Oława, 
ul. Magazynowa 3/9,  Tel. 71 758 48 40 
www.visionjobs.com

KOMPUTERY
 ► Pogotowie i serwis komputerowy, 

rozwiˇˆ ę kaˆ dy pr oblem, dojaz d do 
klienta, 10-letnie doświadczenie, ta-
nio, szybko, solidnie Tel. 603 715 185

 ► S-Computers komput ery, k asy fi-
skalne, serwis, NC+, 3 Maja 8u/2a,  Tel. 
792 502 051

 ► Romicom: komput ery, t elefony 
komórkowe, E-papier osy, ser wis t e-
lefonów, druk arek, komput erów. R e-
generacja tuszy i tonerów, ul. B. Chro-
brego 20f  Tel. 503 149 152

ODDAM
 ► Oddam za dar mo k artony suche i  

czyste. Moˆliw ość stałego cotygodnio-
wego odbioru w O ławie i w Jelczu-La-
skowicach. D o spalenia, pako wania. 
Odbiór własnym środkiem transportu. 
Informacja pod numer ami telefonów: 
660 618 206, 535 989 435

MOTORYZACYJNE
KUPI°  KAŻDE AUTO DO 10.000 ZŁ, 

PŁACIMY NAJWI°CE J 
TEL. 504˝004˝956

KUPI°  KAŻDE AUTO. 
NAJLEPSZE CENY W REGIONIE 

TEL. 781˝306˝420

SKUP SAMOCHODÓW DO KASACJI 
˝ ZA KAŻDY PŁACIMY GOTÓWKĄ, 

TRANSPORT SAMOCHODU 
GRATIS, WYSTAWIAMY 

ZA˛WIADCZENIA  NIEZB°DNE  DO 
WYREJESTROWANIA 

W WYDZIALE KOMUNIKACJI 
I FIRMIE UBEZPIECZENIOWEJ. 

OŁAWA UL. ZWIERZYNIECKA 11 
TEL. 505˝045˝414, 509˝582˝251, 

TEL/FAX 7131˝33˝024, 

 ► Złomowanie pojazdów. Transport. 
Gotówka  Tel. 606 982 046

TELEFONY

Pogotowie Ratunkowe         -  9 9 9
Stra¿ Po¿arna  -  9 9 8
Stra¿ Miejska  -  9 8 6
Komenda Powiatowa Policji -  9 9 7
Pogotowie Wod. - Kan. -  9 9 4
Pogotowie Gazowe -  9 9 2
Sanepid                - 71-313-38-21 
Zagro¿enie epidemi¹ - 600-779-259

Szpital Powiatowy  - 71-301-13-11
Stra¿ Miejska  - 71-301-12-22
Stra¿ Miejska   
Patrol zmotoryzowany  - 601-146-905
Stra¿ Gminna  - 71-313-25-83
Kom. Powiatowa PSP  - 71-313-40-45
Pogotowie Energet.  - 71-313-29-06
Zak³. Wod. i Kan.  - 71-303-95-21
Zak³ad Gazownictwa  - 71-313-23-61
Dom Pomocy Spo³ecz.  - 71-313-01-10
Dzienny Dom Pobytu  - 71-313-29-91
Polski Czerwony Krzy¿  - 71-313-23-25
Dworzec PKS O³awa  - 71-313-72-32
Oœrodek Kultury  - 71-313-28-29
K¹pielisko OCKF   - 71-313-21-89
Dom Dziecka  - 71-313-20-51
Punkt Konsultacyjny Przeciwdzia³ania  
Przemocy w Rodzinie  - 71-313-25-17
Miejski Zespó³  Ekonomiczno
-Administracyjny Szkó³   - 71-313-25-70
Inf. LOT  - 801-703-703  

UP nr 1, ul. 1 Maja  - 71-318-71-21
UP nr 3, ul. Wroc³awska  - 71-318-71-17  
UP nr 4, ul. B. Chrobrego   - 71-318-71-18  
UP nr 5, ul. Iwaszkiewicza       - 71-318-71-19  

MB Pocieszenia  - 71-313-22-41 
MB Ró¿añcowej  - 695-630-418
Mi³osierdzia Bo¿ego  - 71-313-86-88  
Œw. Ap. Piotra i Paw³a  - 71-313-27-23

Starostwo Powiatowe  - 71-301-15-22
Powiatowy Urz¹d Pracy  - 71-313-90-33
Prokuratura  - 71-313-40-11  
S¹d Rejonowy  - 71-313-24-44
Urz¹d Skarbowy  - 71-303-94-39 
Informacja podatkowa  - 71-303-94-33
Urz¹d Miejski O³awa         - 71-303-55-01/02
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-313-38-58
Powiatowy Zarz¹d Drogowy   - 71-303-30-19  
Sanepid  - 71-313-38-21
ZUS  - 71-303-98-00

Jednostka Ratowniczo  - Gaœnicza PSP 
  - 71-318-81-62  
Komisariat Policji  - 71-318-15-97

Urz¹d Miasta i Gminy   - 71-381-71-22
Urz¹d Stanu Cywilnego  - 71-381-71-12
Powiatowy Urz¹d Pracy   -71-318-33-46    
Zak³ad Gospodarki  Komunalnej 
  - 71-303-52-31
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej TBS 
  - 71-318-81-47
Zespó³ Ekonomiczno-Administracyjny Szkó³ 
  - 71-712-09-88

NMP Królowej Polski  - 71-318-81-03 
Stanis³awa Biskupa  - 71-318-15-55  
Maksymiliana Kolbego  - 71-318-13-74

 
UP ul. Folwarczna  - 71-318-71-07   
UP ul. Liliowa  - 71-318-71-08  
UP ul. Wroc³awska  - 71-318-71-09   
UP ul. Techników  - 71-318-71-10

TOWARZYSTWO OPIEKI 
NAD ZWIERZÊTAMI    
- Jelcz-Laskowice  - 71-318-22-89
- O³awa  - 71-313-51-11

TELEFONY ALARMOWE

TELEFONY O³AWSKIE

URZÊDY POCZTOWE

PARAFIE

URZÊDY W O£AWIE

TELEFONY W J-L

URZÊDY

PARAFIE 

URZÊDY POCZTOWE

INNE

USŁUGI KOPARKO ŁADOWARKĄ 
TEL. 510 075 832

 ► Klimatyzacja  604-613-483 

 ► Profesjonalne M ediacje. Tel. 605 
335 511

 ► Usługi elektr yczne, aut omatyka 
do bram,  603-076-223 
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Powiatowe Koło NSZZ Solidarność w Oławie oraz ZOZ NSZZ Solidarność  
przy Jelcz Sp. z o.o. zapraszają na powiatowe obchody 41. rocznicy wprowadzenia stanu wo-
jennego w Polsce.

„Solidarność” 
zaprasza

   R
EK

LA
M

A
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Z wyjazdu do Bielawy, 
jelczański „Volley” wrócił 
bez punktów

Przed dziesiątą kolejką se-
zonu 2022/2023 podopieczni 
Krzysztofa Janczaka i Krzysz-
tofa Pilawy zajmowali ósme 
miejsce w tabeli. W sobotę 
3 grudnia mieli się zmierzyć 
z dziewiątym zespołem, który 
tracił do nich cztery punk-
ty. Można było się spodzie-
wać wyrównanego spotkania 
dwóch ekip, które chcą za-
chować kontakt z czołówką. 
Bielawianka potrafi świetnie 
spisywać się na własnym 
boisku, więc to gospodarzy 
należało określać mianem 
delikatnych faworytów. Prze-
mawiała za nimi także histo-
ria dotychczasowych starć, 
w której mogą się pochwalić 
lepszym bilansem od Jelczań-
skich Lwów. 

Na oficjalnej stronie IM 
Faurecia Volley Jelcz-Lasko-
wice mogliśmy przed tym 
spotkaniem przeczytać, że 
drużyna złapała zadyszkę. 
Trudno się z tym nie zgodzić 
- po świetnym początku forma 
zaczęła falować, a punkty 
uciekały. Po dziewięciu ko-
lejkach bilans wynosił pięć 
zwycięstw i cztery porażki. 
Jedną z najbardziej bole-
snych była ta ostatnia, gdy do 
Centrum Sportu i Rekreacji 
przyjechała ekipa Eco-Team 
AZS Stoelzle Częstochowa. 
Zawodnicy spod Jasnej Góry 
zwyciężyli 3:1, choć „Volley” 
miał swoje szanse i niewiele 
zabrakło, by doprowadził do 
tie-breaka. 

- Cały czas nie pokazujemy 
tego, co potrafimy zrobić na 
treningach, a w momentach 
newralgicznych popełniamy 
proste błędy - komentował 

wtedy szkoleniowiec Krzysz-
tof Janczak. - Jesteśmy ze-
społem, który popełnia sporo 
błędów własnych - dotyka-
my siatki, psujemy zagrywki 
w takich momentach, gdy nie 
powinno się tego robić. Pracu-
jemy nad tym i wierzymy, że 
w końcu zacznie to funkcjo-
nować tak, jak należy. 

Pierwszą okazją do popra-
wy był wyjazd do Bielawy. 
Zespół Bielawianki przed 
sezonem 2022/2023 przeszedł 
gruntowną przebudowę. Klub 
opuścił wieloletni trener Mar-
cin Jarosz. Jego obowiązki 
przejął duet grających trene-

rów Błażej Szymeczko i Ra-
dosław Dusza. Udało się też 
przeprowadzić kilka transfe-
rów, sprowadzając rozgrywa-
jącego Emila Smętka, środko-
wego Macieja Szaynowskiego 
oraz przyjmujących Jakuba 
Szczytko i Dawida Czaplę. 

- Liczymy, że różnicę punk-
tową powiększymy na terenie 
rywali - zapowiadał prezes 
Piotr Piechota. - Nie będzie 
o to jednak łatwo, ponieważ 
bilans starć z Bielawianką 
jest dla nas zdecydowanie 
niekorzystny. W rozgrywkach 
II ligi mierzyliśmy się z nimi 
cztery razy i zawsze to oni byli 

górą. Liczymy na historyczne 
zwycięstwo! 

Niestety już pierwszy set 
pokazał, że przeprawa będzie 
ciężka. Gospodarze bardzo 
dobrze weszli w mecz i zwy-
ciężyli 25:20. W drugiej partii 
do głosu doszli goście - zagrali 
solidniej, popełniali mniej 
błędów i wykorzystywali po-
tknięcia rywala. Zakończyli 
wynikiem 25:19, więc było 
1:1. 

Najbardziej wyrównana 
była trzecia część, w której 
najwięcej emocji przynio-
sła końcówka. Obie ekipy 
grały punkt za punkt, więc 

zwycięzcę trzeba było wyło-
nić na przewagi. Ostatecznie 
górą była Bielawianka, która 
wygrała 27:25. To prawdo-
podobnie kluczowy moment 
całego pojedynku. „Volley” 
nie był już w stanie się pod-
nieść, a rywale złapali wiatr 
w żagle. Czwartego seta ro-
zegrali koncertowo, nie dając 
gościom żadnych szans, czego 

dowodem jest wynik 25:13. 
W całym meczu Bielawianka 
Bester Bielawa wygrała więc 
3:1, co oznacza, że na pierw-
sze zwycięstwo z tą ekipą IM 
Faurecia Volley Jelcz-Lasko-
wice będzie jeszcze musiał 
poczekać.

Kamil Tysa  
ktysa@gazeta.olawa.pl

KS Bielawianka-Bester Bielawa - IM Faurecia Volley Jelcz-Laskowice 3:1 (25:20, 19:25, 27:25, 25:13)

Porażka z bezPośrednim rywalem

Niestety rywal znów okazał się zbyt mocny...
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Motosport 
Sukces 

Taki tytuł przyznano 
Latice Opalińskiej z Jelcza-
Laskowic

- Wróciłam z Torunia, 
gdzie odbyła się Wielka 
Gala Pit Bike 2022 - po-
informowała w mediach 
społecznościowych Latika. - 
Otrzymałam złoty puchar za 
cały sezon oraz szczególne 
wyróżnienie, zatytułowane 
„objawienie roku 2022”. 
Jestem bardzo zadowolona 
i już nie mogę się doczekać 
następnego sezonu. Razem 
z rodzicami chcę podzię-
kować wszystkim, którzy 
pomogli mi w zdobyciu mi-
strzostwa i pucharu Polski 
Pit Bike.

(kt)

Oto objawienie roku!

Latika z tatą
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Jelcz-laskowice 
Zapisz się 

Trwają zapisy na VII 
Toyota Bieg Sylwestrowy

Jak zwykle „Harcownik” 
szykuje biegowe pożegnanie 
starego, a przywitanie nowego 
2023 roku w iście sportowej 
atmosferze!

To największa tego typu im-
preza, która tego dnia odbywa 
się w regionie. Przyszykowa-
no trasy z atestem PZLA na 
dystansie 5 i 10 km. Będą też 

oczywiście biegi dla dzieci 
i wiele innych atrakcji. Zapisy 
na: www.zmierzymyczas.pl.

(kt)

Pobiegnij  
i pożegnaj rok

Wyniki spotkań X kolejki:

KS RudzInIec - GWaRdIa WILczyce   3:0 (25:23, 25:18, 25:17)
zaKSa STRzeLce OpOLSKIe - VOLLey MOSIR SIeRadz   3:1 (25:19, 26:28, 25:16, 25:17)
WKS WIeLuń - TyGRySy STRzeLIn   3:0 (25:16, 25:8, 25:10)
STaRT naMySłóW - HeTMan WłOSzczOWa   3:0 (25:20, 25:20, 25:14)
azS STOeLzLe częSTOcHOWa - cHełMIec WałBRzycH   3:2 (21:25, 25:19, 25:21, 19:25, 15:10)
Bielawianka B. - iM Faurecia Volley J-l   3:1 (25:20, 19:25, 27:25, 25:13)

TaBela po X koleJce
1. WKS WIeLuń  10  25   28:8
2. zaKSa STRzeLce OpOLSKIe  10  25   26:11
3. ecO-TeaM azS STOeLzLe częSTOcHOWa  10  24   28:13 
4. KS RudzInIec  10  20   25:15
5. TuBądzIn VOLLey MOSIR SIeRadz  10  18   23:16 
6. KpS cHełMIec WałBRzycH  10  17   23:20
7. GWaRdIa WILczyce  10  16   19:16
8. iM Faurecia Volley Jelcz-laskowice  10  13   19:21
9. KS BIeLaWIanKa-BeSTeR BIeLaWa  10  12   13:20
10. azS nKS STaRT naMySłóW  10  5   7:26
11. HeTMan WłOSzczOWa  10  5   9:27
12. uKS TyGRySy STRzeLIn  10  0   3:30

                                         ***
W XI kolejce IM Faurecia Volley Jelcz-Laskowice po-

dejmie w Centrum Sportu i Rekreacji ekipę KS Rudziniec. 
Mecz odbędzie się 10 grudnia o godz. 18.00. Wstęp wolny.

(kt)

Tabela III ligi - grupa III

sport Znów są 
liderkami

Wyprawa 
dla Doroty 

kontakt: kamil.tysa@gmail.com s. 26 s. 27



26 www.tuolawa.pl 49/2022

Piłka siatkowa i
II liga kobiet 

Siatkarki „Sobieskiego” 
ponownie zajmują 
pierwsze miejsce w tabeli, 
a dotychczasowy lider 
pauzował w tej kolejce

Mecz w Sulechowie miał 
dla podopiecznych Jarosława 
Gębarzewskiego duże znacze-
nie. W przypadku wygranej 
oławianki objęłyby prowadze-
nie w tabeli, bo dotychczaso-
wy lider - UKS „Ares” Nowa 
Sól pauzował. Tak też się 
stało. Siatkarki „Sobieskiego” 
rozegrały dobry mecz i po-
konały miejscową drużynę, 
inkasując trzy punkty.

Pierwszy set potoczył się po 
myśli „Oriona”, który wygrał 
go 26:24. W tym secie obie 
drużyny zdobywały punkty 
seriami. Gospodynie prowa-
dziły 24:20, ale oławianki 
doprowadziły do wyrównania. 
Wówczas autowa zagryw-
ka oraz strata piłki w walce 
z rywalkami sprawiły, że 
sulechowianki cieszyły się 
z wygranego seta.

W kolejnych setach nasze 
zawodniczki wykazały się 
większym doświadczeniem 
i konsekwentnie wypunkto-
wały niżej notowane rywalki. 

W drugim secie do stanu 15:15 
trwała wyrównana walka, 
raz jedna, a raz druga obej-
mowała prowadzenie. Przy 

prowadzeniu „Sobieskiego” 
17:16 na zagrywkę poszła Ju-
styna Baran, która wykonała 
serię ośmiu serwów, a piłkę 

setową zakończyła asem ser-
wisowym. 

Trzeci set rozpoczął się od 
prowadzenia przyjezdnych 
7:3, ale gospodynie systema-
tycznie odrabiały straty, by 
wyjść na prowadzenie 12:10. 
Wówczas oławianki wzięły 
się do roboty i wygrały 25:17.

Czwarta partia to zacięta 
walka o każdy punkt do stanu 
18:18. Później podopieczne 
Jarosława Gębarzewskie-
go „odskoczyły” rywalkom, 
wygrywając 25:19. Mecz za-
kończył się autowym atakiem 
„Oriona”.

Za najlepszą zawodniczkę 
meczu uznano kapitan „So-
bieskiego” - Oliwię Pawletę, 
która otrzymała symboliczny 
upominek.

MGLKS „SobieSKi” oława 

Oliwia Pawleta, ZOfia JagOda, Magdalena 
Pindel, BarBara wilk, JuStyna Baran, 
Paulina węgrZyn OraZ anna Butwicka 
(liBerO).
wchOdZił na ZMiany: aurelia kraSZewSka 
(liBerO).

                 *
Wspólnie z zawodniczka-

mi „Sobieskiego” zaprasza-

my kibiców na sobotni mecz 
z  „Olimpią”  Jawor.  Poza 
aspektem  sportowym  będzie 
możliwość  zakupienia  ciasta 
przy wejściu na halę OCKF. 
Wypieki przygotują same siat-
karki,  a  całkowity  dochód 
przekazany zostanie rodzi-
com Julii Sulej, potrzebującej 
ogromnej kwoty na pokrycie 
kosztów leczenia i rehabilita-
cji,  która  pomoże  jej wrócić 
do zdrowia po tragicznym 
wypadku samochodowym.

                  *
Drużyna „Sobieskiego”, 

występująca w Dolnośląskiej 
lidze juniorek młodszych, 
gościła w Oławie liderki - 
#VolleyWrocław. Oławianki 
przegrały 0:3 (9:25, 20:25, 
10:25).

(POL)

EMPIRIA MSKS „Orion” Sulechów - MGLKS „Sobieski” Oława 1:3

Powrót na pozycję lidera

Radość oławianek i trenera Jarosława Gębarzewskiego po wygranym meczu z „Orionem” Sulechów
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Futsal 
Amatorsko 

Za nami pierwsza 
kolejka. Jak wyglądają 
poszczególne wyniki?

Wena Ekstraklasa

yOung BOyS wena - ZaleSie wóJcice 6:3
iJO SOlBud teaM - hOriZOn BrZeg 4:3

fOtO-higiena - wena teaM 4:4
OrZeł Święta katarZyna - reMiS kOrOna 
OSiek 1:5

Teddy Room I liga 
wędZarnia OwcZary - ZgO gać 2:4
Orła cień - VOlta 2:3
VictOria dOBrZyń - MkS Siechnice 1:5 

II liga 
ac nieMilan - ZielOne SZatany 4:0 
BurZa dęBina - dreaM teaM 4:0
lOgan - cOPa caBana 2:2 
OSP luBSZa - ac ZaOdrZe 2:10 

III liga 
MySi Składak - fc Janików 2:6 
fc dOMek Squad - fc POnalewce 7:2 
future Oława - SekcJa BeZ Barier wkS ŚląSk 
futSal 5:2 
dżentelMeni teaM - MSS kliMa alBatrOSy 7:2 

Go Kino IV liga 

POlOnia gOdZikOwice - 3lP Siechnice 2:2 
fiege StanOwice - futSZał chwaliBOżyce 0:12 
BallaS - itaka wena egigant MarcinkOwice 
1:5

(kt)

Wystartowała Liga 
Halowa Gminy Oława

To już dziewiąta edycjaR
Ek

la
M

a

wyniki z 3/4 grudnia:

eMPiria MSkS „OriOn” Sulechów - MglkS „SOBieSki” Oława     1:3
ukS „trZyna-Stka” ZielOna góra - kS „OliMPia” JawOr     3:0
„luBuSkie taxi” aZS uniwerSytetu ZielOnOgórSkiegO - kkS „Mine MaSter” ZłOtOryJa  3:0

PauZOwał ukS „areS” nOwa Sól

TabeLa po Viii KoLejce
1. MGLKS „SobieSKi” oława  16 18:11
2. „luBuSkie taxi” aZS uniwerSytetu ZielOnOgórSkiegO 14  17:12
3. ukS „areS” nOwa Sól  13  16:8
4. ukS „trZyna-Stka” ZielOna góra  11  13:12
5. eMPiria MSkS „OriOn” Sulechów  8  12:15
6. kkS „Mine MaSter” ZłOtOryJa  7  10:13
7. kS „OliMPia” JawOr  0  3:18

                                            *
Następny mecz MGLKS „Sobieski” Oława zagra w Oła-

wie, w sobotę 10 grudnia o godz.17.00, z KS „Olimpia” 
Jawor.

(POL)

Dolnośląsko-lubuska  
III liga kobiet
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Powiat 
Charytatywnie 

Dziś Robert Ćwikliński 
żyje poza Polską, ale 
jeszcze niedawno  
mieszkał w Oławie, 
pracował w Jelczu-
Laskowicach i grał w piłkę 
nożną w Koronie Osiek. 
Teraz organizuje ósmą 
edycję „Kibicowskiej 
Wyprawy”, w trakcie 
której będzie zbierał 
pieniądze dla Doroty, 
podopiecznej fundacji  
„Po Prostu Razem”

- Akcja polega na tym, że 
wyznaczam sobie trasę, którą 
przejadę rowerem, odwiedza-
jąc poszczególne kluby sporto-
we - mówił podczas konferen-
cji prasowej w Centrum Sportu 
i Rekreacji. - Tam odbieram 
koszulki z autografami, które 
przeznaczę na aukcje chary-
tatywne. Zysk zasili potem 
konto wybranego przeze mnie 
celu. W 2023 roku, bo ruszam 
w czerwcu, będę samotnie po-
dróżował rowerem na północ 
Norwegii. Tym razem zbieram 
pieniądze na przystosowanie 
mieszkania Doroty, jej rehabili-
tację ruchową i logopedyczną. 
Wstępnym celem jest zebranie 
50 tysięcy złotych, obecnie 
mamy już około 13 tys. Do 
startu jeszcze pół roku, więc je-
stem przekonany, że spokojnie 
przekroczymy założoną kwotę. 

Dorota Aranin z Jelcza-La-
skowic ma 44 lata i od zawsze 
zmaga się z dziecięcym pora-
żeniem mózgowym. Gdyby 
nie pomoc oddanej mamy, 
nie wiadomo, w jakim stanie 
byłaby dzisiaj. Rehabilitacja 
ruchowa oraz logopedyczna to 
codzienność, do której się już 
przyzwyczaiła. Tak naprawdę 
dzięki tym zajęciom dzielnie 
stawia czoła chorobie. Nieste-
ty, w ostatnim czasie sytuacja 
skomplikowała się. U mamy 
Doroty wykryto chorobę nowo-
tworową, która może nie tylko 
zrujnować jej zdrowie, także 
odebrać życie. Rozpoczęła się 
walka o jak największą samo-
dzielność Doroty oraz o to, by 
mieszkanie było jej przyjazne. 
To niestety wiąże się z ogrom-
nymi wydatkami... 

- Mój mąż zmarł 14 lat temu 
i od tamtego czasu Dorotkę 
wychowuję sama - opowiada 
jej mama Ewa. - Pech chciał, 
że dowiedziałam się o chorobie 
nowotworowej... Ale się nie 
poddaję! Teraz najważniejszy 
jest logopeda, by w momencie, 
gdy mnie zabraknie, moja cór-
ka była w stanie porozumieć się 
z innymi ludźmi. Jako matka ją 
rozumiem, ale inni mają z tym 
problem. Brakuje nam fundu-
szy na skuteczną terapię logo-
pedyczną. Potrzebujemy też 
odpowiednio przystosowanego 
mieszkania. Wszelkie progi są 
dla niej przeszkodą. Kiedyś 
upadła i rozwaliła sobie głowę. 
Trzeba lokum przygotować 
tak, by czuła się w nim dobrze 
i bezpiecznie. Pan Robert ma 
wielkie serce, dziękujemy mu 
za to, co robi. 

Spotkali się w szkole

W konferencji uczestniczyła 
też Iwona Bernat, szefowa 

fundacji „Po Prostu Razem” 
i założycielka Centrum Wo-
lontariatu „Zielony Parasol”. 
Robert Ćwikliński poznał ją 
w pracy, bo jeszcze niedawno 
był nauczycielem wychowania 
fizycznego w Publicznej Szko-
le Podstawowej nr 3 w Jelczu-
-Laskowicach, gdzie Bernat 
jest wicedyrektorką. 

- Gdy ona dowiedziała się 
o moich inicjatywach, od razu 
opowiedziała i o fundacji, i o 
„Zielonym Parasolu” - przy-
znał Ćwikliński. - Bardzo 
spodobały mi się te inicjatywy, 
zwłaszcza że Jelcz jest małym 
miastem, a i tak wiele dobrego 
się tutaj dzieje. W Oławie jest 
fantastyczna szkoła specjalna, 
Wrocław też ma wiele takich 
placówek, a w Jelczu-Laskowi-
cach jest fundacja, która zbiera 
ludzi z niepełnosprawnościami 
i robi dla nich super rzeczy. 
Warto wspierać „Po Prostu 
Razem” i „Zielony Parasol”, 
zachęcam do tego wszystkich. 
Gdy sam poznałem historię 
Doroty i jej mamy Ewy, wie-
działem, że pojadę dla nich. 

Wiele dobrych słów o po-
mysłodawcy akcji powiedziała 
Iwona Bernat: - Robert pra-
cował u nas krótko, ale gdy 
dowiedziałam się, że ten młody 
chłopak wstaje z kanapy, bierze 
rower, poświęca swój własny 
urlop i jedzie w trasę, by komuś 
pomóc, od razu stwierdzi-
łam, że to niezwykłe i rzadko 
spotykane. „Zielony Parasol” 
prowadzimy już od dawna, 
staramy się pomagać naszym 
Motylom, bo tak nazywamy 
osoby z niepełnosprawnościa-
mi, na tyle, na ile potrafimy. 
Jako fundacja wspieramy w re-
habilitacji, staramy się wysyłać 
podopiecznych na turnusy, ale 
to cały czas jest za mało. Bar-
dzo doceniam więc takie ini-
cjatywy, jak ta Roberta, który 
niestety wyjechał do Norwegii, 
więc nasz kontakt się urwał. 
Niedawno dostałam jednak 
piękny telefon - zadzwonił do 
mnie i powiedział, że chciałby 
coś zrobić dla naszej fundacji. 
Jestem mu bardzo wdzięczna. 
Proszę mi wierzyć, że łatwiej 
pomaga się dzieciom - ludzie 

robią to chętniej, co oczywiście 
da się zrozumieć. Natomiast 
osoba z niepełnosprawnością 
dorasta, a jej niepełnospraw-
ność nie znika. Dorota jest 
wspaniałą osobą, podobnie 
jak jej mama. To niesamowi-
cie pozytywnie nastawione do 
świata kobiety. Każdego dnia 
czerpiemy od nich energię, 
dają nam mnóstwo uśmiechu 
i radości. Czasami my, mó-
wiąc kolokwialnie, sprawni, 
nie doceniamy tego, co mamy. 
Wystarczy pobyć chwilę z Mo-
tylami i po powrocie do domu 
szybko zrozumiemy, że nasze 
problemy są znikome. Często 
mam więc wrażenie, że to 
nie my pomagamy, a jest do-
kładnie odwrotnie. Uczymy 
się od nich, czerpiemy tę ich 
wspaniałą energię. Bardzo się 
cieszę, że Robert pojedzie dla 
Doroty. Jestem mu niezwykle 
wdzięczna. 

Los dał mu szansę

Skąd u niego chęć do po-
magania? Tuż po urodzeniu 
sam miał jeździć na wózku. 
Dowiedział się o tym, będąc 
już świadomym człowiekiem 
i dziś jest bardzo wdzięczny, 
że nie ma ograniczeń i życia 
nie utrudniają mu za wysokie 
progi, niedostosowane chodni-
ki, urzędy czy klatki schodowe. 
Los dał mu szansę na normalne 
życie, więc pomagając dzieli 
się dobrem z innymi. Sam grał 
też w piłkę, ale karierę prze-
rwała poważna kontuzja. To go 
nie podłamało: - Pomyślałem 
sobie, że skoro nie odwiedzę 
tych wszystkich europejskich 
klubów jako piłkarz, to pojadę 
tam choćby rowerem. I w ten 
sposób powstała „Kibicowska 
Wyprawa”. Sam jestem kibi-
cem Odry Opole i pierwszą 
zbiórkę dla hospicjum zor-
ganizowałem na stadionie tej 
drużyny. To było w 2013 roku. 
Potem zaczęły się wyprawy, 
podczas których zbierałem 
10, 25, a nawet 100 tysięcy. 
Właściwie z roku na rok coraz 
więcej. Może więc dziwić, że 
na tę najbliższą założyłem ze-

branie 50 tysięcy, ale wychodzę 
z założenia, że lepiej się pozy-
tywnie zaskoczyć, niż potem 
rozczarować. Nie ma mnie też 
na co dzień w Polsce, więc nie 
będę w stanie wszystkiego do-
pilnować sam od początku do 
końca. Na szczęście mam przy 
sobie przyjaciół, którzy mnie 
wspierają, są też kibice, którzy 
część spraw, związanych cho-
ciażby z aukcjami, wzięli na 
siebie. Nie mam wątpliwości, 
że 50 tysięcy pęknie... 

Kup kartkę  
lub kilometr 

Przygotowania do wyprawy 
już się rozpoczęły. Robert 
wystartuje z Oslo i ruszy na 
północ. Odwiedzi m.in. takie 
kluby jak Lillestrøm, Stabæk, 
Rosenborg, Drammen, Kri-
stiansand, ale z pewnością 
będzie ich więcej. Finał pla-
nuje w Tromsø, miejscowości 
oddalonej od stolicy Norwegii 
o 1700 kilometrów. Przed nim 
jednak nie tylko wyzwanie 
fizyczne. O ile w miastach nie 
powinno być z tym problemu, 
to im dalej na północ, tym 
może być trudniej o porozu-
miewanie się w języku an-
gielskim. Pomysłodawca akcji 
uczy się więc norweskiego, by 

w każdym, nawet najbardziej 
dzikim miejscu móc poprosić 
o pomoc, jeśli zajdzie taka 
potrzeba. Wyprawa potrwa od 
dwóch do trzech tygodni - Ro-
bert wykorzysta w ten sposób 
swój urlop. 

Podobnie jak w przypadku 
poprzednich edycji liczy na 
wsparcie miejscowej Polonii. 
To świetnie sprawdziło się 
m.in. w Anglii, gdzie nasi 
rodacy chętnie angażowali się 
w pomoc. Polska społeczność 
w Norwegii też jest bardzo 

aktywna, angażuje się charyta-
tywnie i będzie obecna podczas 
„Kibicowskiej Wyprawy”. 

Pomóc może jednak każdy, 
niezależnie od miejsca za-
mieszkania. W jaki sposób? 
Zachęcamy, by zajrzeć na fa-
cebookowy profil „Kibicowska 
Wyprawa”: - Obecnie licytuje-
my gadżety wysłane nam przez 
polskich kibiców. Są koszulki 
z autografami sportowców, 
szaliki klubów sportowych. 
Niedawno wylicytowaliśmy 
np. koszulkę Bartosza Be-
reszyńskiego. Ponadto uru-
chomiona została zbiórka na 
portalu Siepomaga.pl. Planuję 
też szereg różnych inicjatyw. 
Za 50 zł wpłacone na cel będzie 
można otrzymać pocztówkę, 
którą wyślę podczas wyprawy. 
Kolejna sprawa to sprzedaż 
kilometrów - jeśli znajdzie się 
firma, która zechce symbolicz-
nie kupić kilometr wyprawy, 
to będę miał przygotowaną 
specjalną grafikę, za pośred-
nictwem której podziękuję 
jej za wsparcie. Super, gdyby 
sprzedało się wszystkie 2000 
kilometrów, ale najdroższy bę-
dzie oczywiście ten pierwszy. 

               ***
Pieniądze na rzecz Doroty 

możecie wpłacić za pośrednic-
twem portalu Siepomaga.pl,  
wpisując w wyszukiwarkę 
„Kibicowska Wyprawa 2023” 
lub wchodząc przez link bez-
pośredni: siepomaga.pl/kibi-
cowskawyprawa2023

TeksT i foT.: kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Na rowerze, by pomóc. 
Tym razem przejedzie przez Norwegię

Od lewej: Iwona Bernat, Dorota Aranin z mamą Ewą, Monika Musiał i Robert Ćwikliński

Podczas konferencji nie brakowało wzruszeń

Była też wdzięczność...
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Zdjęcie nr 1 z albumu 
Jerzego Kaminskiego (to 
początek lat 90.). Pokazuje 
piękną zabudowę drewnia-
ną balkonu na pierwszym 
piętrze w budynku przy dzi-
siejszej ulicy Władysława 
Andersa. Budynek w cza-
sie robienia zdjęcia był 
budynkiem jednopiętrowy. 
Ulica Władysława Andersa 
w czasie, gdy robiono to 
zdjęcie, miała nazwę ul. 
Roli-Żymierskiego, jest 
częścią drogi krajowej 94, 
była wielokrotnie poszerza-
na. Były też pomysły, aby 
budynki widoczne na zdję-
ciu wyburzyć. Na szczę-
ście pomysłów tych nie 
zrealizowano, zamiast tego 
przeprowadzono generalny 
remont tych obiektów. 

Zdjęcie nr 2 wykonano 
w latach sześćdziesiątych, 
a otrzymałem je z Izby 
Muzealnej Ziemi Oław-
skiej. Widzimy na nim cały 
budynek od podwórka wraz 
z zabudowanym balkonem. 
Zwracam uwagę, że budy-
nek był wówczas piętrowy, 
ale na dachu jest wysoki 
komin wystający ponad 
sąsiedni dwupiętrowy bu-
dynek.

Zdjęcie nr 3 zrobiłem 
w 2022. To ten sam bu-
dynek, niegdyś z zabu-
dowanym balkonem, pod 
adresem Wł. Andersa 1A, 
dziś prezentuje się ładnie. 
Zdjęcie nr 4 też zrobiłem 
w 2022 roku - widzimy 
na nim budynki miesz-
kalne przy Wł. Andersa 
1A,1B,1C.

LESŁAW MAZUR 
autor albumu „Oława w latach 

60. i 70. ubiegłego wieku na 
fotografiach Lesława Mazura”

Twórzmy wspólnie 
FOTOGRAFICZNĄ historię Oławy (77)

Ocalić   od 
zapomnienia

Od dłuższego czasu namawiamy 
mieszkańców Oławy, aby przeka-
zali swoje zdjęcia i dokumenty z po-
czątków zamieszkania w Oławie 
do Biblioteki Publicznej w Oławie 
- Izba Muzealna Ziemi Oławskiej 
w Rynku, w ratuszu, gdzie zostaną 
skopiowane i - jeżeli będzie taka 
wola - zostaną zwrócone właści-
cielowi. Jeżeli ktoś chce przekazać 
swoje zdjęcia, dokumenty, a z 
różnych powodów sam nie może 
dostarczyć ich do biblioteki, można 
zadzwonić pod numer biblioteki 71 
301 07 42, a pracownicy biblioteki 
zgłoszą się i odbiorą te pamiątki, 
które zostaną zachowane dla na-
stępnych pokoleń.

(21.01-20.02)

WODNIK

(23.11-21.12)

STRZELEC

(23.09-23.10)

WAGA

(23.07-22.08)

LEW

(22.05-21.06)

BLIŹNIĘTA

(21.03-20.04)

BARAN

(24.10-22.11)

SKORPION

(23.08-22.09)

PANNA

(22.06-22.07)

RAK

(22.12-20.01)

KOZIOROŻEC

(21.02-20.03)

RYBY

Poczujesz się dobrze i bezpiecznie, odzyskasz 
dobre samopoczucie. Wszystko za sprawą 
nowego związku. Dzięki temu uczuciu 
odżyjesz, a wszystko wyda się łatwiejsze. Uda 
się naprawić zamieszanie, które niechcący 
wywołałeś. Rozkwitnie również twoje życie 
towarzyskie, czego od dawna pragnąłeś. 
Będziesz miał szanse na poprawę sytuacji 
finansowej i zawodowej.

(21.04-21.05)

BYK

Korzystny tydzień, pełen miłych chwil 
i ciekawych znajomości. Partner może się 
poczuć zaniedbany. Szansa na poprawę relacji 
z bliską osobą nadarzy się w niedzielę. Wykaż 
inicjatywę i pokaż, że tobie też zależy na tym 
związku. Poprawią się zdrowie i kondycja. 
Finanse trochę poniżej oczekiwań.

Twoje ważne sprawy nie są tak istotne dla 
innych. Postaraj się znaleźć równowagę 
w prowadzonych działaniach, nie angażuj 
wszystkich w to co się u ciebie dzieje. 
Z wieloma problemami możesz sobie poradzić 
samodzielnie, hamuje tylko brak wiary we 
własne siły. W życiu uczuciowym znaczna 
poprawa, miłe chwile z partnerem.

Ułóż sprawy tak, żeby wystarczyło czasu na 
przyjemności. Nie powinno ich zabraknąć, 
zwłaszcza pod koniec tygodnia. Odnowisz 
kontakty z dawno niewidzianymi znajomymi. 
Będziesz zaskoczony, jak bardzo brakowało 
tobie tych relacji. Tym razem postaraj się o to 
zadbać. Interesująca i korzystna wiadomość 
od przyjaciela, dająca dużo do myślenia, 
rozważnie wykorzystaj tę propozycję. 

Ciekawy tydzień, pełen emocji. Uda się 
wszystko, co zaplanowałeś. To będzie 
kosztowało wiele wysiłku, ale efekty 
wynagrodzą wszelkie trudy. Zdrowie - 
doskonałe, nie musisz się o nic martwić, ale nie 
szarżuj z ostrymi płynami. Przyjemne chwile 
spędzisz we wtorek i w piątek. Finanse nieco 
gorsze niż wcześniej. 

Spokój zakłócą nieoczekiwane wiadomości, 
które otrzymasz pod koniec tygodnia. Nie 
panikuj. Przemyśl nową sytuację, porozmawiaj 
z kimś rozsądnym, a przekonasz się, że 
przejmujesz się na wyrost. Koziorożec lub 
Baran pomoże podjąć decyzję w ważnej 
i trudnej sprawie. Zdrowie i finanse - 
korzystne.

Nie będziesz miał zbyt wiele wolnego czasu. 
Pojawią się dodatkowe zajęcia i problemy, 
trzeba będzie je niezwłocznie rozwikłać. 
Zaangażuj w to rodzinę, nie musisz wszystkiego 
dźwigać na swoich barkach. Nieoczekiwane 
spotkanie w sobotę lub niedzielę. Gwiazdy 
będą sprzyjały gotowym zaryzykować. Finanse 
i zdrowie bez zmian.

Niewesoło będzie do piątku, a potem nastąpi 
poprawa. Ktoś będzie chciał zaszkodzić 
w dążeniu do awansu lub w staraniach 
o zmianę pracy. Nie przejmuj się tym, ale 
też nie lekceważ. Zdecyduj na chłodno, jak 
to rozegrać. Los będzie sprzyjał, podsunie 
właściwe rozwiązanie. Kłopoty z gardłem we 
wtorek lub środę.

Uda się to, co planujesz i od dawna pragniesz. 
Tydzień korzystny dla uczuć, spełnisz swoje 
zamiary. Zanim jednak wdrożysz plan w życie, 
zastanów się dobrze, czy naprawdę tego 
chcesz i co się stanie, kiedy spełnisz swoje 
zamiary? Rzeczywistość może być daleka od 
twoich wyobrażeń. Koniec tygodnia bogaty 
w spotkania i nowe znajomości, ale efekty 
poniżej oczekiwań.

W sprawach zawodowych wszystko ułoży 
się doskonale, mimo wcześniejszych obaw. 
Natomiast w sprawach sercowych nastąpi 
ochłodzenie, a podejmowane próby 
porozumienia zakończą się fiaskiem. Zachowaj 
umiar i spokój w przezwyciężaniu niedobrego 
klimatu. Uważaj na to, co i gdzie spożywasz.

Od początku tygodnia będziesz bardzo dużo 
biegał, załatwiał i organizował. Skonstruuj 
dobry plan działania, bo w przeciwnym razie 
może umknąć coś ważnego w życiu osobistym. 
W sprawach zawodowych - wyciszenie i czas 
na podsumowania. Zbyt długo to odwlekasz, 
tworząc pozory i niedobre sytuacje. Załatw 
zaległe problemy urzędowe i zdrowotne. 
Finanse - bez zmian.

Zaczniesz myśleć o świętach, o prezentach. 
W piątek i sobotę znajdź czas tylko dla 
siebie, odpręż się. To dobrze zadziała. 
Odpoczniesz od codziennych problemów 
i złapiesz dystans do kilku spraw. Finanse 
poprawią się dzięki nieoczekiwanej 
dodatkowej pracy.

PS
O ciekawych zdjęciach, jakie macie w swoich albumach 

rodzinnych, a którymi chcielibyście się podzielić z czytelni-
kami, można zawiadomić redakcję, nr. tel. 605-996-556, a my 
chętnie zgłosimy się po zdjęcie i informacje na jego temat.

(CK)
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